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یادداشت

یاراحمدی عنوان کرد؛
غربالگری نوزادان غیرایرانی 

در برنامه کشوری

متابولیک  و  اداره غــدد  رئیــس 
وزارت بهداشت، دستاوردهای ۱۸ 
ساله برنامه کشــوری غربالگری 
را  نــوزادان  تیروئید  کاری  کــم 

تشریح کرد.

?......وحید حاج سعیدی 
جایگاه مجلس شــورای اسلامی 
بســیار ویژه و با اهمیت اســت تا 
جایی که بســیاری از کارشناسان، 
یکی از پایه های رشــد اقتصادی 
و شــکوفایی کشــور را منوط به 
مجلس نماینــدگان   تصمیمــات 

می دانند. 
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اسامی دروس امتحانات 
نهایی در پایه دهم و 

یازدهم اعلام شد 

توقف عملیات برداشت 
غیرمجاز در منطقه 

چاه کهنه بخش مرکزی 
شهرستان بندرلنگه

گزارش محققان ایرلندی؛

متفورمین به مدیریت 
دیابت بارداری کمک 

می کند
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روزنامه سياسي، فرهنگي، اجتماعي  

  یک شنبه 23 مهر 1402 

  29 ربیع الاول  1445 

  15  اکتبر   2023 

  شماره 4254  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/7/22 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

920.000 گلابی بیروتی ممتاز  1

575.000 گلابی بیروتی درجه1 2

1.000.500 گلابی لاله 3

379.500 به درجه 1 4

172.500 به درجه 2 5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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استاندار در جلسه مشترک با مدیرعامل فولاد هرمزگان تصریح کرد: 

مدل حکمرانی فولاد هرمزگان در ایجاد 
توازن کم نظیر است

نکته های نیکو 

?.... دکتر عباس فضلی 
tتحول خلاق

یکــی از آثــار زیســتن هنری، 
اســتقلال طلبی  و  آزاداندیشــی 
است. محصول این آزادی پویایی 
و ارتباط فعــال با محیط پیرامون 

است.

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی  
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمــزگان گفت: در 
راســتای تحقق برنامه ها و اهــداف خود، نیروی 
انســانی را مهم ترین عامــل موفقیت می دانیم و 
تکریم کارکنان شــرکت طی دو سال گذشته به 
شکل های گوناگون، بزرگ ترین عامل موفقیت ما 

در همه عرصه ها بوده است.
به گزارش ندای هرمــزگان، عطاالله معروفخانی 
مدیرعامل فولاد هرمزگان در جلســه مشترک با 
مهدی دوســتی استاندار هرمزگان، خلیل قاسمی 
رئیس سازمان صمت اســتان هرمزگان و هیئت 
همراه برای بررسی و بازدید طرح های توسعه ای 
شــرکت، بیان کرد: فولاد هرمــزگان همگام و 
همراه با دولت سیزدهم و ورود استاندار جدید به 
استان هرمزگان، کلنگ چهار طرح توسعه ای را به 
زمین زد و در ادامه این طرح ها به ۱۱ پروژه بسیار 
بزرگ رســیده اند. ارزش کنونــی این پروژه ها به 
حدود ۱2۸ هزار میلیارد تومان می رسد و می تواند 
تحول بسیار بزرگی برای اقتصاد استان هرمزگان 
و کشــور ایجاد کند. برنامه ریــزی کرده ایم این 
طرح ها طی سه سال آینده به بهره برداری برسند.

وی با اشاره اســتراتژی های کلان صنعت فولاد 
کشور برای اســتان هرمزگان، تاکید کرد: فولاد 

هرمــزگان به دنبال تحقق چشــم انداز تولید ۱0 
میلیــون تن فولاد در اســتان هرمزگان و تبدیل 
شــدن این استان به قطب نخست تولید فولاد در 
کشور اســت که این مهم با همراهی و پیگیری 
اســتاندار محترم با فولاد هرمزگان و حمایتهای 
دکتر طیب نیا مدیرعامل محتــرم فولاد مبارکه 
تسهیل و تســریع شده است. پس از بهره برداری 
از طرح  های توســعه ای فــولاد هرمزگان تحول 
عظیمی در صنعت فولاد کشور ایجاد خواهد شد.

معروفخانــی نیاز فولاد هرمــزگان برای اجرای 
طرح های توســعه ای را یک هــزار مگاوات برق 
و 240 هــزار نرمــال مترمکعب گاز دانســت و 
خاطرنشان کرد: پیگری اخذ مجوزهای لازم نیاز 
به مســاعدت و پیگیری اســتاندار را دارد تا روند 
اجرای طرح های توســعه فولاد هرمزگان سرعت 

بیشتری بگیرند.
رکوردشکنی با وجود قطعی برق

مدیرعامل فولاد هرمزگان به بزرگ ترین چالش 
صنعت فولاد کشــور یعنی محدودیت های برق 
اشــاره کرد و افزود: قطعی برق باعث کندی رشد 
و عدم تحقق ظرفیت اسمی فولاد هرمزگان شده 
و باعث وارد آمدن عدم النفع قابل توجهی به این 
شرکت شده است. با این وجود فولاد هرمزگان در 

سال گذشته موفق به ثبت 36 رکورد تولید روزانه، 
ماهانه و سالیانه شده بود و این رکوردها در سال 
جاری نیز ادامــه یافته اند. هر چند که قطعی برق 

در سال جاری بیش از سال گذشته بوده است.
رشد کیفیت همگام با رشد کمیت

معروفخانی ادامــه داد: فولاد هرمزگان علاوه بر 
افزایش تولید و رکوردشکنی، به کیفیت محصول 
خود نیز توجه داشته و تختال این شرکت کمترین 
میزان عیوب سطحی را در میان رقبای خود دارد 
که عامل بســیار مهمی در جذب مشــتری بوده 
است. این شــرکت با عرضه به موقع محصولات 
خــود در بــازار داخل علاوه بر فروش مناســب 
توانسته نیاز بازار را به محصولات خاص برآورده 
کند که این مهم مورد توجه و تقدیر مســئولان 

مربوطه قرار گرفته است.
پایبنــدی فــولاد هرمــزگان در عمــل به 

مسئولیت های اجتماعی
وی خاطرنشــان کرد: فولاد هرمــزگان یکی از 
بنگاه هــای متعهــد در عمل به مســئولیت های 
اجتماعی اســت و همواره در صحنه حضور دارد. 
این مهم را در حوادث گوناگون، کمک به خیریه ها 
و مســاجد و… می توان مشاهده کرد. همچنین 
شرکت ما به صورت جدی به امر ورزش وارد شده 

و بالغ بر یک هزار ورزشکار در رده ها و رشته های 
گوناگون دارد که توانستند در عرصه های استانی، 

ملی و بین المللی افتخارآفرینی کنند.
تکریم نیروی انسانی در فولاد هرمزگان

مدیرعامل فولاد هرمزگان توجه و تکریم نیروی 
انســانی را یکی از رموز موفقیت این شرکت در 
عرصه های مختلف دانست و تصریح کرد: فولاد 
هرمزگان همه کارکنان خود اعم از امانی و پیمانی 
را بیمه کرده و تحت پوشــش بیمه تکمیلی قرار 
داده که این مهم برای نخستین بار در کشور میان 
شرکت های فولادی اتفاق افتاده است. همچنین 
در زمان های ثبت رکورد، به تمام کارکنان شرکت 
پاداش پرداخت می شــود کــه در افزایش انگیزه 
آن ها بســیار موثر واقع شــد. همچنین به تمام 
کارکنان ماهیانه بســته های کمک معیشتی داده 

می شود.
معروفخانی در پایان ضمن تشکر از حضور استاندار 
هرمزگان و هیئت همراه در فولاد هرمزگان بیان 
کرد: فولاد هرمزگان میــان تولیدکنندگان فولاد 
کشــور مانند ستاره ای می درخشــد و با همراهی 
همه مسئولان اســتانی می توانیم با به سرانجام 
رســاندن طرح ها به قطب نخست تولید فولاد در 

کشور تبدیل شویم.

خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر  
رئیس  کل دادگستری استان هرمزگان از برگزاری مزایده 
های فروش ۱40 ردیف کالای موجود در انبار های اموال 
تملیکی این استان به ارزش پایه 66۸ میلیارد تومان خبر 

داد.
به گزارش ندای هرمزگان، مجتبی قهرمانی گفت: با توجه 
به دستور ریاســت قوه قضائیه در خصوص لزوم نظارت 
مستمر مسئولان قضایی به منظور ساماندهی به وضعیت 
انبارهای ســازمان جمع آوری و فــروش اموال تملیکی، 
در نتیجه بازدید های مســتمر و تمهیدات اتخاذ شده از 
تیم بازرســی دادگستری هرمزگان با همکاری مسئولان 
اجرایی، مزایده سراسری شماره 5۸0 اموال تملیکی این 
اســتان از روز 20 مهرماه لغایت 2۷ مهر ۱402 به مدت 

یک هفته برگزار می شود.
قهرمانی اظهار داشت: کالا های ارائه شده در این مزایده 
شــامل 2۷ ردیف از جمله تعداد قابل توجهی خودروهای 
سواری و ماشین آلات راهسازی و معدنی )دامپتراک( با 

ارزش پایه ۹۸ میلیارد ریال است. 
رئیس کل دادگســتری هرمزگان همچنین با بیان اینکه 
مزایده فوق العاده شــماره 5۸۱ اموال تملیکی اســتان 
هرمــزگان نیــز از روز 24 تا 2۹ مهرمــاه ۱402 برگزار 
می شــود، خاطرنشــان کرد: در این مزایده، ۱۱3 ردیف 
کالا به ارزش پایه 5۷0 میلیارد تومان جهت فروش ارائه 
خواهد شــد.  وی تصریح کرد: مزایده شماره 5۷۹ اموال 
تملیکی استان هرمزگان نیز از روز ۱۸ مهرماه آغاز شده و 
تــا 23 همین ماه ادامه دارد و در جریان برگزاری آن، ۷3 
ردیف کالا به ارزش 4۹0 میلیارد ریال به فروش می رسد. 
گفتنی است؛ اشــخاص حقیقی و حقوقی برای بازدید از 
کالاهای موضوع این مزایده هــا، می توانند به اداره کل 
اموال تملیکی اســتان هرمزگان مراجعه نمایند و پس از 
دریافت نامه، از کالا یا کالاهای مدنظر خود بازدید نمایند.

همچنین شــرکت کنندگان در مزایده باید گواهی امضا 
الکترونیک)توکن( داشته باشند یا برای ثبت نام و دریافت 
گواهی امضــا الکترونیک )توکن( به دفاتر ثبت اســناد 
رسمی در سراسر کشور مراجعه کنند و توجه داشته باشند 
بـرگزاری مزایـده صرفاً از طریق سامانه الکترونیک دولت 
به آدرس اینترنتی eauc.setadiran.ir انجام خواهد 
شد. شایان ذکر است، ارائه پیشنـهاد قیمت نیز از همین 
طـریق انـجام می شود و همه شرکت کنندگان در مزایده 
می توانند با مراجعه به آدرس اینترنتی یادشده و با استفاده 

از امضا الکترونیک نسبت به ثبت پیشنهاد اقدام کنند.
داشــتن کد ملی برای اشــخاص حقیقی و کد اقتصادی 
برای اشــخاص حقوقی به همراه شــماره حساب قابل 
استفاده از طریق اینترنت جهت استفاده متقاضیان شرکت 
در مزایده ، الزامی بوده و بازدید از کالاهای مطرح شــده، 
در همه روزهای هفته از ساعت ۸ صبح تا ۱4 امکان پذیر 

است.

مزایده های 140ردیف کالا به ارزش 
۶۶8 میلیارد تومان در انبار های اموال 

تملیکی هرمزگان برگزار می شود

 

ندای هرمزگان - کمیل حیدری نژاد 
نمایشگاه نقش خورشید با شــعارکودکی بهتر،زندگی 
بهتربامشــارکت مادران و کودکان بــه همت کانون 
پرورش فکری وباحمایت فرماندار محترم شهرستان با 
حضور علی مهرانی فرماندار شهرستان،جناب سرهنگ 
نکوئی زاده جانشین ســپاه شهرستان،آمای سرپرست 
شهرداری شهربندرجاسک و رحیمی معاونت آموزش و 
پرورش شهرستان جاسک بمناسبت هفته ملی کودک 

افتتاح گردید.
بــه گزارش ندای هرمــزگان، علی مهرانــی فرماندار 
شهرســتان جاســک با اشــاره به نقش کودکان در 
جامعــه، اظهار کــرد: نقش کودکان در هــر جامعه و 
کشــوری بر کسی پوشیده نیست، بلکه نقش بی بدیل 
و انکارناپذیری اســت که باید همه افراد جامعه به آن 

توجه کنند. 
وی تصریــح کرد: برخورد نســنجیده و نادرســت با 
کــودکان تاثیری منفی بــر روی آینــده آنها خواهد 
گذاشت و با برنامه ریزی دقیق باید تلاش کنیم که به 
آینده کودکان آسیبی وارد نشود، لذا می طلبد با حمایت 

بیشتر، جامعه ای سالم تر داشته باشیم.
الهام اشــرافی جاســکی مدیرکانون پرورش فکری و 
اموربانوان وخانواده گفت: نمایشگاه  مشاورفرماندار در 
نقــش خورشــید،طبق روزشــمار ایــن هفته،که روز 
)کودک،خانواده،هویت، عدم تبعیض( نامگذاری شــده 
اســت به همت کانون پرورش فکــری باهدف تاکید 
بر خانــواده وبامحوربت قراردادن فرزنــدان و مادران 

باهمراهی پدران اقدام به برگزاری این برنامه نمود. 
اشــرافی افزود: در ایــن نمایشــگاه 5۹۷ اثر صنایع 
بلوچی،سفال،نقاشی،کاردستی،مجسمه  دستی،لباسهای 
دوزی،گلدوزی،گلیم  سازی،چرم،بافتنی،پشــتی،مهره 
تابلو های گل کریستالی،عروســک،زیورآلات،رومیزی

،گلدانهای نقطه کوب و حصیربافی توســط مادران و 
فرزندان به معرض نمایش گذاشته شده است.

این نمایشــگاه به مدت 6روز دایر خواهد بود و ساعت 
بازدید نمایشگاه از ۸صبح الی۱2ظهرمی باشد و بازید 

برای عموم آزاد است.

افتتاح نمایشگاه نقش خورشید 
بمناسبت گرامیداشت هفته کودک 

در شهرستان جاسک

   شهرستان 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 07۶-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - کمیل حیدری نژاد  
بمناســبت روز نیروی دریایی ســپاه پاســداران 
انقلاب اسلامی و همزمان با هفته فراجا صبحگاه 
مشترک نیروهای مسلح با حضور نیروهای نیروی 
دریایی سپاه،نیروی دریایی ارتش، نیروی انتظامی 
و دریابانی و بسیج در پایگاه نیروی دریایی امامت 
شهرستان جاسک با حضور علی مهرانی فرماندار، 
حجت الاســلام والمســلمین ذاکری امام جمعه 
والمســلمین  شهرستان،حجت الاســلام  محترم 
امامی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان،سردار 
خاکساری فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران، 
ناخدا مقصودلو جانشــین نیــروی دریایی ارتش، 
سرهنگ نکویی زاده جانشــین سپاه شهرستان، 
ســرهنگ حبیبی فرمانده انتظامی شهرســتان، 

دریابانی شهرســتان  فرمانده  اکبری  ســرهنگ 
و فرماندهان پایگاه های بســیج دریایی ســطح 

شهرستان جاسک برگزار شد. 
به گزارش ندای هرمزگان، در این مراســم علی 
مهرانی فرماندار شهرستان جاسک ضمن تبریک 
روز نیروی دریایی ســپاه پاسداران و هفته فراجا 
گفت: روزی کــه دریادلان مــا در خلیج فارس 
چنین صحنه ای را خلق کردند و با امکانات کم و 
محدود در مقابل دشمنی که تمام امکانات داشت 
ایســتادگی کردند و از این مرز و بوم دفاع کردند 
این نشــان دهنده روحیه جهاد و شهادت در راه 

خداست.
وی افــزود: امروز نیز دریادلان از آب و خاک و از 
این مرزهای آبی با عزمی راسخ برای دفاع از آن 

آمادگی دارند و اگر دشمن خطایی از آن سر بزند 
جوابی قاطع و کوبنده خواهند داد تا عبرتی باشــد 
برای بقیه و ما باید در با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدا فرهنگ شــهادت و ایثارگري را در جامعه 
انتقال بدهیم و رهرو شــهیدانی باشیم که برای 

این سرزمین از جان خود گذشتند.
سردار عباس خاکســاری فرمانده نیروی دریایی 
گفت:نیروی  جاسک  شهرســتان  پاسداران  سپاه 
دریایــی در بحرانی تریــن روزهای دفاع مقدس 
عملیات های بســیار خوبی را انجام دادند و باعث 
درهم شکســتن هیمنه دشــمن در خلیج فارس 

شدند و ضربه محکمی به آنان زدند. 
وی افــزود: امروزه نیــروی دریایی به مرحله ای 
از اقتدار رســیده که نیروهای مسلح جهان جرات 

تهدید به این نظام و انقلاب را ندارد که همه این 
عظمت را مدیون خون شهدا هستیم.

حجت الاســلام والمســلمین عباس ذاکری امام 
جمعه جاســک نیز ایراد سخنرانی داشت و گفت: 
همیشه حق و باطل در تقابل همدیگر قرار دارند 
از اول خلقت تا حــال حاضر و باطل تمام تلاش 
خود را انجام می دهــد تا حق را از میدان بیرون 

کند.
امام جمعه جاســک افزود: دشمنان ما هم تلاش 
کردند در هشت ســال دفاع مقدس انقلاب ما از 
پای در بیاورند اما به این هدف دســت نیافتند که  
یکــی از مهمترین نکنه های مقابله با دشــمن 
همین نیروی انســانی قوی و آماده  اســت که 
الحمدلله نیروهای نظامی ما در بالاترین ســطح 
رزمــی خود قرار دارند و با عــزم و اراده قوی که 
دارند در مقابل دشمنان ایستادگی کردند و خواهند 
کرد که همین اراده قوی باعث شده است جوانان 
 مــا در همه عرصه ها حرفی برای گفتن داشــته 

باشند.

به مناسبت روز نیروی دریایی سپاه و هفته فراجا؛

برگزاری صبحگاه مشترک نیروهای مسلح در شهرستان جاسک

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در جلسه مشترک با استاندار مطرح کرد:مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در جلسه مشترک با استاندار مطرح کرد:

تکریم نیروی انسانی، رمز موفقیت فولاد هرمزگان در رکوردشکنی و افتخار آفرینی تکریم نیروی انسانی، رمز موفقیت فولاد هرمزگان در رکوردشکنی و افتخار آفرینی 



خبر

رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان بندرلنگه 
از توقف عملیات برداشــت غیرمجاز در منطقه چاه کهنه 

بخش مرکزی خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، حمید حســین پور گفت: این 
اقــدام در چارچوب تبصره ذیل ماده ۵۵ قانون حفاظت و 
بهره بــرداری از جنگل ها و مراتــع که یکی از مهم ترین 
وظایف ســازمانی یــگان حفاظــت اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری شهرستان می باشد، با حضور بموقع نیروهای 
یگان حفاظــت در منطقه چاه کهنه بخــش مرکزی از 

برداشت غیر مجاز در منطقه جلوگیری شد.
حمید حسین پور افزود: در امر حفاظت به کمک شوراها و 
دهیاران و هم چنین مردم نیازمندیم و تلفن رایگان ۱۵۰۴ 
و ۱۳۹ هر روز پاسخگوی مردم و مسئولان در جهت ارائه 

گزارشات و انتقادات و پیشنهادات می باشد.
برداشــت بی رویه گیاهان دارویــی از عرصه های منابع 
طبیعی به خصوص در ســالهای اخیر که منابع طبیعی به 
خاطر خشکسالی های مداوم دچار تنش شدید اکولوژیکی 
گردیده است، سبب آســیب رساندن به گیاهان دارویی ، 
کاهش ســطح و تراکم و در نهایت موجب خطر انقراض 
برخی گونه های ارزشــمند گیاهی نظیر باریجه ،ریواس، 
آنغوزه، کنگر، متکا، آویشن کوهی، حنا، خرزهره، خارشتر، 
بنه، کلپوره،  مورخوش، آویشــن کوهــی، حنا، خرزهره، 

خارشتر می شود. 
همه ســاله بخصوص با شــروع فصل و رویش گیاهان 
مرتعی در ســطح مراتع و مناطق کوهســتانی اســتان ،  
افراد ســودجو با دستبرد به طبیعت و برداشت بی رویه از 
گیاهان مرتعی خوراکی و دارویی اقدام به تخریب طبیعت 
می نمایند. متاســفانه نه تنها بهره برداران بومی، گیاهان 
دارویی را به شــکل بی رویه و غیر علمی جمع آوری می 
کنند بلکه در سال های گذشته به وفور مشاهده شده که 
افراد سودجو از اســتان های همجوار به این استان وارد 
می شــوند و با برداشــت بی رویه برخی گیاهان دارویی، 
این گونه ها را قربانی زیاده خواهی خود می کنند. مسلما 
این گیاهان مرتعی در عرصه های منابع طبیعی ،هیچ گاه 
برای مباحث صنعتی کشت نشده اند که به آن میزان زیاد 

برداشت انجام شود. 
ســالانه بیــش از ۱۵۰ تن انــواع گیاهــان دارویی از 
رویشگاه های طبیعی و مزارع هرمزگان برداشت می شود.

مهمترین گیاهان دارویی در اســتان حنا، آویشــن، آلوئه 
ورا، صبرزرد، خــر زهره، مورخوش، مور تلخ، مرزنجوش، 
سپســتان و چای ترش است که اســتفاده برخی از آن ها 
افزون بر جنبه های درمانی و اقتصادی جزو ســنت های 

زندگی مردم شده اند.

عدم نظارت در گود برداری یک ســاختمان و توده شدن 
زبالــه در حاشــیه کوچه خرداد ۱۶ در بلوار ســوم خرداد 

گلشهر جنوبی باعث گلایه شهروندان شده است .
به گزارش ندای هرمــزگان، گلایه های مردمی از عدم 
نظارت دقیق شهرداری منطقه یک که مسبوق به سابقه 

است باعث گلایه شهروندان گلشهر جنوبی شده است .
در همین پیوند یکی از شــهروندان بــه ندای هرمزگان 
گفــت: نبود دیــواره حفاظتــی و علائم هشــداری در 
گودبرداری حاشــیه کوچه خرداد ۱۶ ممکن است باعث 
ســقوط افراد به خصوص کودکان شده و فاجعه ای به بار 
آورد که دیگر جیران آن غیر ممکن شــود و این در حالی 
اســت که تا کنون چندین بار متوالی به شهرداری منطقه 
یک هشدار داده اما ظاهراً توجهی به این موضوعات مهم 

نمی کنند .
وی گفــت : نبــود مخازن زبالــه در این محــدوده به 
حدی اســت که مــردم مجبورنــد زباله هــای خود را 
در نبــش کوچــه انبار کننــد و حیرت انگیز اســت که 
 شــهردار منطقــه متوجه این وضعیت اســف بار نشــده

است.
وی در پایان بیان داشــت : اگر شــهرداری منطقه یک 
توجهی به ایــن موضوعات ندارد اقلا شــهردار محترم 
بندرعباس متوجه باشــد که این اهمالات از چشم مردم 

دور نمی ماند .
قابل ذکر اســت که برخلاف شــهرداری منطقه یک که 
گلایه ها از آن در این زمینه تکرار شده شهرداری منطقه 
دو نظارت دقیقی در حوزه ســاخت و ساز نشان داده و به 
مجرد گود برداری شــرکت پیمانکار فورا اقدام به نصب 
دیوار حفاظتی می کنند که این عملکرد جای تقدیر دارد .

وظیفه رســانه فقط نوشــتن اخبــار حوداث ناشــی از 
ایــن اهمــال کاری هــا نیســت گاهــی بایــد قبل از 
 وقوع این دســت حــوداث که کــم هم نبــوده اخطار 

داد .
طبق قانون ســاخت و ساز شهری بایســتی هنگام گود 
برداری در تمامی مســیرهای عبور و مــرور در صورتی 
کــه به هر علت و بــه هر صورت احتمال تــردد از این 
مســیرها در ســاعات تاریکی  وجود داشــته باشد. لازم 
 است از سیستم  های روشنایی مطمئن و مناسبی استفاده 

کرد.
در هر جایی که امکان ســقوط افراد وجود داشته باشد از 
جمله در لبه دیواره  های گود و نیز در مسیرهای دسترسی 
به داخــل گود باید از نرده  ها و یا سیســتم  های حفاظتی 

مناسب دیگر استفاده کرد.

?......وحید حاج سعیدی 
جایگاه مجلس شــورای اسلامی بسیار ویژه و با اهمیت 
است تا جایی که بسیاری از کارشناسان، یکی از پایه های 
رشــد اقتصادی و شکوفایی کشور را منوط به تصمیمات 
نمایندگان مجلس می دانند. بر همین اســاس انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی را نیز می توان به دلیل سهم 
مردم در انتخاب نمایندگان کارآمد و دلسوز، بسیاری مهم 

و جدی تلقی کرد.
در حقیقت انتخابات مجلس شــورای اسلامی تنها یک 
فرآیند انتخاباتی صرف نیســت و اگر با نگاه چند بعدی 
به این پدیــده بنگریم، مزایای متعــددی بر آن مترتب 
است. شــاید شناســایی و معرفی ظرفیت های طبیعی، 
میراثی، گردشــگری، صنعتی، تاریخی، ورزشی، هنری و 
... حوزه انتخابیه را بتوان مهم ترین و یا اولین مزیت این 
مشــارکت نامید. بدون تردید یکی از وظایف نمایندگان 
در کنــار وظایف نظارتی و قانونــی، تبیین ظرفیت ها و 
موقعیت های شهرستان و استان حوزه انتخابیه شان در 
فرصت ۴ ساله نمایندگی اســت که می تواند به عنوان 

یک وظیفه راهبردی از آن نام برد.
بر همین اســاس تلاش برای شناســایی ظرفیت های 
بومی و ارائه راهکارهای علمی و معنادار در جهت استفاده 
بهینه و معنادار از این ظرفیت ها به ویژه در بحث سرمایه 
گذاری، اشــتغال و درآمدزایی پایدار می تواند به عنوان 
یک رویکرد انتخاباتی – تبلیغاتی کاربردی نیز محسوب 
شــود. نگاهی که باید فارغ از جناح بندی های سیاسی و 
قومیتــی و ... نگاهی آینده محور و جامع باشــد و در آن 
صلاح مردم حوزه ســرزمینی کاندیداها در اولویت قرار 

گیرند.
در حقیقــت هر چه کاندیداها بتوانند بیشــتر در مســیر 
ظرفیت شناســی و کشــف اســتعدادهای بومی حوزه 
سرزمین خود تلاش کنند و با ارائه برنامه های کاربردی، 
توسعه پایدار منطقه، جذب سرمایه گذاران، اشتغالزایی و 
... را هدفگذاری کنند، در جلــب آراء عمومی نیز موفق 
تر ظاهر خواهند شــد. این رویکرد مســتلزم بهره گیری 
از مشــاوران و کارشناســان خبرۀ حــوزه های مختلف 
اقتصادی، فرهنگی، هنری، آموزشــی، رســانه ای و ...  
اســت که به مختصات حوزه ســرزمینی مد نظر واقف 
هســتند و قادرند نیازها و ظرفیت ها همزمان شناسایی 

و راهکارهای توسعه ای ارائه کنند.
امروزه در اکثر استان ها ظرفیت های مغفولی نهفته است 
که با شناسایی و بازتعریف آنها می توان علاوه بر ایجاد 
مشاغل جدید، فرصت های اقتصادی مناسبی ایجاد کرد، 
اما به دلیل ســوء مدیریت های موجود، جوانان جویای 
کار این اســتان ها، برای به دســت آوردن دستمزدهای 
حداقلی راهی استان های صنعتی می شوند که این دست 
مهاجرت های اجباری کــه عمدتاً بدون خانواده صورت 
می گیرد، تبعات عاطفی، روانــی و اجتماعی عدیده ای 
را با خود به همراه دارد. امید اســت نــگاه کاندیداهای 
مجلس شورای اسلامی به فرصت انتخابات، تنها رسیدن 
به کرسی مجلس نباشــد و در طی این مسیر )حتی اگر 
به قله نرســیدند( توسعه اســتان و حوزه سرزمینی شان 
را فراموش نکنند. یادمان باشــد نگاه توسعه ای و آینده 
محور به مقوله انتخابات و تبلیغات آن می تواند در ترسیم 
آیندۀ کشــور و حل بسیاری مشکلات ریز و درشت موثر 
باشد. فلذا شایســته است کاندیداهای محترم در فرصت 
باقیمانده تا انتخابات به جای شرکت در مراسم شادی و 
عزا و خم و راست شــدن های تصنعی و بی خاصیت و 
عگس های سلفی با روستاییان برای تبلیغات انتخاباتی 
موثر و هوشمندانه، از مشاوران دانا و خردمند بهره ببرند 
تا به شناســایی ظرفیت های دیــار خود و فرصت های 

پیش رو آن آشنا و درست بیندیشند!

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمــزگان گفت: دو نگله 
ســنگین وارداتی به وزن 2۶۴ تنی و ۱۶2 تنی در منطقه 

وی ژه اقتصادی بندر شهید رجایی تخلیه شد. 
به گزارش ندای هرمزگان، حســین عبــاس  نژاد درباره 
تخلیه دو نگله سنگین )نگله واحد شمارش کالا( در بندر 
شهید رجایی اظهارداشــت: این محموله های وارداتی به 
وزن 2۶۴ تنی و ۱۶2 تنــی و هرکدام به طول 2۳ متر، 
هفت متر ارتفاع و با هشت متر عرض از یکی از کشورها 

بارگیری و در بندر شهید رجایی تخلیه شد. 
وی ادامه داد: این محموله از نوع بویلر گاز طبیعی است 
که با اســتفاده از یک دستگاه جرثقیل )کرین بارج( هزار 
تنــی با به کارگیری 2۰ نفر نیروی انســانی و با رعایت 
کامل کارگوپلن )نقشــه چیدمان کالا در زمان تخلیه و 
بارگیــری( به صورت اســتاندارد و کاملا ایمن در مدت 

زمان هشت ساعت از روی کشتی تخلیه شد. 
بــه گفته مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمــزگان، این 
محموله  ها بر روی کشنده های بوژی که از قبل بر روی 
اسکله مستقر شــده بود، قرار گرفته و پس از مهاربندی 
کامل آن بر روی کشنده، با رعایت کامل الزامات ایمنی، 

عملیات انتقال به محوطه های بندری انجام پذیرفت. 
عباس نژاد خاطرنشــان کرد: این نگله که توسط یکی از 
شــرکت های خدمات بندری و دریایی مستقر بندر شهید 
رجایی وارد شده پس از تخلیه و بارگیری و انجام مراحل 
تشریفات بندری و گمرکی به مقاصد پتروشیمی دهلران 
انتقال پیدا کرد. »نگله« کلمه ای است ظاهراً هندی که 

در بنادر و گمرکات جنوب بسیار متداول است.

"......کاظم  گلخنی    گپون
   

شماره 4254
یک شنبه 
23 مهر   1402

همۀ مزایای یک انتخاب

2
   یادداشت

    

گلایه از شهرداری منطقه یک بندرعباس تداوم یافت 

اهمالاتی که پشت ساختمان شهرداری 
منطقه یک رخ داده است 

    اقتصادی 
    

 محموله های فوق سنگین وارداتی
در بندر شهید رجایی تخلیه شد

توقف عملیات برداشت غیرمجاز 
در منطقه چاه کهنه بخش مرکزی 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی شهرستان بندرلنگه
اســتاندار هرمزگان گفت: یکــی از ویژگی های بارز فولاد 
هرمــزگان هماهنگی و تــوازن در همــه بخش های این 
شرکت به ویژه رشد تولید و رکوردشکنی، اجرای طرح های 
طرح های توســعه ای عمــل به مســئولیت های اجتماعی، 
تکریم نیروی انســانی اســت که در کشور میان بنگاه های 

اقتصادی کم نظیر است.
به گــزارش نــدای هرمزگان، جلســه مشــترک مهدی 
دوســتی اســتاندار هرمــزگان، خلیــل قاســمی رئیس 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت، محمدرضا پیرحســینلو 
سرپرســت منطقه ویژه اقتصــادی خلیج فارس، حســام 
مقدمعلــی معــاون طرح هــای توســعه معــدن و صنایع 
معدنــی ایمیدرو، عطاالله معروفخانــی مدیرعامل، معاونان 
و مدیران شــرکت فولاد هرمــزگان به منظــور بازدید و 
 بررســی طرح های توسعه شــرکت فولاد هرمزگان برگزار

شد.
 ایجاد تــوازن در فــولاد هرمزگان قابل تحســین

است
در این جلسه اســتاندار هرمزگان با اشاره به عملکرد قابل 
قبول فولاد هرمزگان در تولید و اجرای طرح های توسعه ای، 
از مدیرعامل فولاد هرمزگان بابت عمل به مســئولیت های 
اجتماعــی و در کنار مردم بودن، تشــکر کرد و گفت: یکی 
از ویژگی های بارز فولاد هرمزگان، ایجاد توازن در عملکرد 
این شرکت است. به طوری که افزایش تولید و رکوردشکنی، 
اجرای طرح های توسعه، عمل به مسئولیت های اجتماعی، 
تکریــم نیــروی انســانی و… در فــولاد هرمــزگان با 
هــم پیــش رفته اند. همین امر باعث شــده اســت فولاد 
 هرمزگان در تحقق برنامه ها و چشــم انداز خود موفق عمل

کند.
لزوم ورود فولاد هرمزگان به معدن داری

وی با اشاره به اهمیت تامین مواد اولیه برای صنعت فولاد، 
افزود: علاقه مند هستیم فولاد هرمزگان حضور خود را برای 
سرمایه گذاری و در اختیار گرفتن معدن تقویت کند. چرا که 
جزیــره ای عمل کردن در صنعت فــولاد باعث ایجاد عدم 
توازن در زنجیره و آســیب دیدن تولید می شــود. بنابراین 

در صورتی که زنجیره در اختیار فولاد هرمزگان باشــد، به 
پیشرفت این شرکت کمک زیادی خواهد کرد. ضمن اینکه 
در استان هرمزگان بســیاری از فولادسازان دیگر استان ها 
برای اکتشاف وارد شده اند و فولاد هرمزگان نیز نباید از این 

موضوع غافل شود.
اســتقبال گازی  میادیــن  در  ســرمایه گذاری   از 

می کنیم
دوســتی ادامه داد: 78 ســاختار گازی در استان هرمزگان 
 وجــود دارد کــه ۱۰ ســاختار از آن قابلیــت بهره برداری 
دارند. از آنجا که اســتان هرمزگان دارای دسترسی به آب، 
معادن ســنگ آهن و انرژی به عنوان دو نهاده اصلی تولید 
فولاد است، با حضور فولاد هرمزگان می توان زنجیره تولید 
فولاد را در اســتان هرمزگان تکمیل کرد که این موضوع 
نیاز به هماهنگی و برگزاری جلسات لازم با مدیران شرکت 

گاز استان دارد.
تنوع بخشی به محصولات در دستور کار قرار گیرد

اســتاندار هرمزگان تنوع بخشــی به محصول را یک عامل 
مهم در توســعه صنعت فولاد و اقتصاد کشــور دانست و 
خاطرنشان کرد: افزایش سبد محصولات فولادی در فولاد 
هرمزگان به توســعه اقتصاد کشور کمک خواهد کرد. زیرا 
فلزات و فولاد مورد نیاز صنایع پیشران اقتصادی در استان 
هرمزگان به ویژه کانتینرســازی و کشتی ســازی در استان 
تولید نمی شــود. بنابراین ضروری است فولاد هرمزگان در 
طرح های توســعه ای خود تنوع در محصــولات و به ویژه 

گریدهای دریایی را لحاظ کند.
مجوزهای لازم برای فراوری قراضه را می گیریم

وی با اشــاره بــه اســتفاده از قراضه به عنــوان یکی از 

راهکارهای تامین مواد اولیه به ویژه هنگام محدودیت های 
انرژی، عنوان کرد: با توجه به محدودیت های انرژی موجود 
در کشــور باید به ســمت اســتفاده از قراضه ها در صنعت 
فولاد نیــز حرکت کنیم چرا که مجوز احداث واحد فراوری 
قراضه در هرمزگان اخذ شــده است. هم اکنون سالانه 2.۵ 
 میلیارد دلار کشــتی برای تبدیل شــدن بــه قراضه وجود

دارد. در صــورت ورود فــولاد هرمزگان بــه این صنعت، 
آمادگــی داریم پیگیری هــای لازم را برای اخذ مجوزهای  
 جذب نیروی انسانی و مجوز های زیست محیطی را صورت

 دهیم.
دوستی راهبرد تاسیس هنرستان های جوار صنعتی از سوی 
فولاد هرمزگان ستود و تصریح کرد: امیدوار هستیم فولاد 
هرمزگان راهبری و قیمومیت این هنرســتان ها را برعهده 
بگیرد تا حضور دانش آموزان در صنعت تســهیل شــود. به 
این ترتیب نیروی انسانی فنی و ماهر برای آینده صنعت و 

کشور تربیت خواهد شد.
اســتاندار هرمزگان توجه به طرح های تحقیقاتی را یکی از 
نیازهای اساسی صنعت دانست و بیان کرد: فولاد هرمزگان 
ســرمایه گذاری خوبی در زمینه طرح های تحقیقاتی داشته 
است اما اســتفاده از آب شــیرین کن های با مصرف برق و 
بهای تمام شده پایین می تواند صنعت، کشاورزی و اقتصاد 

کشور را متحول کند.
دوستی در پایان از بخش های مختلف و طرح های توسعه ای 
فولاد هرمزگان بازدید و در حاشــیه این بازدید ها یک اصله 

نهال به  رسم یادبود، غرس کرد.

استاندار در جلسه مشترک با مدیرعامل فولاد هرمزگان تصریح کرد: 

مدل حکمرانی فولاد هرمزگان در ایجاد توازن کم نظیر است

لــذا از متقاضیانــی که دارای شــرایط زیر می باشــند دعوت می گردد تا پــس از مطالعه 
شــرایط مناقصــه از طریــق دریافــت اســناد از آدرس WWW.LORC.IR )لینک 
مناقصه هاواســتعلام هــا –زیر گروه مناقصه( مطابق با اطلاعات درخواســتي نســبت به 
دریافت اســناد و بارگزاری پاسخ استعلام در مهلت مقرر شــده در سامانه ستاد ایران اقدام 
 نماینــد تا پــس از ارزیابی و تأیید صلاحیت، جهت شــرکت در مناقصه اقدام لازم به عمل

آید.
مناقصه گر می بایســت متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت 
از کالای ایرانی طی بخشــنامه شماره ۳۰2۰۶ مورخ ۹8/۰۳/۱۵ ریاست محترم جمهوری و 
بخشنامه شــماره ۳۶۴/۱۹۰۹۱ مورخ ۹8/۰۳/۱2 مجلس شورای اسلامی جهت تامین این 

کالا رعایت نموده است.
الف : شرایط انجام کار

۱- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار
2- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه

۳- دارا بودن شخصیت حقوقی
۴- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معاملات و مناقصات باشد.

ب : مدارک مورد نیاز
)www.setadiran.ir( اعلام آمادگی و بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران

۱- یک نسخه از اساسنامه شرکت )برابر اصل(
2- یک نسخه از آگهی ثبت شرکت )برابر اصل(

۳- یک نسخه از آخرین تغییرات هیئت مدیره شرکت براساس روزنامه رسمی )برابر اصل(
۴- ارائه گواهی حسن انجام کار از کارفرمایان قبلی )خریداران(

۵- تکمیل پرسشنامه دریافت اطلاعات.
۶- ارائه کد اقتصادی براســاس گواهینامه موقت ثبت نــام در نظام مالیات بر ارزش افزوده 

و کد پستی.
7- ارائه رزومه کامل مناقصه گر ، لیست و آدرس مشتریان.

8- طبق مصوبات هیئت محترم وزیران، ارائه شناســه ملی کالا و خدمات )ایران کد( الزامی 
میباشد.

۹- توانایی ارائه سپرده شرکت در مناقصه در صورت تأیید صلاحیت فنی
کلیه مدارک باید در مهلت مقرر به صورت منظم و دسته بندی شده در پوشه های مجزا و با 
نام مطابق دستور العمل بارگزاری مدارک ارزیابی کیفی پیوست اسناد مناقصه در سامانه ستاد 
ایران بارگزاری شوند و به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای مغایرت و همچنین 

مدارکی که بعد از مهلت مقرر ارسال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر داده نخواهد شد.
نظر به اهمیت موضوع ،شــرکت پالایش نفت لاوان حســب مدارک و مستندات ارائه شده 
نسبت به تایید و یا رد صلاحیت هر یک از شرکت های متقاضی بر اساس قوانین و مقررات 
مختار بوده و مناقصه گر از این بابت حق هر گونه اعتراضی را از خود ســلب و ســاقط می 

نماید.
- بارگزاری مدارک تا تاریخ درج شــده در سامانه ستاد ایران الزامی می باشد. در صورت به 
حد نصاب نرســیدن شــرکت های حاضر  در مناقصه، امکان تمدید مهلت زمانی در سامانه 

ستاد ایران وجود دارد.
- زمان گشــایش پاکات بعد از ارزیابی کیفی پیشــنهادها و مطابق شــرایط اعلام شده در 

دفترچه مناقصه به اطلاع مناقصه گران خواهد رسید.
www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پلاک ۰، 
ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:7۹۱۵۳-۱۹7۴۴ 

تلفن:۰7۱۳8۳۱888۱ داخلــی )۱۴7-۱۴8( و ۰7۱۳8۱7۳۴۳۰ - ۰7۶۹۱۰۹۱۰8۱، فاکس 
Lavantenders@lorc.ir : ۳8۳۱8882 ) ۰7۱( آدرس ایمیل:

روابط عمومی و امور بین الملل

 شرکت پالایش نفت لاوان

شرکت پالایش نفت لاوان) سهامی عام( 

 RLP-0223044979-LA تقاضای شماره
خرید پمپ های Screw به همراه لوازم یدکی راه اندازی و دوسالانه مربوط به پروژه واحد تقطیر درخلاء جدید و واحد تولید قیر

)مجوز شماره ۵۳۱۵۶27۵(-)میزان سپرده- 22,8۴2,7۰8,۰۰۰ ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2۰۰2۰۹۳7۶۹۰۰۰2۶۳ (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:۱۴۰2/۰7/۱۶، مهلت دریافت اسناد: ۱۴۰2/۰7/۳۰ ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:۱۴۰2/۰8/۱۴

  RLP-0223044981-LA تقاضای شماره
خرید پمپ های سانتریفیوژ به همراه لوازم یدکی راه اندازی و دوسالانه مربوط به پروژه واحد تقطیر درخلاء جدید و واحد تولید قیر

)مجوز شماره ۵۳۱۵۶27۶(-)میزان سپرده- ۱۵,۶۱۴,2۱2,8۰۰ ریال(-)شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2۰۰2۰۹۳7۶۹۰۰۰2۶۴ (

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:۱۴۰2/۰7/۱۶، مهلت دریافت اسناد: ۱۴۰2/۰7/۳۰ ، مهلت ارسال پاسخ استعلام)بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(:۱۴۰2/۰8/۱۴

شــرکت پالایش نفت لاوان در نظر دارد تامین اقلام ذیل را به صورت جداگانه تحت تقاضاهای ذکر شــده زیر پس از انجام فرآیند ارزیابی کیفی و احراز صلاحیت از طریق مناقصه عمومی به 
شرکت های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
رئیس کمیتــه امداد شهرســتان رودان از 
اهــدای 28 ســری جهیزیه بــه زوج های 

نیازمند تحت حمایت این نهاد خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، مهرداد تاجیک، 
رئیس کمیته امداد شهرستان رودان در این 

خصوص گفت: در راســتای ترویج فرهنگ 
ازدواج آسان بین خانواده ها، تعداد 28 سری 
جهیزیــه به زوج های نیازمند تحت حمایت 

این نهاد در شهرستان رودان اهدا گردید.
تاجیک افــزود: ارزش هر ســری جهیزیه 
اهدایــی، ۳۵ میلیــون تومــان می باشــد 

لباسشویی،  ماشــین  که شــامل: یخچال، 
تلویزیون، اجاق گاز و جاربرقی بوده است.

رئیس کمیته امداد شهرستان رودان تصریح 
کرد: برای تامین این تعداد ســری جهیزیه 
بالغ بر۹8۰ میلیون تومان از اعتبارات کمیته 

امداد هزینه شده است.

اهدای 28 سری جهیزیه به زوج های جوان رودانی



فرهنگ

پیامک های مردم در روستاهای پارامونت و گافر و دگنویر 
و گردیــوالان یــک روز بعد به مقصد می رســد...»ندای 

هرمزگان«
ما هــر چه زور می زنیــم و به قوه عقلی و مشــاعر مان 
فشــار می آوریم که بدانیم درد و مرض این روزنامه ندای 
هرمزگان از کجاست و علت این سوزش شان چیست و از 
کجا آب می خورد، نفهمیدیم که نفهمیدیم و احتمالًا هرگز 

هم نخواهیم فهمید...
رجــای واثق داریم که این حضرات ریگی به کفش دارند و 
احتمال دارد دم شــان هم به جایی بند باشد که این چنین 
چوب لای چرخ قطار سریع السیر دولت و امت می گذارند، 

و نمی گذارند دولت به قله های پیشرفت و ترقی برسد.
ما خیلــی تلاش کردیم  که با منطق و اســتدلال و حرف 
حســاب حضرات مســئول این جریده هرمزگانی را به راه 
راســت هدایت کنیم، و به آن ها بفهمانیم و شیر فهم شان 
کنیم کج راهه ای که می روند به ترکســتان است، ولی هر 
چه تلاش کردیم و جان کندیم، نشد که نشد و میخ اهنین 

مان در سنگ سخت شان فرو نرفت که نرفت.
باور بفرمایید همین مانده اســت که دنبال شان بیفتیم و با 
چوبــی، تکه هیزمی، چه می دونم چکشــی، پتکی به کله 
شان بزنیم و در مغزشــان فرو کنیم و حالی شان کنیم که 
این همه مردم مردم نکنند و سنگ عده ای جماعت نمک 

نشناس قدر ندان را به سینه نزنند....
ببینید در بــاب همین موضوع کم اهمیــت پیامک و دیر 
رســیدن ان در روستاهای یاد شده، حضرات این جریده به 
جای ریشــه یابی اصل موضوع، الم شنگه به پا کرده اند و 
به دولت فخیمه و مسئولان ارتباطات و اینترنت فوق نوری 

ما تهمت های ناروا زده اند...
مثل افتاب روشن است که دیر رسیدن پیامک یا حتی صدا 
به دلیل نام این روستاهاســت که در ارتباطات دولت و انها 

اختلال ایجاد کرده است.
شــما خودتان را جای مسئولین شــبکه ارتباطات بگذارید 
تصور بفرمایید وقتی نام کلمه »پارامونت« را می شــنوید 

چه چیزی در ذهنتان تداعی می شود؟؟
خوب معلوم است که فوراً به یاد »امریکا« و »امپریالیسم« 

و »توطئه« و »دشمن« می افتید...
خوب در چنین شرایطی ایا مسئولان حق ندارند که پیامک 
را یک روز بعد به مقصد برسانند، تا خیال همه راحت شود، 

زیرا با این اسامی امکان هر توطئه ای وجود دارد.
باور کنید اگر مســئولان کشــور دیگری جای مســئولان 
ارتباطات کشور ما بودند چه بسا در این شرایط حاد، پیامک 
ها و حتی مکالمه ها یک هفته و یک ماه هم به مقصد نمی 

رساندند. بیشتر قدر این عزیزان را بدانیم.
بهتر اســت ندای هرمزگان نیز به جای این منفی بافی ها 
کمی ســر عقل بیاید و بیش از این در راه پیشــرفت دولت 

فرهیخته سنگ اندازی و سم پاشی نکند.
والسلام نامه تمام....

»فضول محله«
 

کتاب »رأی حلال؛ یادداشــت های روزانــه نماینده تهران 
از مجلس« نوشــته مجتبی رحماندوست توسط انتشارات 

سروش به چاپ دوم رسید.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، کتــاب »رأی حلال؛ 
یادداشــت های روزانه نماینده تهران از مجلس« نوشــته 
مجتبی رحماندوســت به تازگی توســط انتشارات سروش 
به چاپ دوم رسیده اســت. این کتاب خاطرات نویسنده از 
نمایندگی شهروندان تهران، اسلامشهر، ری و شمیرانات در 

نهمین دوره مجلس شورای اسلامی است.
در مقدمه این کتاب می خوانیم: این کتاب تصویر جامعی از 
مجلس نیست، به ازای هر کمیسیون، هر فراکسیون و حتی 
شــخصیت تک تک نماینده ها، فضای مجلس با آنچه من 
در این نوشته ترسیم کرده ام متفاوت بود. حتی هر گوشه و 
ضلعی از صحن مجلس، حکم خاص خودش را داشــت که 
با ضلع دیگر فرق می کرد، دســتِ بالای صحن در قسمت 

هیئت رئیسه هم، عالم دیگری حاکم بود.
مــن در این نوشــته حال و هــوای خودم را بــه تصویر 
کشــیده ام آن هم در حد بسیار ناقص و پر از جا افتادگی ها 
و بخش هایی که نتوانســته ام بنویســم یا حوصله اش را یا 
وقتش را نداشــته ام که بنویســم. بنابراین چگونه می توانم 
ادعا کنم که این اثر تصویر روحیات ســایر نمایندگان هم 
هســت، یکی فقط سیاســی فکر می کرد و سیاسی حرف 
مــی زد و موضوع اصلی اش مســائل سیاســی داخلی بود، 
یکی تضاد اصلی اش هاشمی رفســنجانی بــود یا موضوع 
مهمش حســین فریدون بود و در مقطعی هم مشــایی و 
احمدی نژاد. البته بعضی ها هم فضای حضور و کلامشــان 
سیاســی بود و به درستی و دقت به مسائل منطقه خصوصاً 
آمریکای جنایتکار می پرداختند و نقش عمده ای در حرکت 
درست مجلس داشــتند. من ضمن ادای احترام به اکثریت 
نمایندگان فرهیخته، کارشــناس، دلســوز و وظیفه شناس 
کــه در مجلس نهم بودند و در طول این ۴ ســال مطالب 
بســیاری از آن ها آموختم و شاهد بودم که در انجام وظیفۀ 
نمایندگی خود، سعی بلیغ و اهتمام فراوانی داشتند، مواردی 
را هم از نابســامانی های حضور نمایندگان در مجلس نهم 

برمی شمارم.
چاپ دوم این کتاب با ۹۲۲ صفحه، شــمارگان ۱۰۰ نسخه 

و قیمت ۶۰۰ هزار تومان عرضه شده است.

بررسی وضعیت بنادر جنوبی در دوره میانه اسلامی که 
تا قرن نهم هجری تداوم داشت 

آخرین ولایت ساحلی فارس، دارابجرد است که ساحلی 
کوتاه در شرق ایالت فارس و در مرز کرمان داشت. در 
این ناحیه نیز بنادر و لنگرگاه هایی به چشم میخورد که 
البته همانند دیگر بنادر فارس، حایز اهمیت نبودند. در 

ادامه به آنها اشاره میشود.
سورو

از جمله لنگرگاه های ولایت دارابجرد میتوان به شــهر 
سورو اشاره کرد. یک راه تجارتی که از شمال به سمت 
دریا میرفت و از شــهرهایی، مثل تارم، عبور میکرد، به 
این بندر میرسید. ســورو در مقابل جزیره هرموز و در 
ساحل دریا واقع میشــد. حمدالله مستوفی آن را توسَر 

نامیده اما به گفته او نمیتوان اعتماد کرد.
ســورو دهکده ای بود کــه صیادان بســیاری در آن 
میزیســتند و مسجدی هم نداشــت و آب شرب شهر 
از چاههایــی واقــع در کوه های مجاور شــهر تامین 
میگردید. مقدســی که سورو را شهری کوچک در مرز 
کرمان دانسته، از ارتباط تجاری آن با عمان هم سخن 

گفته است.
لنگرگاه دیگر این ناحیه در جنوب شــهر یزد خواســت 
واقع بوده و لار نامیده می شده است. جغرافی نویسان 
مسلمان قبل از مستوفی، از این بندر نام نبرده اند )فقط 
یاقوت از جزیره ای بزرگ به این نام یاد نموده که بین 
سیراف و کیش قرار داشته و صیادان مروارید در آن به 

سر میبردند.
 او در قرن هشــتم هجری، لار را ولایتی نزدیک دریا 
توصیف کرده که اغلب مردمش تاجرپیشه بودند و بدین 
منظور به ســفرهای دریایی و خشــکی می پرداختند. 
محصولات کشــاورزی اندکی، مثل غلات و خرما به 

عمل می آمد.
ابن بطوطه، جهانگرد مغربی که در همین دوران، لار را 
دیده، از آنجا به »محلی بزرگ و دارای باغهای بسیار و 

بازارهای نیکو« تعبیر کرده است.
 در اواخر قرن هشــتم هجری و در ایام ســلطنت شاه 
شجاع از خاندان آل مظفر و نیز در دوره تیموریان، این 
شــهر ضرابخانه ای داشت. این امر، حاکی از آن است 
که لار در این زمان، شــهری بزرگ و حایز اهمیت به 

شمار میرفت.
تحقیقی از حسن حسین زاده شانه چی

 

الله  ســیف  خاطــرات  در  »حصارخــروان«  کتــاب 
شــیرمحمدی، همراه با قصه های فولکوریک به زبان 

تاتی به همت انتشارات بلور رشت منتشر شد.
کتاب تاریخ شــفاهی »حصارخروان« که به معرفی دو 
روســتا به نام های »حصار« و »خروان« می پردازد، از 
زبان یکی از اهالی به نام »سیف الله شیرمحمدی« نقل 
شده که در عمران و آبادی این دو روستا نقش بسزایی 

داشته است.
کتاب »حصارخروان« به همت »مهری شــیرمحمدی 
و محمدمهدی شــیرمحمدی« گردآوری و تنظیم شده 
و پنج ســال پس از فوت سیف الله شیرمحمدی، توسط 
انتشارات بلور رشت در ۵۰۰ شمارگان منتشر شده است.

این کتاب در ســه بخش تنظیم شده که بخش نخست 
شــامل خاطرات »ســیف الله شــیرمحمدی« از زبان 
خودش اســت. این خاطرات در زمــان حیاتش )متولد 
دی ۱۳۲۵/ درگذشت ۳۱ شــهریور ۱۳۹۷( برای پسر 
دومش بازگو و بخش هایی از سلســله خاطرات وی در 
قالب تاریخ شــفاهی روستای حصارخروان، در روزنامه 

همشهری منتشر شده است.
پس از درگذشــت سیف الله شــیرمحمدی، بخشی از 
خاطرات بازنویســی و مواردی نیز از دفترچه خاطرات 
او اضافه شــده و در سال ۱۴۰۲ و همزمان با پنجمین 
سالگرد درگذشــتش منتشر می شــود تا نسلی که با 
خدمات اجتماعی او آشــنا نیســتند، لااقل با بخشی از 

تاریخ حصارخروان آشنا گردند.
ســیف الله شــیرمحمدی، یکی از بزرگان روســتای 
حصارخروان بود. دوران کودکی و نوجوانی ســختی را 
سپری می کند. ولی روحیه سخت کوشی و آزادمنشی 
وی باعث می شــود نه تنها برای خانواده تلاش نماید، 

بلکه مصدر نیکی های زیادی در روستای خود باشد.
روســتای حصارخروان، از دو روستای حصار و خروان 
تشکیل شده و در ۳۵ کیلومتری شهر قزوین قرار دارد. 
آب این دو روســتا از طریق قنات تامین می شد؛ قناتی 

که نیازمند لایروبی سالانه بود.
ســیف الله شــیرمحمدی با اینکه مقنی نبود، شخصا 
داخل چــاه می رفت و برای لایروبی رشــته چاه های 
قنات روســتا، آستین بالا می زد. مهمترین فعالیت وی، 
عضویت در شوراهای شهر و روستا در دهه ۱۳۶۰ بود. 
در ســال هایی که عضویت در شوراها نه نام داشت و 
نه نان و تنها خدمت صادقانه برای ارتقاء سطح کیفیت 
زندگی و رفاه مردم منطقه ملاک بود. یکی از مهم ترین 
اقدامات او تقسیم زمین های اربابی به نفع مردمی بود 

که بدون ملک زراعی بودند.
بخش دوم کتاب، قصه های فولکوریک حصارخروان به 
زبان تاتی اســت که از زبان »احترام رضائیان« همسر 
سیف الله شیرمحمدی بازنویسی شده است. زبان تاتی 
از دســته زبان های ایرانی شاخه غربی است و براساس 
اعلام یونســکو، این زبــان در حال انقراض اســت. 
حصارخروان، یکی از تات نشــین های اســتان قزوین 
است که در نقشه پراکنش تات نشین های ایران، کمتر 

بدان توجه شده است.
تصاویر و اســناد مربوط بــه حصارخروان نیز در بخش 

سوم کتاب دیده می شود.

tتحول خلاق
یکی از آثار زیســتن هنری، آزاداندیشی و 
اســتقلال طلبی است. محصول این آزادی 
پویایــی و ارتباط فعال بــا محیط پیرامون 
است. اما فرض این تحرک و پویایی پذیرش 
جهانی نقش آفرین و تحول گراست. وجود 
این فرض همانا بیهــوده نبودن این جهان 
است که در قرآن بدان اشاره شده است که 
ربنا ماخلقت هذا باطلا)اعراف/۱۹۱( نتیجه 
این که جهان هســتی، ســرایی بسته و از 

پیش آماده و ثابت نیست.

حوادث پیرامون آدمی را محصور و محبوس 
خود می کند برای رهایی از آن باید روحی 
کنجکاو و جستجوگر داشــت. آزاداندیشی 
فرصتی برای تکامل عوامل بیرونی و غلبه 
بر هوس های درون است. این که حضرت 
علــی)ع( می فرماید: ولاتکن عبد غیرک و 
قد جعلک الله حرا)نهــج البلاغه/ نامه ۳۱( 
یعنی آزادگی و رهایی منجر به بازســازی 

انسان و هستی می شود.
انســان تنها موجودی است که بر چهره ی 
زمخت و شکل نایافته ی اشیاء دستبرد می 

زند و آنها را دگرگون می کند. و با تسلط بر 
زمان و مــکان آن گونه که می خواهد می 
زیید. تحولات اجتماعی و فرهنگی حاصل 

همین زیستن پویا و بامعنا است.
این که ما جهــان را محصول تقدیر بدانیم 
با نوآوری و خلاقیت آدمی ناســازگار است. 
واژه ی آفرینش باید همواره ما را به ابداع و 
آینده، برای  بنابراین  باشد.  اختراع رهنمون 
هر فــردی به صورت یک امــکان نامعین 
وجود دارد نه مجموعــه ای از رویدادهای 
از پیش تثبیت شده با حدودی معین. یعنی 

زمان حامل خلاقیتی است که چشم اندازی 
برای فعالیت آزاد و پیشرفت را رقم می زند. 

به قول اقبال لاهوری
گمان مبر که به پایان رسید کار مغان/ هزار 

باده ی ناخورده در رگ تاک است
این ســخن اقبال در »پیام مشرق« خطاب 
به اشخاص بدبینی است که امکانات عظیم 
موجود در جهان را برای تحول انســان ها 
نادیده می گیرند و ایجاد تغییر در هستی را 

به دیده ی تردید می نگرند.
ادامه دارد
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توسط انتشارات سروش؛

یادداشت های روزانه مجتبی 
رحماندوست از مجلس به چاپ دوم 

رسید

   خبر 

نکته های نیکو

راضیه تجار کــه به عنــوان رئیس جدید 
انجمن قلم انتخاب شــده است بر ضرورت 
حمایت های مالی از طرف دولت تاکید کرد 

و گفت این انجمن حکومتی نیست.
این نویســنده که به  تازگی به جای محمد 
سرشــار رئیس انجمن قلم شــده است، در 
گفت وگویی با ایســنا دربــاره رویکردها و 
برنامه های این انجمن، اظهار کرد: انجمن 
قلم پیشــینه ای ۲۴ساله دارد و در طول این 
سال ها نیز کارهای خیلی خوبی انجام شده 
اســت؛ ولی آن چه ما انتظار داشتیم و داریم 
و آن ایده آل ها اتفاق نیفتاده اســت. با همه 
این ها باید با ضرس قاطع بگویم کســانی 
که در هر دوره عهــده دار کارهای اجرایی 
 بوده انــد در حــد بضاعت، تــلاش خود را

کرده اند.
تجار بــا بیان این که انجمــن قلم، انجمن 
درآمدزایی نیست و باید حمایت شود، گفت: 
انجمن باید از طرف وزارت محترم ارشــاد 
و نهادهایی که زیرمجموعه وزارت ارشــاد 
هستند حمایت شــود. همچنین شهرداری 
تهــران، طبــق قوانینــی کــه دارد، باید 
داشته  فرهنگی  انجمن های  به  کمک هایی 
باشــد و برای این موضوع نیز ردیف بودجه 
دارد. مــا در انجمن امکانــات مالی در حد 
وســیع نداریم. ما انتظار داریم این کمک ها 
به انجمن برسد؛ اما متأسفانه برخی سال ها 
آب باریکــه هــم نیســت و در نتیجه درها 

بسته ها خواهد شد.
او افــزود: معتقــدم اولین چیــزی که باید 
پیگیری کنیــم، حمایت هاســت. امیدوارم 
دولتمــردان فرهنگــی و وزیــر محتــرم 
ارشــاد نگاهــی بــه انجمن قلم داشــته 
باشــند؛ نویسندگان، شــاعران، محققان و 
از سراســر کشور عضو  فیلم نامه نویســان 
این انجمن هســتند و نگاهی به آن دارند 

و امکاناتی می خواهند و دوســت دارند در 
انجمن بــه آن ها توجه شــود، اگر انجمن 
تقویت شــود در حقیقت به این دوستان نیز 
توجه می شــود و اگر در جایی به مشــکلی 
بربخوردند با انجمن در تماس خواهند بود.

این نویســنده در ادامه درباره فعالیت های 
ایــن انجمن مثلًا برگزاری جشــنواره های 
ادبی چون قلم زرین، جشــنواره فلسطین، 
میلاد در منا و حرمت حریم، انتشار ۱۰۰ اثر 
از ۱۰۰ نویســنده و شاعر و معرفی شاعران 
و نویسنده های نوقلم به جامعه ادبی توسط 
انجمن قلم، دوره های آموزشــی، انتشــار 
۶۰ اثر از مشــاهیر و اهــدای وام حداقلی 
بــه اعضای انجمن گفت و با اشــاره به دو 
شــعبه انجمن در خرم آباد و شــیراز اظهار 
امیدواری کرد حمایت ها به گونه ای باشد که 
 شعبه های انجمن در سراسر کشور گسترش

یابد.
 تجار تأکید کرد: در طول ســال ها وزارت 
ارشاد، نهاد کتابخانه ها و خانه کتاب حمایتی 
از انجمــن داشــتند؛ اما باتوجه بــه اوضاع 
اقتصادی فعلی، واقعاً دست ما بسته است و 
باید از انجمن حمایت شود وگرنه این رکود، 

پیش از پیش خواهد بود.
او درباره این که آیــا برنامه ای برای جذب 
حمایت هــای مالــی از بخــش خصوصی 
ندارنــد، گفت: ان شــاءالله بایــد روی این 
قضایا کار شــود و ببینیم چه پیشنهادهایی 
در هیئت مدیره وجود دارد تا این پیشنهادها 

مصوب و اجرایی شود. 
رئیس انجمــن قلم درباره نگاه و رویکردی 
که نســبت به انجمن قلم وجود دارد و این 
انجمن را نهادی وابسته به حکومت می دانند، 
با توصیــه و تأکید به خواندن اســاس نامه 
انجمن کــه در وبگاه انجمــن نیز موجود 
اســت، گفت: این یک انجمــنِ حکومتی 

نیست؛ بلکه انجمنی است که نویسندگان، 
شاعران و محققان مطرح و صاحب نام عضو 
آن هســتند و این انجمن با همدلی و وفاق 
در طول ســال ها با عزت مندی مسیر خود 
را طی کرده اســت. اساسنامه انجمن خود 
گویاست و این طور نیست که از حمایت های 
آن چنانی برخوردار باشــیم، اگر حمایتی هم 
باشــد این حمایــت از همــه انجمن های 
صنفی اســت که گاه حداقلی اســت و گاه 
انجمن های صنفی، کسی  برای  حداکثری. 
از جیــب خود خرج نمی کنــد؛ بلکه کمکی 
جزئی بنــا بر وظیفه دولت هــا، وجود دارد 
که گاهی این حمایــت و کمک هم وجود 
ندارد، چنان چه سال گذشته ما از شهرداری 
تهران کمکی دریافت نکردیم. کمک هایی 
هم که در طول ســال ها شده، بسیار نازل و 
حداقلی بوده است. مسئله این است کسانی 
که اهل قلم هستند خیلی عزت نفس دارند و 
خاموش کار خود را می کنند، اهل سروصدا 
نیســتند و در نتیجــه متکی بــه کارهای 
خلاقانه خود هســتند که آن هم گاه چاپ 
می شــود و گاه در ترافیک چاپ می ماند و 

حق تألیف ها کم است.
تجار درباره قراردادهای نشــر که گاه حق 
مؤلف در آن ها تضییع می شود و این که آیا 
انجمــن قلم می تواند قدمــی در این زمینه 
بردارد، گفت: نویســندگان باید قراردادهای 
نشــر را دقیق بخوانند و بعــد امضا کنند، 
انتشاراتی ها معمولًا قراردادهایی را در مقابل 
نویسندگان می گذارند که بندهای محکمی 
به نفع ناشر دارد. گاه نویسندگان قرارداد را 
نخوانده امضــا می کنند، برخی از قراردادها 
فروش قطعی است و کتاب واگذار می شود 
و ناشــر برای یک چاپ به نویســنده پول 
می دهد، لذا مهم است نویسنده ها قراردادها 
را بخوانند. قبلًا انجمن وارد این قضیه شده 

بود که یک تیپ مشخصی برای قراردادها 
نوشته شود، اما ناشــران زیر بار نمی روند. 
این ماجرا فرازوفرود فراوان خواهد داشــت 

و زمان می برد.
او در ادامــه گفت: توصیه ام این اســت که 
نویسندگان قبل از هر گونه امضایی قرارداد 
را بند به بند بخوانند. وعده ای نمی دهم؛ اما 
این موضوع یکی از موضوعاتی اســت که 
شاید تأملی روی آن داشته باشیم، اما قبلًا 
هم وارد آن شــدیم که به نتیجه ای نرسید. 
انجمــن قــدرت اجرایی نــدارد؛ اما نقش 
مشــورتی دارد. این اتفاق چند باری افتاده 

است و با ناشران صحبت هایی داشتیم.
ایــن نویســنده تأکیــد کرد: بایــد حقوق 
نویســندگان و مؤلفان بیش ازپیش در نظر 
گرفته شــود و حق به حق دار برسد. کسی 
که خالق یک اثر اســت گویا فرزندی زاده 
و دوســت دارد همیشــه همراهش باشد؛ 
اما گاهی به خاطــر این که وجهی را کلی تر 
بگیرند و مشــکلات روز را حل کنند، این 
اتفــاق می افتد و کتاب را گاه آگاهانه و گاه 

ناآگاهانه واگذار می کنند. 
راضیه تجار همچنین درباره رویکرد انجمن 
به مقولــه ممیزی، اظهار کــرد: در وزارت 
ارشــاد آیین نامه ای وجــود دارد و طبق آن 
آیین نامــه مثلًا تعرض نوشــتاری به اقوام 
به  اهانت  مستهجن نویســی،  مذاهــب،  و 
مقدســات و شعائر اســلامی و... خط قرمز 
اســت. اما برخورد ســلیقه ای نباید باشــد 
و کســانی که آثــار را جهــت مجوز چاپ 
می خوانند باید ساختارشناس و اهل ادبیات 

باشند و سلیقه ای عمل نکنند.

اولویتی که رئیس انجمن قلم مطرح کرد

نظر به اینکه به استناد نامه شماره ۱۳/۱۹۵۸۶ مورخ ۱۳۹۷/۰۶/۱۱ اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان هرمزگان پروانه بهره برداری معدن سنگ چینی پیرکنار قدمگاه به شماره 
۱۳/۱۱۸۷۳ مورخ ۱۳۸۵/۰۷/۰۵ به بهره برداری سابق آقای عنایت اله امیری مقدم واقع در شهرستان حاجی آباد از درجه اعتبار ساقط اعلام گردیده است. لذا چنانچه هر کس نسبت 

به پروانه بهره برداری فوق مدعی میباشد، باید حداکثر ظرف مدت ده روز پس از انتشار آگهی فوق به اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان هرمزگان مراجعه و اعتراض خود را 
ضمن ارائه اصل پروانه تسلیم نمایند و اگر ظرف مهلت مقرر اعتراضی نرسد و یا در صورت اعتراض اصل پروانه ارائه نشود، سازمان استان المثنی پروانه را طبق مقررات به نام بهره 

بردار جدید صادر و به نامبرده تسلیم خواهد کرد.۱۴۰۲/۳۱۷ م الف 

ابراهیم سعدینی -معاون امور معادن و صنایع معدنی اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان هرمزگان

رییس بنیاد ســعدی گفت: با انقلاب اسلامی 
انگیزه ها و موجبات تازه ای برای گســترش 
فرهنگی پیدا کرده ایم؛ ایــران حرف تازه ای 

برای گفتن پیدا کرده است.
به گزارش ایســنا به نقل از  سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اســلامی، غلامعلــی حدادعادل 
- رییس بنیــاد ســعدی- در چهارمین روز 
رایزنان فرهنگی  نخستین اجلاس منطقه ای 
جمهــوری اســلامی ایران در کشــورهای 
همســایه اظهار کرد: وقتی به نام کشورهای 
منطقه نظر می کنیم این نکته به خاطر خطور 
می کنــد که رایزنــان فرهنگی کشــورهای 
همســایه، نمایندگان قلمــرو ایران فرهنگی 

هستند.
وی ادامه داد: ما یک ایران رسمی و سیاسی 
داریــم با مرزهای جغرافیایــی فعلی معین و 
یــک ایران فرهنگی داریم کــه فراتر از این 
مرزها است و قلمرو فرهنگی ایران محسوب 
می شود که آثار فرهنگی ایران در این قلمرو 

محسوس است و از قدیم بوده است.
حدادعادل با تاکید بر اینکه واجب ترین کاری 
کــه رایزنان فرهنگی باید انجــام دهند، این 
است که به عمق رابطه فرهنگی با کشورهای 
حوزه ایران فرهنگــی در طول تاریخ آگاهی 
داشــته باشــند، افزود: حتما باید توجه داشته 

باشید که مولانا در قونیه در یک محیط آشنا 
با زبان فارســی زندگی می کرده است. کتاب 
مکتوبات او نزدیک ۱۴۰ نامه هایی اســت که 
به مقامات می نوشته است. سلاطین سلجوقی 
هم به زبان فارســی پاسخ ایشان را می دادند. 
این موضوع، نشــان از نفوذ زبان فارسی در 

آسیای صغیر و منطقه آناتولی است.
رییس بنیاد ســعدی در ادامه بیان کرد: حوزه 
علمیه نجف در گذشــته، زبان رســمی اش 
فارســی بوده اســت. یعنی اگــر یک هندی 
می خواست در آنجا درس بخواند باید فارسی 

یاد می گرفته است.
وی یــک قرینه و علامت برای ردیابی ایران 
فرهنگی ارائه کرد و گفت: به اســامی اماکن 
و شــهرهای کشــورهای اطراف توجه کنید. 
پایتخــت ترکیه، آنکارا اســت که برگرفته از 
کلمه فارســی انگوریه اســت و این موضوع، 
در مکاتبــات مولانا نیز آمده اســت.   یا در 
کشــورهای دیگر نیز همین گونه اســت و 
از شــهرها، کاملا فارسی  اسامی بســیاری 
است. فرهنگ ایرانی بر دوش زبان فارسی در 
مناطق مختلف گســترش پیدا کرده است. در 
واقع حامل فرهنگ ایرانی، زبان فارسی است.

حدادعادل به رایزنان فرهنگی در کشورهای 
همســایه توصیه کرد که اهتمام بیشــتری 

نسبت به زبان فارسی داشــته باشند و ادامه 
داد: باید توجه داشــته باشید که ما وارث یک 
میراث کهن هســتیم. حالا که ایران پس از 
سال ها، با وقوع انقلاب اسلامی، قوت گرفته 
اســت می توانیم تاثیر فرهنگی را متناسب با 
ایران امروز تجدید کنیم. در عراق، اقبالی که 
به زبان فارســی هســت در چهل سال پیش 
نبوده است و این اقبال، به دلیل تحولی است 

که در ایران به وجود آمده است.
وی همچنین اظهار کرد: با انقلاب اســلامی 
انگیزه ها و موجبات تازه ای برای گســترش 
فرهنگی پیــدا کرده ایم. ایران حرف تازه ای 
برای گفتن پیدا کرده اســت. ما دنبال قدرت 
طلبی نیســتیم بلکه به دنبال اشاعه منطقی 
هستیم که به انقلاب اسلامی وجاهت انسانی 
بخشــیده است و فرهنگ ایرانی اسلامی می 
توانــد مجددا در عرصه بین الملل حضور پیدا 

کند.
رییس بنیاد سعدی به شمار پرتعداد تحصیل 
کرده های جامعه المصطفی در کشــور اشاره 
کــرد و گفت: این افراد همــراه با خانواده به 
ایران آمده اند و زبان فارســی را آموخته اند و 
با فرهنگ ایران هم آشــنا شده اند. سپس به 
کشورهای خود برگشته اند و زبان و فرهنگ 
ایرانــی را در آنجــا رواج داده انــد. این رویه 

خوشبختانه همچنان رو به تزاید است.
حدادعــادل با بیان اینکه در آســتانه جهش 
فرهنگی و تجدید حیات فرهنگی براســاس 
اسلام و انقلاب اســلامی هستیم، افزود: در 
ایران زبان انقلاب اسلامی، زبان فارسی است 
علاوه بر اینکه زبان دوم عالم اســلام است. 

ذره ای مبالغه هم در این سخن نیست.
وی اشاره ای هم به فعالیت های بنیاد سعدی 
کرد و توضیح داد: این بنیاد از دل ســازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی پدید آمده است. 
من قدیمی ترین عضو ســازمان هستم و خود 
را جزو این خانــواده می دانم. برخلاف برخی 
ســوء تفاهم ها اصولا بنیاد سعدی برای این 
به وجود نیامد که ســازمان فرهنگ تضعیف 
شود بلکه برای تقویت سازمان به وجود آمد. 
موضوع آموزش زبان فارســی به خارجی ها 
یک موضــوع فنی و تخصصــی و ظریف و 
پیچیــده بود که انصافا نیاز به یک ســازمان 
داشــت برای تولیــد مواد و اصــلاح روش. 
اکنون دستاورد بنیاد سعدی در اختیار سازمان 

فرهنگ و ارتباطات اسلامی قرار می گیرد.
رایزنان فرهنگی  نخستین اجلاس منطقه ای 
جمهــوری اســلامی ایران در کشــورهای 
همســایه، از ۱۵ تــا ۲۰ مهرمــاه ۱۴۰۲، به 
همت ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
به عنوان قرارگاه اقتــدار فرهنگی جمهوری 

اسلامی ایران برگزار می شود.

حدادعادل: ایران حرف تازه ای برای گفتن در دنیا پیدا کرده است
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طبق آمار شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، در مردادماه ۱۴۰۲، 
۲۵ درصد پروازهای خروجی تاخیر داشــتند و متوسط زمان تاخیر پرواز 

ایرلاین ها، به ۹۵ دقیقه رسید.
به گزارش ایســنا، مرکز اطلاعات و آمار شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایــران، با چند روز تاخیر نســبت به ماه های گذشــته، گزارش 
پروازهای ماه مرداد را منتشر کرد. بر اساس این گزارش، کل پروازهای 
فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت در مرداد ماه سال ۱۴۰۲ نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته در نشست و برخاست یک درصد افزایش، اعزام 
و پذیرش مســافر چهار درصد و ارسال و پذیرش بار و پست سه درصد 

کاهش داشته است.
پروازهای داخلی فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت در مرداد ماه سال 
۱۴۰۲ نســبت به ماه مشــابه سال گذشته در نشســت و برخاست یک 
درصــد، اعزام و پذیرش مســافر پنج درصد و ارســال و پذیرش بار و 
پست شش درصد کاهش داشته است. پروازهای بین المللی فرودگاه های 
تحت مالکیت شرکت نیز نسبت به ماه مشابه سال گذشته در نشست و 
برخاست ۱۵ درصد، اعزام و پذیرش مسافر ۱۰ درصد و ارسال و پذیرش 

بار و پست شش درصد افزایش داشته است.
کل پروازهای فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت در مرداد ماه ســال 
۱۴۰۲ نســبت به ماه گذشته در نشســت و برخاست چهار درصد، اعزام 
و پذیرش مســافر شش درصد و ارسال و پذیرش بار و پست ۱۲ درصد 
کاهش داشته است. پروازهای داخلی فرودگاه های تحت مالکیت شرکت 
در مرداد ماه ســال ۱۴۰۲ نســبت به ماه گذشته در نشست و برخاست 
ســه درصد، اعزام و پذیرش مسافر چهار درصد وارسال و پذیرش بار و 
پست هشت درصدکاهش داشته است.  پروازهای بین المللی نیز نسبت 
به ماه گذشــته در نشست و برخاست ۱۳ درصد، اعزام و پذیرش مسافر 
۱۳ درصد و ارسال و پذیرش بار و پست ۲۴ درصد کاهش داشته است.

در مرداد ماه ســال ۱۴۰۲ حداقل ۸۰ درصد نشســت و برخاســت کل 

پروازها به ترتیب در ۱۰ فرودگاه مهرآباد، مشــهد، شیراز، اهواز، کیش، 
تبریز، اصفهان، بندرعباس، خلیج فارس )عســلویه( و کرمان انجام شده  
اســت. از این میزان حداقل ۸۰ درصد نشســت و برخاســت پروازهای 
بین المللی در چهار فرودگاه مشــهد، شیراز، تبریز و اصفهان انجام شده 

است.
در مردادماه ۱۴۰۲، پروازهای داخلی ۹۰ درصد از کل نشست و برخاست 
پروازهای مســافری را اختصاص داده اند که حــدود ۸۹ درصد اعزام و 
پذیرش مسافر و ۷۸ درصد ارسال و پذیرش بار و پست را شامل می شود.

مســیر مهرآباد به مشــهد بــا تعداد ۸۸۶ پــرواز، پرترددترین مســیر 
در پروازهــای داخلی بوده و بیشــترین مســافر در مســیر مشــهد به 
مهرآباد بوده اســت. در میان پروازهای بین المللی هم مســیر مشــهد 
بــه نجف بــا تعــداد ۲۴۹ پــرواز، پرترددتریــن مســیر در پروازهای 
 بین المللی بوده و بیشــترین مســافر در مســیر نجف به مشــهد بوده 

است.
در جدول منتشرشده شرکت فرودگاه ها، نام ۲۳ شرکت هواپیمایی فعال 
آمده است که در مردادماه سال ۱۴۰۲، در مجموع ۱۳ هزار و ۱۵۴ پرواز 
انجام داده اند و ۳۲۵۱ پرواز با تاخیرهای بیشــتر از ۳۰ دقیقه داشته اند؛ 

میزان تاخیر پروازهای خروجی تاخیردار، ۳۰۸ هزار و ۷۷۱ دقیقه معادل 
۵۱۴۶ ســاعت و ۲۱۴ روز بوده که ۲۵ درصد پروازها را شامل می شود؛ 
در حالی که در تیرماه ۲۸ درصد پروازها تاخیر بیش از ۳۰ دقیقه داشتند.

متوســط زمان تاخیــر پروازهای تاخیــردار در مردادماه بــه ۹۵ دقیقه 
رســیده اســت؛ در حالی که متوســط زمان تاخیر پروازهــای تاخیردار 
در تیرمــاه ماه ۱۰۷ دقیقه بــود و این حاکی از کاهــش ۱۲ درصدی 
نســبت به ماه گذشته اســت. در این میان ایرلاین های ایرتور با ۱۳۸، 
فلای پرشــیا با ۱۲۷، کیش ایر با ۱۲۶، آســمان با ۱۱۸، ایران ایر با ۱۱۱ 
 و چابهارایر با ۱۰۶ دقیقه،  متوســط تاخیرهایشان بیشتر از ۱۰۰ دقیقه 

بود.
در مرداد ماه ســال ۱۴۰۲ شرکت های هواپیمایی اروان و توس ایر با ۷۵ 
و ۶۷ درصد بیشترین و شرکت های هواپیمایی یزدایر و آساجت به ترتیب 
با یک و دو درصــد در پروازهای برنامه ای مســافری، کمترین درصد 
تاخیرات را دارند؛ به عبارت دیگر شرکت های هواپیمایی یزدایر و آساجت 

بهترین عملکرد را داشته اند.
همچنین نسبت به ماه گذشته، شرکت های هواپیمایی چابهارایر و اروان 
به ترتیب با ۱۵ و ۸ درصد افزایش بیشــترین و شرکت های هواپیمایی 
معــراج و کیش ایر بــه ترتیب با ۳۴ و ۲۳ درصــد کاهش در پروازهای 
برنامه ای مسافری، کمترین تغییر درصد رشد پروازهای تاخیردار را دارند؛ 
به  عبارت دیگر شرکت های هواپیمایی معراج و کیش ایر بهترین عملکرد 

را نسبت به ماه گذشته داشته است.
در بخش پروازهای باطل شــده نیز شــرکت های هواپیمایی زاگرس و 
معراج با ۷۴ و ۶۹ درصد بیشــترین و شــرکت های هواپیمایی یزدایر، 
توس ایــر و پویاایــر با صفر، صفر و دو درصــد در کل پروازهای دارای 
مجــوز، کمترین درصد پروازهای باطل  شــده را دارند؛ به عبارت دیگر 
شــرکت های هواپیمایی یزدایر، توس ایر و پویا ایــر بهترین عملکرد را 

داشته اند.

متوسط تاخیر پرواز ایرلاین ها به ۹۵ دقیقه رسید
 نتایج یک تحقیقات نشان داد صنعت جهانی زغال سنگ 
ممکن است تا ســال ۲۰۵۰، حدود یک میلیون شغل را 

حذف کند.
به گزارش ایسنا، صدها معدن که کارگران زیادی در آنجا 
مشغول به کار هســتند، در دهه های آینده به پایان عمر 
خود رسیده و تعطیل می شوند و کشورها، منابع انرژی کم 

کربن را جایگزین زغال سنگ می کنند.
اما اندیشــکده آمریکایی »گلوبال انرژی مونیتور« هشدار 
داد اکثر معادنی که احتمالا بسته می شوند، هیچ برنامه ای 
برای گسترش عمر فعالیت هایشــان یا مدیریت گذار به 

سوی یک اقتصاد پسا زغال سنگ ندارند.
دوروتــی مــی، مدیر پــروژه رصد معدن زغال ســنگ 
جهانی این اندیشــکده گفت: دولت هــا باید برنامه هایی 
برای تضمین عدم آســیب کارگران از گذار انرژی، تهیه 
کنند. تعطیلی معادن زغال ســنگ، اجتناب ناپذیر اســت 

اما مشقت اقتصادی و مشکلات اجتماعی کارگران نه.
»گلوبال انرژی مونیتور« به بررسی ۴۳۰۰ معدن فعال و 
پروژه معدن زغال ســنگ در سراسر جهان پرداخته است 
که مجموعا ۲.۷ میلیون کارگر را پوشش می دهند. طبق 
یافته های این اندیشکده، بیش از ۴۰۰۰ کارگر در معادنی 
مشغول به کار هستند که قرار است فعالیتشان را پیش از 

سال ۲۰۳۵ متوقف کنند.
طبق برآورد این اندیشــکده، اگر قرار باشــد حذف زغال 
سنگ برای محدود کردن گرمایش جهانی اجرایی شود، 
تنها ۲۵۰ هزار معدنچی معادل کمتر از ۱۰ درصد نیروی 

کار فعلی، در سطح جهانی، ضروری خواهند بود.
صنعت زغال ســنگ چین که بزرگتریــن صنعت جهان 
اســت، در حال حاضر بیش از ۱.۵ میلیون نیروی کار را 
به خدمت گرفته اســت. از یک میلیون شغل زغال سنگ 
که پیش بینی می شود تا ســال ۲۰۵۰، در سطح جهانی 
حذف شــود، بیش از ۲۵۰ هزار شغل در استان شانکسی 

چین خواهد بود.
بر اســاس گزارش رویترز، بخش زغال ســنگ چین در 
دهه های اخیر چند دوره تغییرات اساســی را پشــت سر 
گذاشــته و بســیاری از مناطق معدنی در شمال و شمال 
شرقی این کشور پس از تعطیلی معادن روباز، برای یافتن 
منابع جایگزین رشد و اشتغال، به سختی تلاش می کنند.

 

ســامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی با عرضه ۶ 
مدل خودرو باز شــده و متقاضیان می توانند از امروز ۱۹ 

مهر ۱۴۰۲ برای ثبت نام اقدام کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، در این نوبت ســایپا با عرضه 
چانگان CS۵۵، پارس خودرو بــا عرضه خودروی زوتی 
 ،VS۷ ماموت خودرو با عرضه فولکس واگن جتا ،DL۵
کوشــا خودرو با خودروی کیا ســلتوس، کرمان موتور با 
هیونــدای النتــرا و معین خودرو با تویوتــا کرولا حضور 

خواهد داشت.
متقاضیــان می توانند با ورود به ســامانه یکپارچه عرضه 
خودروهای وارداتی به نشانی saleauto.ir با اطلاع از 

مشخصات فنی خودروهای وارداتی ثبت نام کنند.
ثبت نام خودروهای وارداتی از اسفند ۱۴۰۱ آغاز شد و بر 
اســاس اعلام مدیر طرح واردات خودرو ۳۰ هزار نفر در 

نوبت تحویل خودروهای وارداتی قرار دارند.
مهدی ضیغمی مجری طرح واردات خودرو خاطر نشــان 
کرد: تــلاش می کنیم این خودروها بــا همکاری بانک 
مرکزی تا پایان آذر و نهایت دی ماه تحویل مشــتریان 

شود.

خبر منتشــر شــده در برخی کانال های تلگرامی از قول 
وزیر نفت مبنی بر تغییر شــیوه اختصاص بنزین صحت 
 نــدارد و تصمیم جدیدی در این خصوص گرفته نشــده 

ست.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، برخی کانال ها با انتشــار 
خبــری که مربــوط به ۶ دی ۱۴۰۰ اســت از قول وزیر 
نفت مدعی شــدند که شــیوه تخصیص بنزین از خودرو 
به شــخص تغییر کرده و به ازای هر کــد ملی ۱۵ لیتر 
بنزین ۱۵۰۰ تومانی تخصیص داده می شود که این خبر 
صحت ندارد و بازنشــر گســترده آن در برخی کانال ها 
 بدون صحت ســنجی منبــع و اصالت خبر انجام شــده

است.
در  بنزیــن،  تغییــر شــیوه تخصیــص  در خصــوص 
کمیســیون تلفیــق مجلــس بنــدی در برنامــه هفتم 
گنجانده شــده بــود در جریان بررســی برنامه هفتم در 
 صحن مجلس شــورای اســلامی، بند مذکور نیز حذف 

شد.

نابودی یک میلیون شغل در بخش 
زغال سنگ

خبر تغییر شیوه اختصاص بنزین 
تکذیب شد

 30میلیون 
واحد خانگی شهری و 
روستایی در کشور گاز 

دارند 

 33 معدن
 غیرفعال در هرمزگان 

احیا شد

 60درصد 
نیاز کشور به تحم ماهی 
در داخل تامین می شود 

362۵1رشد
 واحدی شاخص کل 

بورس 

 77 هزار
 واحد در بانک مسکن 

قرارداد خودمالکی منعقد 
کردند

 60 برابر 
رشد صنعت پتروشیمی 
بعد از پیروزی انقلاب 

اسلامی 

1428گواهی
 نانومقیاس برای 

محصولات و تجهیزات 
ساخت داخل اعطا شد

7۵ رتبه
 جهانی کشور ایران در 

۱۷ فناوری 

800نقطه 
حادثه خیز در کشور 
شناسایی شده است 

3۵درصد
 میانگین افزایش قیمت 

پیشنهادی خودرو

4۹درصد
 سهم مالیات در بودجه 

سامانه فروش 6 خودروی وارداتی 
باز شد

رئیس هیئت مدیره انجمــن صنفی CNG گفت: اگر 
از مراکز معاینه فنی و جایگاه ها به عنوان گلوگاه ایمنی 
عرضه CNG اســتفاده کنیم، در مدت زمان کوتاهی 
مشــکل ناایمن بودن خودروهای دوگانه سوز قابل حل 

است.
به گزارش خبرنگار مهر،محسن جوهری، رئیس هیئت 
مدیره انجمن صنفی CNG کشــور در نشست خبری 
گفــت: در حال حاضــر ۲۵۰۰ جایگاه عرضه ســوخت 
CNG در کشــور داریم که ظرفیت سوخت رسانی به 

۸ میلیون خودرو را در روز دارند.
وی با اشــاره به اینکه نزدیک به ۴.۵ میلیون دســتگاه 
خودرو دوگانه ســوز در کشــور وجود دارد، توضیح داد: 
کل نــاوگان خودروهای دوگانه ســوز کشــور ۴ تا ۴.۵ 
میلیون دستگاه خودرو برآورد می شود، البته آمار دقیقی 
در این زمینه وجود ندارد اما بر اســاس برآوردها، نسبت 
به ظرفیت سوخت رســانی CNG در کشور، ۴ میلیون 

خودروی گازسوز کم داریم.
جوهری اضافه کرد: در بخش CNG با مشکل توسعه 
نامتوازن روبه رو هســتیم به طوری که در بخش عرضه 
زیرســاخت ها و تعداد جایگاه ها را افزایش دادیم، اما در 
بخش تقاضا چه به صورت کیفی و چه به صورت کمی، 

کم کاری داشته ایم.

وی با اشــاره به اینکه در بخش کمی، تعداد خودروهای 
گازســوز سالهاســت که افزایش چندانی نیافته است، 
اضافه کرد: علاوه بر بخــش کمی در بخش کیفی نیز 
بحث ایمنی خودروهای دوگانه ســوز مطرح اســت که 

هیچ کاری در این زمینه انجام نشده است.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی CNG کشور با بیان 
اینکه ســال ۱۳۹۶ با دستور دادستان کل کشور، وزارت 
کشــور به موضوع ایمنی ورود کرد«، گفت: در آن سال 
شاهد بودیم که به مدت یک ســال آمار حوادث انفجار 

مخازن در زمان سوخت گیری کاهش یافت.
وی خاطر نشــان کرد: در دی ماه ســال ۹۷ ســازمان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور آزمون دوره ای معاینه 
فنی خودروهای دوگانه ســوز غیرکارخانه ای را متوقف 
کرد و انگار خودروهای تبدیل کارگاهی دوگانه سوز که 
تعداد زیادی از خودروها را شامل می شوند از این تاریخ 

از معاینه فنی معاف شدند.
جوهری یادآور شد: ۲۵ اسفند سال ۹۷ مصوبه ای از هیئت 
وزیران داشتیم که در چند بند وزارت نفت را موظف کرده 
بود با همکاری وزارت صمت نســبت به هوشمندسازی 
عرضه CNG اقدام کنــد و در جایگاه ها دوربین های 
متصل به سامانه ســیمفا نصب شود، بعد از آن شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی طرح هوشمندســازی به 

گونه ای نوشــت که به جای محوریت ایمنی خودروها، 
موضــوع پرداخــت الکترونیکی محوریت پیــدا کرد و 
اجرای آن را نیز به بانک هــا واگذار کرد و به خاطر این 
تغییرات، انقدر طرح بزرگ و پرهزینه شــد که بعد از ۵ 
 سال هیچ اقدامی برای اجرای این طرح صورت نگرفته 
اســت.وی ادامه داد: متأسفانه هر از گاهی شاهد انفجار 
مخازن سوخت خودروها در زمان سوخت گیری هستیم 
و در هفته گذشته نیز ۳ نفر از هموطنانمان در ۲ انفجار 
صورت گرفته، جان خود را از دست دادند و خسارات زیاد 

مالی به جایگاه ها وارد شد.
به گفته رئیس هیئت مدیره انجمن ســی ان جی اگر از 
مراکــز معاینه فنی و جایگاه ها به عنولان گلوگاه ایمنی 
عرضه CNG اســتفاده کنیم، در مدت زمان کوتاهی 
مشــکل ناایمن بودن خودروهای دوگانه سوز قابل حل 
است.وی افزود: از ســال ۱۳۹۷ خودروهای دوگانه سوز 
تبدیل کارگاهی، فقط قســمت بنزینی آنها مورد معاینه 
 CNG فنی قرار می گیرد و بخش مربوط به ســوخت
به خاطر محدودیت در سامانه سیمفا، معاینه نمی شود که 
سازمان شــهرداری ها و دهیاری ها می تواند این مشکل 

را رفع کند.
جوهری با اشــاره به عدم هماهنگی بین دســتگاه های 
مختلف دولتــی از جمله وزارت نفــت، وزارت صمت، 
وزارت کشــور و ســازمان اســتاندارد در زمینه ایمنی 
خودروهای دوگانه ســوز یادآور شد: عدم هماهنگی بین 
دســتگاهی از مشکلاتی است که باید رفع شود چرا که 

این مشــکل، تبدیل به بحران شده و امروز بالغ بر یک 
میلیون دستگاه خودروی دوگانه سوز در کشور داریم که 

مخزن آنها فرسوده و نیازمند تعویض است.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی CNG کشور با بیان 
اینکه مکاتباتی با دادستان کل کشور انجام شده که به 
ترک فعل صورت گرفته توســط دستگاه های دولتی در 
زمینه ایمنی خودروهای دوگانه ســوز ورود کنند، گفت: 
اگر خودرویی نیاز به تعویض مخزن داشــته باشد، بین 
۷ تــا ۱۲ میلیون تومان هزینه بایــد بپردازد که به این 
هزینه، هزینه های مربوط به دستمزد نیز اضافه می شود.

جوهــری اضافــه کــرد: مهمتریــن مشــکل صنعت 
 CNG کمبــود و کاهش تقاضــا در بخش ،CNG
اســت به طوری که امسال شــاهد کاهش ۱۷ درصدی 
 مصرف روزانه CNG در کشور نسبت به سال گذشته

هستیم.
رئیــس هیئت مدیــره انجمن صنفی CNG کشــور 
خاطرنشــان کرد: راهــکار اصلی رفع ناتــرازی بنزین، 
اســتفاده از ظرفیت عرضه CNG در کشــور است و 
دولت بایستی ضمن فراهم کردن شرایط تبدیل رایگان 
خودروهــای بنزینی به دوگانه ســوز و تولید خودروهای 
دوگانه سوز در داخل کشور، اقدام به واردات خودروهای 
دوگانه ســوز با تعرفه صفر نمایــد و وزیر صمت به جای 
توجه بــه خودروهای برقی که تا چند ســال آینده نیز 
 CNG به نتیجه نمی رســد به خودروهای دوگانه سوز

توجه داشته باشد.

2۵00 جایگاه عرضه سوخت CNG داریم

۱-  ششــدانگ یک قطعه خانه قطعه ۷۷ به مســاحت ۳۰۰ متر مربع دارای پلاک ثبتی ۲۰۹ فرعی از ۲ 
اصلی ، مفروز و مجزا شــده از دو فرعی از اصلی مذکور ، واقع در بخش دو بندرعباس اســتان هرمزگان به 
نشانی بلوار رسالت شمالی کوچه رسالت ۱ به نام زهره محمدی ثبت و سند مالکیت صادر گردید و محدود 
به حدود: شــمالا: پی به پی بطول )۵۰ /۱۲( دوازده متر و پنجاه ســانتیمتر به قطعه یکصد و دو تفکیکی 
 شرقا: پی به پی بطول )۲۴/۰۰ ( بیست و چهار متر به قطعه هفتاد و هشت تفکیکی جنوبا: پی است بطول

)۵۰ / ۱۲( دوازده متر و پنجاه سانتیمتر به کوچه احداثی غربا: پی است بطول )۰۰/ ۲۴( بیست و چهار متر 
به خیابان به عرض سی متر 

۲-  ششدانگ یک قطعه خانه قطعه ۷۸ به مساحت ۳۰۰ متر مربع دارای پلاک ثبتی ۲۹ فرعی از ۲ اصلی 
 ، مفروز و مجزا شــده از دو فرعی از اصلی مذکور ، واقع در بخش دو بندرعباس استان هرمزگان به نشانی

بندرعباس بلوار رســالت شمالی کوچه رســالت ۱ به نام زهره محمدی ثبت و سند مالکیت صادر گردید و 
محدود به حدود: شــمالا: پــی به پی بطول)۵۰ /۱۲( دوازده متر و پنجاه ســانتیمتر به قطعه یکصد و یک 
تفکیکی شرقا : پی است بطول )۲۴/۰۰( بیست و چهار متر به خیابان به عرض دوازده متر جنوبا : پی است 
بطول )۵۰ / ۱۲( دوازده متر و پنجاه ســانتیمتر به کوچه احداثی غربا: پی به پی بطول ) ۰۰ / ۲۴( بیست و 

چهار متر به قطعه هفتاد و هفت تفکیکی 
سپس بنا به تقاضای بستانکار مبنی بر ارزیابی ملک فوق و برابر گزارش هیات کارشناسان رسمی دادگستری 
مشــخصات ملک : ســاختمان ۷/۵ طبقه )زیرزمین، همکف، نیم طبقه، و ۵ طبقه فوقانی( با اسکلت بتنی 
احداث گردیده و تا زمان تهیه گزارش هیچگونه مدارکی در خصوص پروانه ساخت ساختمان و یا نقشه های 
مورد تائید به این هئیت ارائه نگردیده اســت عملیات اجرایی نمای کل ساختمان تکمیل گردیده و عملیات 
اجــرای نازک کاری و تاسیســات اختصاصی واحدهای تجاری همکف و نیــم طبقه پایان یافته و بصورت 
یکپارچه در حال بهره برداری میباشــد مساحت تقریبی فروشگاه های طبقه همکف براساس ابعاد برداشت 
شــده به میزان تقریبی ۴۵۰ متر مربع و مســاحت تقریبی نیم طبقه ۲۰۵ متر مربع و سطح مفید واحدهای 
مســکونی در هر طبقه حدود۵۹۳ متر مربع و غیر مفید ۶۴۰ متر مربع میباشــد در ۵ طبقه مسکونی و یک 
طبقه زیرزمین عملیات ســفت کاری تقریبا تکمیل و بخش عمده نازک کاری آنها انجام نشــده است طی 
بازدید صورت گرفته از مجموعه تجاری مســکونی موضوع کارشناســی شرایط اجرایی و پیشرفت فیزیکی 
آن به شــرح ذیل می باشد نمای ساختمان تکمیل گردیده است - عملیات نازک کاری واحدهای تجاری و 
نیم طبقه تجاری تکمیل و از واحدهای تجاری و نیم طبقه بهره برداری می گردد - تهیه و نصب آسانسور 
صورت نپذیرفته در ســایر طبقات ســفت کاری تکمیل و در مرحله آغازین انجــام عملیات نازک کاری و 
تاسیســات برقی و مکانیکی می باشــد که در طبقات پایین میزان پیشرفت این عملیات بالاتر برده و موارد 
آن به شــرح ذیل می باشــد سقف کاذب آشپزخانه و مشاعات راهروها اجرا نگردیده - تهیه و نصب کلید و 
پریز و چراغها انجام نشــده - تهیه و نصب لوازم و تجهیزات آتشنشــانی انجام نشده - تعدادی از دربهای 

بالکن بدون لنگه درب و یا شیشــه می باشــند- تعدادی از پنجره ها نصب نگردیده - لنگه درب سرویس 
ها نصب نگردیده - در بعضی از طبقات گچ کاری واحدها انجام نگردیده -پوشــش کف مشــاعات راهرو 
در عمده طبقات اجرا نگردیده - ســیم کشــی بعضی از طبقات انجام نگردیده -کاشــی کاری و سرامیک 
سرویسهای طبقات میانی و فوقانی صورت نپذیرفته - پوشش کف بعضی از طبقات انجام نگردیده- نصب 
چهارچوبهــای درب ورودی در بعضی از طبقات انجام نگردیده - اندود ســقف اتاقک راه پله طبقات انجام 
نگردیده - مقادیری از مصالح و لوازم ذیل در بعضی از واحدها دپو گردیده اســت که عمدتا قابل اســتفاده 
نمی باشــد لازم به ذکر اســت با توجه به گذشت زمان از انجام عملیات مربوط به فعالیتهای نازک کاری و 
تاسیســات برقی مکانیکی و دپو نامناســب مصالح و لوازم و نیز شرایط نگهداری نامناسب از مجموعه یقینا 
بخش عمده ای از آنها دچار آســیب دیدگی و نقص )از جمله بخش های تاسیسات برقی و مکانیکی عایق 
کاری درب و پنجــره و غیره گردیده اند که نیازمند اصلاح و ترمیم می باشــد با توجه به شــرایط ملک و 
توضیحات فوق همانند عدم ارائه پروانه و پایانکار و سایر موارد و صرف نظر از احراز اصالت و صحت اسناد و 
اثبات هر گونه مالکیت و انتساب آن ارزش پایه کلی دو قطعه ۷۷ و ۷۸ با توجه به موقعیت قدمت و موقعیت 
قرارگیری و کاربری آن شامل ارزش عرصه و اعیان و منافع تجاری و سرقفلی فضای تجاری همکف و نیم 
طبقه به مبلغ کل ۱/۶۴۴/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ارزیابی و قطعی گردید و پلاک فوق به موجب اسناد رهنی 
شماره ۶۱۲۸ مورخ ۸۵/۱۰/۲۴ و ۶۸۹۷ مورخ ۸۵/۱۲/۰۲ تنظیمی دفترخانه ۴۳ بندرعباس استان هرمزگان 
در رهن بانک اقتصاد نوین شعبه بندرعباس قرار گرفته و به علت عدم پرداخت بدهی منجر به صدور اجرائیه 
و تشــکیل پرونده اجرایی به شماره ۸۹۰۰۱۶۲ و ۸۹۰۰۱۷۰ علیه ابراهیم رشیدی گردیده است پلاک مورد 
رهن در روز دوشــنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۰۸ در اداره اجرای اسناد رسمی بندرعباس از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ 
ظهر از طریق مزایده حضوری از مبالغ فوق به فروش میرسد شرکت در جلسه مزایده برای عموم آزاد است 
و فروش کلا نقدی اســت شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد مبلغ مزایده به حساب سپرده ثبت 
حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است و برنده مزایده مکلف است مابه التفات مبلغ فروش 
را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر 
مانده فروش را به حســاب سپرده ثبت واریز ننمائید مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز 
خواهد شد، جلسه مزایده در همان ساعت و مکان تشکیل خواهد شد. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های 
مربوط به آب ،برق، گاز اعم از حق انشــعاب و یا حق اشــتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای 
آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن 
معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه 

های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد. 
تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۰۷/۲۳

مریم چمنی -رئیس اداره اجرای اسناد رسمی بندرعباس 



اجتماعی

معاون رییس جمهــور و رئیس ســازمان حفاظت محیط  
زیســت گفت: اگر نهادهــای متولی ماننــد وزارت نیرو و 
جهادکشــاورزی بتواننــد یک درصد از تبخیــر منابع آبی 

بکاهند، به اندازه ١۵ سد امیرکبیر پر آب خواهد شد.
به گــزارش خبرنــگار ایرنا، علی ســاجقه در مراســم 
ســیزدهمین دوره جایزه ملی محیط زیست که در سازمان 
حفاظت محیط زیســت برگزار شــد، افزود: ســالانه ۴١٣ 
میلیارد متر مکعب بارش در کشــور داریم که البته در چند 
سال گذشته به حدود ۴٠٠ میلیارد متر مکعب کاهش یافته 
اســت، اما از همین میزان بارش ســالانه ٢٧٠ میلیارد متر 

مکعب تبخیر می شود.
وی موضوع محیط زیســت را شامل متغییرهایی وابسته به 
مجموعه عملکرد انســان و طبیعــت توصیف کرد و گفت: 
این معادله در شــرایط فعلی بــه نامعادله تبدیل و از تعادل 

خارج شده است.
ساجقه اظهار داشت: نتیجه نبود موازنه  در محیط زیست را 
در قالب پسماند، تغییر اقلیم، گرم شدن کره زمین، کاهش 
تنوع زیســتی و اثرات ســوء آن بر روح و روان انسان می 

بینم.
به گفته وی، سالانه ١٠٣ میلیارد تن و روزانه ٣٠۵ میلیون 
تن پســماند در جهان تولید می شود که این عدد در ایران 
١٨ میلیون تن اســت؛ همچنیــن نابودی ٧۵ درصد تالاب 
های دنیا در ۵٠ ســال گذشته نتیجه همین تغییر معادلات 

است که نامعادله جای مدیریت دارد.
وی افــزود: از بین رفتن منابع عظیم یخچالی به علت گرم 
شــدن زمین مشــکات زیادی را به وجود خواهد آورد در 
کشــور ما در برخی نقاط شــاهد افزایش ١٠۵ درجه ای و 
برخی نقاط دنیا تا ٢٠٧ درجه هستیم که این مسأله موجب 
نابودی برخی کشــورها می شود، در چند سال آینده کشور 
مالدیو بــه زیر آب خواهد رفت همچنیــن به احتمال زیاد 
کشور سریانکا از صفحه روزگار محو خواهد شد به طوری 

که این کشورها باید به فکر مکانی مناسب باشند.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت با تاکید بر اینکه 
انسان به این روند ســرعت داده است، گفت: در ایران هم 
دانش بومی قوی و هم رهبران آگاه وجود دارد این مســأله 
با تمام فراز و فرودهایی که داشته اما مسیر مشخصی را در 
پیش گرفته اســت در دولت سیزدهم رویکرد بسیار بنیادی 
اســت و تأکید این شــعار است که توســعه فرع بر محیط 

زیست است.
ســاجقه با طرح این ســوال که وقتی فقــر وجود دارد و 
اقتصاد نابســامان اســت چگونه می توان محیط زیست را 
حفظ کرد، نقش ســازمان حفاظت محیط زیست را ایجاد 
تعادل دانست و گفت: گاهی تضاد دیدگاه میان اقتصاددان 
و فعالان محیط زیســت وجود دارد و ما را به جاهایی می 
کشــاند که باید حتما بهترین مسیر را انتخاب کنیم تا هم 
انســان مســیر تعامل را ادامه دهد و هم زیرســاخت های 

خدماتی به نحو مطلوبی پیش رود.
معاون رییس جمهور »مردم پایه کردن محیط زیســت« را 
رویکرد دولت سیزدهم دانست و گفت: بحث مردمی کردن 
محیط زیست در سال اول دولت مردمی در دستور کار قرار 
گرفت و در این راســتا بیش از ٢ هزار خانه محیط زیست 
در سراسر کشور راه اندازی شد که بستری برای تبادل نظر 

دوستداران محیط زیست است.
ســاجقه گفت: قول داده بودیم تا پایان شــهریور حقابه 
از ســدهای در مرحله افتتاح به دریاچه ارومیه وارد شــود 
و اکنــون منتظر حضور رییس جمهــور و یا معاون اول در 

آذربایجان برای افتتاح آنها هستیم.
وی با اشــاره به اینکه در زمینه پســاب و پســماند نیز در 
دولت ســیزدهم اقدامات خوبی صورت گرفته است، گفت: 
در این زمینه دســتگاه ها مکلف شده اند تا به وظایف خود 

عمل کنند.
وی به موضوع سراوان گیان و ساماندهی آن اشاره کرد و 
گفت: در سراوان بیش از ۵٠ درصد کارها انجام شده است 

و به دنبال تفکیک زباله از مبداء هستیم.
ســاجقه تاکید کرد: اکنون هیچ صنعتی شکل نمی گیرد 
مگر اینکه ابتدا تصفیه خانه آن راه اندازی شده باشد مانند 
اینکه کلنگ هیچ پروژه ای بدون داشــتن گزارش ارزیابی 

محیط زیست به زمین زده نمی شود.
معاون رییس جمهور ادامه داد: در زمینه تنوع زیســتی هم 
اقدامات خوبی انجام شــده اســت، به محیط زیست دانش 
بنیــان اعتقاد جامع داریم محیط زیســتی می تواند موفق 

باشد که علم پایه و مبتنی بر دانش باشد.
وی افــزود: بایــد از حفاظــت صرف به ســمت حفاظت 
مشــارکتی پیش رویم بر این اساس لایحه ای را به دولت 
ارســال کردیم که امیدواریم زودتر تصویب شود، در برنامه 

هفتم هم مجلس رویکرد محیط زیستی خوبی دارد.
وی درباره دیپلماســی بین المللی در حوزه محیط زیســت 
نیز اظهار داشت: گفتمان جمهوری اسامی ایران در تمام 
بخش ها یک گفتمان مبتنی بر علم اســت و امیدواریم در 

این زمینه از تمام ظرفیت های جهانی استفاده کنیم.
ســاجقه در ابتدای ســخنان خــود به شــرایط امروز در 
فلســطین و انجام عملیات »طوفان الاقصی« اشاره کرد و 
گفت: آنان با دفاعی که از سرزمینشان کردند، پیروزی های 
غرور آفرینی را به دســت آوردند؛ ٧٠ سال است عده ای در 
گوشه ای از جهان آرامش ندارند و توسط قومی یاغی مورد 
تجاوز قرار گرفته اند اما این مظلومان از انقاب اســامی 
الگو گرفتند و تحت رهبری های ولی امر مســلمین امروز 

کارستانی می کنند که در قوانین الهی نوشته شده است.

عناویــن دروس نهایی پایه های دهم و یازدهم شــاخه 
نظری مصوب در شــورای عالی آموزش و پرورش تاریخ 

١٣ شهریور ١۴٠٢ اعام شد.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی معاونت آموزش متوسطه 
وزارت آموزش و پرورش، در اجرای ماده واحده سیاست ها 
و ضوابط ساماندهی سنجش و پذیرش متقاضیان ورود به 
آموزش عالی پس از پایان متوسطه، مصوب شورای عالی 
انقــاب فرهنگی، عناوین دروس نهایی پایه های دهم و 
یازدهم شــاخه نظری در شورای عالی آموزش و پرورش 

تاریخ ١٣ شهریور ١۴٠٢ تصویب شد.
تعــداد دروس نهایــی پایه دهم در رشــته های ریاضی 
فیزیک و علوم تجربی ۹ عنوان و در رشته های ادبیات و 
علوم انســانی و علوم و معارف اسامی ١١ عنوان تعیین 
شــد. همچنین تعداد دروس نهایی پایه یازدهم در رشته 
علوم تجربی ١١ عنوان و در رشــته های ریاضی فیزیک، 
ادبیات و علوم انسانی و علوم و معارف اسامی ١٢ عنوان 

تعیین شد.
به گزارش ایرنا، براســاس مصوبه کنکوری شورای عالی 
انقاب فرهنگی سهم ســوابق تحصیلی در سال ١۴٠۵ 
باید به ۶٠ درصد برســد؛ این ســهم باید از هر سه پایه 

تحصیلی دوره متوسطه دوم باشد.

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
حجت الاســام والمســلمین محمد عبادی  زاده نماینده 
ولی فقیه در اســتان هرمزگان و امــام جمعه بندرعباس 
طی حکمی نرجس بیگلری پناه را به عنوان مسئول واحد 

خواهران و امور بانوان و خانواده دفتر منصوب کرد.
به گــزارش ندای هرمزگان، متن حکم حجت الاســام 
والمسلمین محمد عبادی زاده نماینده ولی فقیه در استان 
هرمزگان و امــام جمعه بندرعباس خطــاب به نرجس 
بیگلری پناه به شــرح زیر اســت:  احتراما نظر به تعهد و 
تجارب ارزشــمند سرکارعالی به موجب این حکم شما را 
به عنوان مســئول واحد خواهران و امور بانوان و خانواده 
دفتر نماینده ولی فقیه در اســتان هرمزگان و امام جمعه 

بندرعباس منصوب می نمایم.
امیداست با اســتعانت از خداوند باری تعالی و با استفاده 
از دانش، توان و تجارت خویش در جهت مشــارکت هر 
چه بیشــتر بانوان و استفاده از ظرفیت های این بخش از 
جامعه فرهیخته شاهد تعالی و نقش آفرینی هرچه بیشتر 

بانوان در گام دوم انقاب اسامی باشیم.
گفتنی اســت؛ دفتر نماینده ولی فقیه دراستان هرمزگان 
جزو اولین دفاتر منصوب کننده مســئول امور بانوان در 
کشــور محسوب می شــود و در زمینه تقویت و  اعتای 
بانوان هرمزگان همواره از دفاتر پیشــرو در کشــور بوده 

است.

وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ما کمی در حوزه 
فرهنگی کــم توجهی و بی برنامگی داشــته ایم. تکریم 

سالمندان باید به بخشی از فرهنگ ما تبدیل شود.
بــه گزارش خبرنــگار اقتصــادی ایرنا، »ســید صولت 
مرتضوی« در دوازدهمین نشست شورای ملی سالمندان 
کشور افزود: هدف از برگزاری این نشست، سیاستگذاری 
و برنامه ریزی در حوزه ســالمندی، اباغ سند راهبردی 
و برنامه ریزی تحقق محیط دوســتدار سالمند در ایران، 
مردمی ســازی و تقویت بنیادهــای فرزانگان به عنوان 
موسسات خیریه مردم نهاد فعال در حوزه سالمندی است.

وزیــر تعاون گفت: برخی افراد درباره بحران ســالمندی 
صحبت می کنند، اما از نظر من این مساله بحران نیست.

وی با بیان اینکه نرخ امید به زندگی در ایران از ۵٧ سال 
به ٧۵ سال رسیده است و این افتخار ما است، تاکید کرد: 
برای رفع چالش هایی که در ایــن حوزه وجود دارد باید 

اقداماتی انجام شود.
وی ادامــه داد: قدم نخســت، اصاحات روایــی درباره 
ســالمندی است که اساســا نمی توان گفت فردی با ٧٠ 
سال ســن، پیر است و قدم مهم دیگر، تکریم سالمندان 
اســت. مرتضوی اضافه کرد: اگر قرار اســت از بحران 
صحبــت کنیم بایــد به بحران جوانــی، آن هم کاهش 
جوانان اشــاره کرد.وی اظهار داشت: ما قدری در حوزه 
فرهنگی کم توجهی و بی برنامگی داشــتیم، یعنی اینکه 
تکریم سالمندان باید به بخشی از فرهنگ ما تبدیل شود.

وزیر تعاون تاکید کرد: مســاله بعدی مربوط به معیشت 
ســالمندان اســت. عمده ســالمندان ما تحت پوشش 
صندوق ها هستند و آن ها باید به تعهدات خود عمل کنند.

وی تصریــح کــرد: در حــوزه تکریم ســالمندان باید 
برنامه ریزی فرهنگی با همکاری نهادهای مختلف انجام 

شود.

جدیدترین ارزیابی مرکز آمار ایران از شاخص های جمعیتی 
کشــور در بهار امســال از بهبود ٠.٣۶ درصدی نرخ ازدواج 
حکایت دارد و در کنار آن نرخ طاق نســبت به زمســتان 

پارسال ٢٧.۶ درصد کاهش یافته است.
به گزارش ایرنا و براساس نتایج سرشماری نفوس و مسکن 
سال ١٣۹۵ و پیش بینی های جمعیتی متکی بر آن جمعیت 
کشور در سال گذشته به ٨۴ میلیون و ٧٠٠ هزار نفر رسیده 

است.
بر این اســاس و با توجه به میزان ولادت ها، نسبت جنسی 
در بــدو تولــد در طی دوره مورد بررســی روند افزایشــی 
دارد به طوری که نســبت جنســی در بــدو تولد از ١٠۶٫١ 
در ســال ١٣۹۶ به ١٠٧ در ســال ١۴٠١ افزایش یافته که 
همین شــاخص در بهار ١۴٠٢ رقم ١٠٨ بوده است؛ به این 
ترتیب نســبت جنســی در بدو تولد در بهار امســال نسبت 
به فصل قبل )زمســتان ١۴٠١( و فصل مشــابه سال قبل 
 )بهــار ١۴٠١( به ترتیب ٢٫۹ و ١٫٧ واحد افزایش داشــته

است.
از سوی دیگر، روند ولادتهای ثبت شده همچنان سیر نزولی 
خود را در بهار گذشــته حفظ کرده است؛ آمار ولادت ها در 
کشور در سال ١٣۹۶ برابر با یک میلیون و ۴٨٧ هزار و ۹٢٣ 
نفر بود که این شاخص در سال گذشته به یک میلیون و ٧۵ 
هزار و ٣٣١ نفر رسید؛ این الگوی کاهشی فرزندآوری در هر 

دو مناطق شهری و روستایی تکرار شده است.
در فصل بهــار ١۴٠٢ تعداد ولادتهای ثبت شــده به ٢۵٢ 
هزار و ۶۵١ نفر رســید که در مقایسه با فصل قبل )زمستان 
١۴٠١( ١١ هزار و ٧١٢ نفر و نســبت به فصل مشابه سال 

قبل )بهار ١۴٠١( چهار هزار و ۹۹٨ نفر کاهش یافته است.
افزایش تعداد فوتی ها در بهار ۱۴۰۲

شــاخص دوم جمعیتی که مرکز آمار ایران در بهار امســال 
مورد ارزیابی قرار داده، تعداد فوتهای ثبت شــده بر اساس 
داده های ســازمان ثبت احوال کشور است؛ در بهار امسال 
تعداد فوت شدگان ثبت شده برابر ١٠۶ هزار و ۵۴۹ نفر بوده 
اســت که از این تعداد ۶٠ هــزار و ٢٧۴ نفر را مردان و ۴۶ 

هزار و ٢٧۵ نفر را زنان تشکیل می دهند.
تعداد فوت شدگان ثبت شده نسبت به فصل قبل )زمستان 
پارســال( ١۶٠۵ نفر و فصل مشابه سال قبل )بهار پارسال( 
۵١٧٠ نفر افزایش داشته است که در مردان و زنان به ترتیب 
نســبت به فصل قبل ١۵٨۶ و ٢٧٠٢ نفر رشــد و نسبت به 
فصل مشــابه ســال قبل ١۹ و ٢۴۶٨ نفر افزایش را نشان 

می دهد.
میانگین ســنی فوت شدگان از ۶٣٫٨ در سال ١٣۹۶ به ۶۵ 
در ســال ١۴٠١ رسیده است. میانگین ســن مردان و زنان 
فوت شــده در ســال ١٣۹۶ به ترتیب ۶٢٫۵ و ۶۵٫۴ بوده 

است که این اعداد به ترتیب به ۶٣٠ و ۶٧٫۵ در سال ١۴٠١ 
رسیده است.

در بهار ١۴٠٢ میانگین ســنی فوت شدگان برابر ۶۴.۹ سال 
بوده است.

بهبود ازدواج و کاهش طلاق
در بهار امســال در مجموع ١٣٠ هزار و ٣٠۵ مورد ازدواج و 
٣٨ هزار و ١٣ مورد طاق ثبت رسمی شد که رویداد ازدواج 
نسبت به فصل قبل ٠٫٣۶ درصد افزایش و نسبت به فصل 
مشابه سال قبل )بهار ١۴٠١( برابر ۹٫٣ درصد کاهش داشته 
اســت؛ همچنین رویداد طاق نسبت به فصل قبل و فصل 
مشابه ســال قبل به ترتیب ٢٧٫۶ و ١٧٫۵ درصد کاهش را 

نشان می دهد.
به طور کلی، میانگین سن در اولین ازدواج در مناطق شهری 
همواره بالاتر از مناطق روستایی بوده است. در بهار ١۴٠٢، 
میانگین ســن در اولین ازدواج در مردان ٢٨٫١ ســال و در 
زنان ٢٣٫۹ سال بوده است. همچنین میانگین سن در زمان 
ازدواج بــرای بهار ١۴٠٢ در مردان ٣٠٫٧ ســال و در زنان 

٢۶٫۵ سال ثبت شده است.
باید این نکته را یادآور شــد که در زمستان ١۴٠١ بیشترین 
ازدواج مردان در بازه ســنی ٢۹-٢٠ ســاله برابر ۶۶ هزار و 
٢١١ مورد بوده است که شــاخص برای زنان در بازه سنی 

٢٠-٢۹ ساله و برابر ۵٣ هزار و ٧٨٠ مورد ثبت شده است.
همچنین در زمســتان ١۴٠١ بیشترین رویداد طاق مردان 
در بازه سنی ٣۹-٣٠ ساله برابر ٢٢ هزار و ١٠٧ مورد و برای 
زنان نیز بیشترین رویداد طاق در همین بازه سنی برابر ١۹ 

هزار و ۵۴۹ مورد بوده است.
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بهبود نرخ ازدواج و کاهش ۲۷ درصدی نرخ طلاق در بهار ١۴۰۲

۵

 اسامی دروس امتحانات نهایی 
در پایه دهم و یازدهم اعلام شد 

انتصاب مسئول واحد خواهران و 
امور بانوان و خانواده دفتر نماینده 

ولی فقیه در هرمزگان

وزیر تعاون تاکید کرد:
سالمندی بحران نیست   

کودکان سرمایه های ارزشمندی هستند که 
درصورت تربیت و آموزش دقیق و به موقع 
و همچنین برنامه ریزی مناسب و آگاهی از 
حقوق آنها توسط خانواده و جامعه می توانند 

فرصتی برای داشتن آینده ای بهتر باشد.
بــه گزارش گــروه جامعه ایرنــا، در ایران 
در ســال ١٣٧٢ در جلســه ای بــا حضور 
نمایندگان کانون پــرورش، وزارت آموزش 
و پــرورش به عنوان روز ملــی کودک در 
نظر گرفته شــد که این تصمیم ازســوی 
 ســازمان یونیســف نیز به رسمیت شناخته

شد. 
اگر چــه در این روز برای کودکان جشــن 
گرفته می شــود اما فقط این روز در جشن 
گرفتن خاصه نمی شــود بلکــه این روز 
فرصتی اســت تا جایگاه کودک در خانواده 
و جامعــه یادآوری شــده و زمینه ای برای 
زیســت آرام برای آنها به دور از خشونت و 

تبعیض فراهم شود.
روز کــودک نباید فقط یــک تاریخ و یک 
یادبود باشــد که بیاید و برود بی آنکه اثری 
داشته باشد، باید روزی باشد برای یادآوری 
جایگاه آینده ســازان معصوم و گاه بی پناه، 
روزی باشد که همه افراد در هرجایگاهی به 
خودش یادآوری کنــد اگر بخواهیم دنیایی 
بهتر داشــته باشــیم، امروز باید کودکان را 
دریابیم تا فردایی آباد و بی دغدغه داشــته 

باشیم.
بیاییم، امروز فرصت ها را دریابیم ،کودکان 
فرصت های امروز ما هستند تا قبل از اینکه 
این نیروی انسانی تبدیل به تهدیدی شود، 
آنها را بــرای روزگار خودش تربیت کنیم و 
برای آینده شان برنامه ریزی درست داشته 
باشــیم و نگذاریم خشــونت ،تبعیض،سوء 
اســتفاده از آنها به عنوان نیروی کار ،جنگ 
و حوادث طبیعی ، اشتباه والدین و... از آنها 
قربانی هایی بســازد که کمتر قابل برگشت 

به جامعه باشند.
روز کودک روزی اســت که حقوق کودک 
را به ما یادآوری می کندو در همه کشورها 

روزی را به عنــوان روز کودک در نظر می 
گیرند، روز ملی کودک در کشور ما ١۶ مهر 
اســت، روزی که به صــورت کلی فرصتی 
برای ایجاد تغییر و آگاهی در ســطح جامعه 
اســت. این روز فرصتی اســت که حقوق 
کــودکان را به خود یــادآوری کنیم، آن ها 
را درک کنیم و برای کودکان معصومی که 
رنج و خشــونت های زیادی را تحمل می 

کنند چاره ای بیندیشیم.
پیمان نامه حقوق کودک یک کنوانســیون 
المللی اســت کــه حقوق سیاســی،  بین 
اجتماعی، مدنی، اقتصادی کودکان را بیان 
می کند. کشــورهایی که این عهد نامه را 
امضا کــرده اند باید این حقــوق را رعایت 
کرده و به شــکایات های مربــوط به آن 
رســیدگی کنند. ســازمان ملل متحد این 
کنوانســیون را در ٢٠ نوامبر ١۹٨۹ پذیرفت 
 و ایــن پیمان نامــه از ســی روز بعد اجرا 

شد.
یونیســف تنها سازمانی اســت که به طور 
مشــخص در کنواســیون حقوق کودک به 
عنوان مشاور ذکر شده است. این کنواسیون 
به یونیســف راهنمای های لازم در زمینه 
های مهم را ارائه می دهد. یونیسف عاوه 
بر تمرکز بر رشد کودکان باید وضعیت همه 
کــودکان را در نظر بگیــرد و دائم محیط 
اجتماعــی و اقتصادی آن را مورد بررســی 

قرار دهد.
عدم تبعیض بــه این معنا که همه کودکان 
حقوق یکســانی دارند. تمــام کودکان باید 
بدون توجه به نژاد، قومیت، ملیت و گرایش 
جنســی دسترسی یکسان به آموزش داشته 
باشــند، همه کودکان حــق دارند نظرات و 

عقایــد خود را آزادانه بیــان کنند و دیدگاه 
کودکان باید در همه امور مربوط به آنها باید 
در نظر گرفته شــود ،در هر تصمیم گیری 
در مــورد کودکان بایــد صاحدید و منافع 
کودکان بیشــتر از مســائل دیگر در مرکز 
توجه قرار داشته باشد و کودکان حق حیات 
و رشــد دارند و باید به تمام امکانات نظیر 
آموزش برای آن ها فراهم باشــداز اصول 
پایه ای این کنوانســیون اســت. »کودکی 
بهتر، زندگی بهتر« شعار هفته ملی کودک 

١۴٠٢
روز و هفتــه ملی کودک)١۵ تــا ٢١ مهر 
١۴٠٢( از مهمترین مناسبت هایی است که 
همه ســاله در کشورهای مختلف به منظور 
توجه به حقــوق کــودکان و برنامه ریزی 
آنــان برگزار  برای بهبود شــرایط زندگی 
می شــود، کانون پرورش فکــری کودکان 
و نوجوانــان هفته ملی کودک را با شــعار 
برگزار بهتــر«  زندگــی  بهتر،   »کودکــی 

می کند.
در ایــن هفته، اقدام هایی از ســوی دولت، 
سازمان ها و نهادهای مرتبط انجام می شود 
تا مســائل مربوط به کــودکان مورد توجه 
قرار گیــرد. برنامه هایی نظیر نشســت ها، 
کنفرانس هــا، نمایشــگاه ها و فعالیت های 
آموزشــی برگزار می شــود تا آگاهی افزایی 
دربــاره حقوق کودکان به وجود آید و توجه 
بیشــتری به مســائل آنان معطوف شده و 
راهکارهایی برای حفاظــت از حقوق آنان 

ارائه شود.
بر همین اســاس کانون پــرورش فکری 
با همــکاری مرجع  کــودکان و نوجوانان 
شیوه نامه  کودک  حقوق  کنوانســیون  ملی 
هفتــه ملی کودک را بــه منظور هم افزایی 
تمامی نهادها و سازمان های فعال در حوزه 
کــودکان و برگزاری هر چه بهتر هفته ملی 

کودک منتشر کرده است.
در این شــیوه نامه جلب توجه افکار عمومی 
نسبت به اهمیت دوران کودکی، ویژگی ها، 
نیازها و خواســته های کودکان امروز هدف 

کلی عنــوان شــده اســت و هم گرایی و 
هم افزایی فعالیت های دستگاه ها و نهادهای 
متولی کودک در حیطــه وظایف و تکالیف 
سازمان سراسر کشور، ارتقای سطح دانش 
و آگاهــی فعــالان حوزه  کــودک به ویژه 
»کارشناســان و مربیــان کانــون پرورش 
فکــری کــودکان و نوجوانــان«، معطوف 
کردن توجه مســئولان و جامعه به مسایل 
و نیازهای قشــر کودک به ویژه کودکان با 
نیازهای ویژه، معرفی کانون و ظرفیت های 
آن به جامعه به  ویــژه »خانواده ها و اولیای 
تربیتی«، آگاهی رسانی در خصوص تکالیف 
و حقوق کــودک، فرهنگســازی در زمینه 
ایجاد امکان مشارکت کودکان، ایجاد زمینه 
امکان دسترســی برابر کودکان به خدمات 
و امکانــات رفاهی، تفریحی و آموزشــی و 
معرفی نهادهای مرتبط بــا حوزه کودکان 
و آشــنایی با ظرفیت های آنها نیز به  عنوان 

اهداف فرعی تعریف شدند.
خاصــی  اهمیــت  از  کــودک  تربیــت 
برخورداراســت و درآموزه هــای دینی ما 
همــواره بر این امر تاکید شــده اســت و 
هر چقــدر آگاهی افراد تاثیرگــذار از جمله 
والدین در بحث هــای فرهنگی و اجتماعی 
بیشتر شــود به همان نسبت کودکانی آگاه 
به مهارت های زندگی و حقوق شــهروندی 

تربیت خواهد شد.
والدین به عنوان محور اصلی در کنار مربیان 
مراکز آموزشی و تربیتی مهمترین الگوهای 
رفتاری کودکان تا سن ۶ سالگی محسوب 
می شوند و کودک تک تک حرکات آنان را 
در ذهن خود ثبت می کند و فرزندان خیلی 
از افراد را می توان از شــباهت رفتاری شان 
با مادران و پدرانشــان شناخت لذا می طلبد 
ارائه آموزش های فرهنگی در کودکی بیشتر 

مورد توجه قرار گیرد.
بسیاری از دانشمندان و روانشناسان معتقدند 
که اساس و زیربنای شــخصیت انسان در 
ســال های اول زندگی پایه گذاری می شود 
و آموخته های ایــن دوران، تاثیر عمیقی بر 
آینده زندگــی فرد دارد و تجربه های دوران 
کودکی می تواند بر رفتار و شخصیت دوران 

بزرگسالی تاثیر بگذارد.

ساختن امروز با رویایی بهتر برای آینده  کودکان 

وزیر دادگســتری اعام کــرد: مجتمع های 
شوق زندگی در کشور راه اندازی می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر، نشســت شورای 
هماهنگی مرجع ملی حقوق کودک با حضور 
برگزار  دادگستری  وزیر  رحیمی  امین حسین 

شد.
وزیر دادگستری در این نشست که با حضور 
ســیدعلی کاظمی معاون وزیر و دبیر مرجع 
ملی حقوق کودک، علیگو مدیرکل دبیرخانه 
مرجــع ملی حقــوق کــودک و نمایندگان 
دســتگاه های عضو این شــورا و همچنین 
مدیران مراجع متناظر استانی حقوق کودک 
که از طریق وبینار حضور داشتند، با تبریک 
هفته کــودک، از تاش هــا و فعالیت های 
صورت گرفتــه در حفــظ و ارتقای حقوق 

کودکان تقدیر کرد.
رحیمی بــا تاکید بر فعال ســازی و تحرک 
جدی کارگروه های ذیل شــورای هماهنگی 
مرجع ملــی حقوق کودک اظهــار کرد: در 
مورد تحصیــل کودکان اتباع، لازم اســت 
دادگستری،  از وزارت  کارگروهی متشــکل 
وزارت آمــوزش و پرورش، وزارت کشــور، 
شــورای عالــی انقاب فرهنگــی، فراجا و 
دستگاه های ذی ربط، با لحاظ فرمایش مقام 
معظم رهبــری در خصوص امکان تحصیل 

کــودکان اتباع، تشــکیل و ضمن مدیریت 
دقیــق موضــوع، تمهیــدات لازم را برای 
ثبت نــام و تحصیل این کــودکان به دور از 

فضاسازی ها و حواشی فراهم آورد.
وزیر دادگســتری رونمایی و شــروع به کار 
صفحه تخصصی حقوق کودک در ســایت 
وزارت دادگســتری را اقدامــی ارزشــمند 
برشــمرد و با تاکید بر همکاری و هم افزایی 
همه دستگاه های ذیربط در زمینه تکمیل و 
به روزرسانی اطاعات و مطالب این صفحه 
اظهار کرد: یکی از اقدامات ضروری و مهم، 
مستندســازی اقدامات مرجــع ملی حقوق 
کودک و دســتگاه های فعــال در این حوزه 
اســت، برای تهیه گزارشــات و حضور مؤثر 
در مجامــع بین المللی نیاز به مســتندات و 
اطاعات کامل، دقیق و به روز است لذا باید 
موضوع مستندســازی این اقدامات را به طور 

جدی مدنظر داشت.
رئیس مرجع ملــی حقوق کودک، راه اندازی 
مجتمع های شــوق زندگی در آینده نزدیک 
را در راستای اجرایی شدن آئین نامه و شیوه 
نامه قانون حمایت از کودکان بی سرپرست و 
بدسرپرست عنوان کرد و گفت: مجتمع های 
شوق زندگی در مناطق مختلف کشور تحت 
مدیریت و نظارت بهزیستی و با حضور همه 

دستگاه های ذیربط راه اندازی و هدف از آن 
تاشی مؤثر برای بهتر شدن شرایط زندگی 

کودکان جامعه هدف است.
وزیر دادگســتری، مرجع ملی حقوق کودک 
را متولــی وضعیــت و حقوق بیــش از ٢٣ 
میلیون کودک ایرانی دانســت و گفت: بنابر 
ضرورت، خطرات و آسیب های بالقوه موجود، 
کودکان کار و خیابان، زباله گرد، بی سرپرست 
و بدسرپرســت در اولویت رسیدگی و توجه 

قرار دارند.
نهادهای مردمی به عنوان ظرفیتی مهم و 

اثرگذار باید فعال و به  میدان بیایند
سید علی کاظمی نیز در این نشست، اصاح 
آئین نامه حمایت از کودکان بی سرپرســت و 
بدسرپرســت را موضوعی مهم و ارزشــمند 
برشــمرد و گفت: با اصاح ایــن آئین نامه 
امکان اســتفاده از مراکز بهزیســتی برای 
ساماندهی کودکان کار و خیابان و زباله گرد 

فراهم می شود.
وی رفــع چالش ها و آســیب های کودکان، 
ایجاد محیط حامی و دوستدار کودک و ایجاد 
نظام زمامداری کودک محــور را به عنوان 
ســه راهبرد اصلی جهانــی در حوزه حقوق 
کودک معرفی کــرد و گفت: وجود کودکان 
کار و خیابــان و زباله گرد و موضوع کودکان 

بازمانده از تحصیل به خصوص در حوزه اتباع 
از مسائل مهم و نیازمند هم افزایی و تاش 

برای حل و فصل است.
معاون وزیر دادگســتری فعال ســازی و به 
میدان آمدن نهادهای غیردولتی و ســمن ها 
را بــه عنــوان ظرفیتی مهــم و اثرگذار در 
حوزه کودکان عنوان کــرد و گفت: یکی از 
اهداف و شــعارهای دولت ســیزدهم فعال 
شــدن نهادهای مردمی و به صحنه آوردن 
آنهاست، ایجاد رابطه دوسویه مؤثر و مبتنی 
بر اعتماد بیــن حاکمیت و نهادهای مردمی 
لازمه مردمی سازی حکمرانی و حل و فصل 
بســیاری از چالش ها بخصــوص در حوزه 

کودکان است.
دبیــر مرجع ملی حقوق کــودک با تاکید بر 
تحرک جــدی و فعال شــدن کارگروه های 
تخصصی ذیل شورای هماهنگی مرجع ملی 
حقوق کودک گفت: برای رسیدن به اهداف 
عالیه مرجع ملی در حوزه کودکان و نوجوانان 
نیازمند دسترسی به آمار و اطاعات به روز و 
دقیق هستیم، تعدد زیاد قوانین و آئین نامه ها 
در کنار اســناد متعدد بین المللــی در حوزه 
کودکان از عوامل عدم شــفافیت و اجرایی 
شدن این قوانین است که نیازمند پالایش و 
تنقیح و ایجاد یک قانون جامع و کامل است.

وزیر دادگستری: مجتمع های شوق زندگی در کشور راه اندازی می شود



سیاسی

غرب آسیا صحنه نبرد دستورکارهاست.برای هیچکس 
جای شــک و شــبهه ای باقی نمانده اســت که کدام 
دستورکار در خاورمیانه تفوق دارد و کدام نظم است که 
روندهای سیاست خارجی و امنیتی-سیاسی را در منطقه 
ســامان می دهد. قدرت های جهانی هم رفته رفته به 

این امر پی برده اند.
به گزارش حوزه سیاســت خارجی ایرنا، عملیات خیره 
کننده »طوفان الاقصی« چنان تاریخی بوده اســت که 
این امکان را بدهد که غرب آســیا را به قبل و بعد از آن 

تقسیم کند. 
با گذشــت ۴ روز از عملیات مقاومت فلسطین در عمق 
سرزمین های اشغالی که به عنوان یک شاهکار عملیاتی 
مورد تحسین دوست و دشمن مقاومت قرار گرفته است، 
جهان همچنان مبهوت این اتفاق اســت. موضوعی که 
جامعــه جهانی پیش از طوفان الاقصی مشــاهده کرد 
تماشــای نخســت وزیر رژیم صهیونیســت در مجمع 
عمومی سازمان ملل بود که مشغول نقاشی نقشه جدید 
خاورمیانــه بود اما کمتر از ۲۰ روز بعد، اســراییل خود 
تماشــاگر یکی از بزرگترین شکست های تاریخی خود 

بود.
اسرائیل برای اولین بار در تاریخ خود نه در قلمرو بیرونی 
سرزمین های اشغالی فلسطین که در داخل عمق خاک 
خود جنگ می کند؛ این اتفاق نه در جنگ ۶ روزه ۱۹۶۷، 
نه در جنگ ۱۹۷۳ یوم کیپور با مصر و ســوریه و نه در 
ســال ۱۹۸۲ در جریان پیشروی ارتش صهیونیستی در 

خاک لبنان، هرگز رخ نداده بود.
کدام خاورمیانه جدید؟

اساســا ویژگی حوادثی که تاریخ را به قبل و بعد از خود 
تقســیم می کنند همین است. به همین خاطر است که 
رژیم صهیونیســتی هرگز مشــابهتی با قبل از ۷ اکتبر 
۲۰۲۳ نخواهد داشــت و اســراییلی دیگــر منطبق با 
واقعیات میدانی و مختصاتی که مقاومت فلسطین روی 

زمین ایجاد کرد متولد خواهد شد.
۵ دهــه بعد از غافلگیــری بزرگ اســراییل در جنگ 
»یوم کیپــور« در همین روز تاریخ دوبــاره برای رژیم 
صهیونیستی تکرار شد تا ماه اکتبر بار دیگر برای اسراییل 
نه یادآور »عید آمرزش« بلکه نشانه یک کابوس ابدی 
و یک کیفر دائمی باشــد. سردمداران اسراییلی هنوز در 
شــوک این رســوایی امنیتی-نظامی به سر می برند و 
شــاید دیگر هرگز نتوانند بی آبرویی و اعتبار از دســت 
رفته خود را در عملیات »طوفان الاقصی« جبران کرده 
یــا حتی اندکی از آن را ترمیم کنند؛ حتی اگر دیوانه وار 
به نوار غزه حمله کرده و آنطور که بنیامین نتانیاهو وعده 

داده غزه را نابود کنند!
کلید درک ابعــاد و زوایای آنچه که رزمندگان مقاومت 
در فلسطین اشــغالی انجام داده اند در تحولات منطقه 

نهفته است.
درست در لحظاتی که بنیامین نتانیاهو در سازمان ملل 
مشغول ترسیم غرب آسیای جدید روی کاغذ بود که به 
گمان او پس از عادی سازی رابطه با عربستان سعودی 
ایجــاد می شــد، رزمندگان مقاومت مشــغول طراحی 
پیشروی در سرزمین های اشغالی به اندازه مساحت نوار 
غزه بودند. در همین لحظه اســت که خاورمیانه جدید و 
واقعــی روی زمین متولد می شــود نه با ماژیک رنگی 

نتانیاهو روی یک مقوا!
غرب آســیا امروز صحنه نبرد دستورکارهاســت. برای 
هیچکس دیگر جای شک و شبهه ای باقی نمانده است 
که کدام دســتورکار در منطقه تفــوق دارد و کدام نظم 
است که روندهای سیاســت خارجی و امنیتی-سیاسی 
را منطقه ســامان می دهد. قدرت های جهانی هم رفته 
رفتــه به این امــر پی برده اند؛ روســیه و چین زودتر و 
آمریکا کمی دیرتر متوجه شــدند بدون محور مقاومت 
هیچ برنامه و دستورکاری در منطقه پیش نخواهد رفت 

و عملیاتی نخواهد شد.
نتانیاهو دروغ نمی گوید!

بیش از ۳۰ ســال است که رژیم صهیونیستی آرزوهای 
خــود در تحقق »خاورمیانه جدیــد« مطلوب نظرش را 
نقــش می زند. چــه آن روزی در دهه ۹۰ میلادی که 
شــیمون پرز کتاب خود با نــام »خاورمیانه جدید« را 
نوشــت پس از آنکه موفق شــده بود در »اسلو« یاسر 
عرفــات را به میز مذاکره و صلح با اســراییل کشــاند 
تا رهبر ســاف حکم تایید بر اشــغال ۷۸ درصد اراضی 
فلسطین توســط صهیونیســت ها بزند تا صرفا بتواند 
چند ســال آخر عمر غزه را ببیند و از دنیا برود، چه آن 
روزی که صهیونیســت ها پس از اشــغال افغانستان و 
عراق توســط ایالات متحده و پهن شدن بیش از ۲۰۰ 
هزار نظامــی آمریکا در منطقه، جنگ ۳۳ روزه با حزب 
الله لبنان را با اسم رمز »خاورمیانه بزرگ« آغاز کردند، 

همین رویا را در سر می پروراندند.
با ناکامی در ۲ پروژه قبلی، صهیونیســت ها با دست و 
پا کردن توافقات »آبراهام« همچنان در همین سودا به 
ســر می بردند، روزهایی که اســراییل ترتیبات ابراهیم 
را در نشســت نقــب با حضور وزرای خارجه ۴ کشــور 
عربی جشــن می گرفت همه این دستاوردها به زودی 
با تحولات پســینی در منطقه که اوج آن با پیشــقدمی 
ریاض به ازســرگیری روابط عربستان سعودی با ایران 

منتج شد کاملا رنگ باخت.
نخست وزیر اسراییل حالا دوباره پس از ضربه تاریخی 
و ســنگینی که از مقاومت فلسطین دریافت کرده، گفته 
اســت که خاورمیانه را تغییر خواهیم داد. نتانیاهو دروغ 
نمی گویــد؛ او هم اکنون با یک ماژیــک و یک مقوا 

مشغول نقاشی یک خاورمیانه جدید است.

  خبر
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دبیر شورای نگهبان با اشاره به عملیات طوفان الاقصی، 
گفت: پیروزی مجاهدان فلســطینی، وعده الهی است و 
اشغال گران صهیونیست تاوان رفتارهای ظالمانه خود را 

پس می دهند.
به گــزارش گروه احــزاب ایرنا، آیــت الله احمد جنتی 
در ابتدای جلســه شــورای نگهبان با اشاره به عملیات 
طوفان الاقصی نیروهای مقاومت فلسطینی اظهار کرد: 
در روزهای گذشــته، عملیات پیروزمندانه و امیدآفرین 
طوفان الاقصی توســط مجاهدان فلسطینی آغاز شد و 
هر چــه  می گذرد، ابعاد جدیــدی از این پیروزی عظیم 
آشکار می شود. وی افزود: این عملیات، ضعف های رژیم 
صهیونیستی را برملا کرد و نشان داد اسرائیل، یک رژیم 
رو به نابودی اســت که هر دولتی با او همراهی کند، در 

این نابودی شریک خواهد شد.
دبیر شورای نگهبان گفت: پیروزی مجاهدان فلسطینی، 
وعده الهی اســت و اشــغال گران صهیونیســت تاوان 
رفتارهــای ظالمانه خود را پــس می دهند. جنتی تاکید 
کرد: رژیم اشغالگر قدس و حامیانش باید پاسخگوی هر 
قطره ی خونی که در این جنگ بر زمین ریخته می شود، 

باشند.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه روز یکشــنبه ســالروز 
صدور بیانیه  تاریخی امام خمینی)ره( خطاب به ســران 
دولت های اسلامی برای بسیج علیه رژیم صهیونیستی 
اســت، گفت: ایشــان در ســال ۱۳۵۲ مجاهدان را به 
استقامت و پایداری دعوت کردند و این اطمینان را دادند 
که در ســایه ی     بردباری و اســتقامت و با به کار بستن 
دستورات اسلامی، فتح و ظفر از آنِ ملت اسلام     خواهد 
بود. پیروزی امروز ملت فلســطین، بخشی از همان فتح 

و ظفر نهایی است.
دبیر شورای نگهبان همچنین تاکید کرد: کسانی که سعی 
دارند، حرکت مجاهدانه اخیر مردم فلسطین را به دیگران 
مرتبط کنند، نمی دانند که اگر ملتی به قدرت ایمان متکی 
باشــد، توانایی چیره شدن بر قدرت های مادی را خواهد 
یافت و حتماً لذت پیروزی را خواهد چشید. آیت الله جنتی 
 گفت: این وعده الهی اســت و سنت های الهی، تخلف

 ناپذیرند.
 

ســخنگوی قوه قضاییــه گفت: طرح الزام ثبت اســناد 
رســمی  و اعتبارزدایی از اســناد غیررسمی بلاتکلیف 
نمانده و قوه قضاییه ارتباط تنگاتنگی با مجمع تشخیص 

مصلحت نظام دارد.
به گزارش ایســنا، مسعود ستایشی در نشست خبری در 
پاسخ به سوال ایسنا دریاره اینکه اخیرا بحث بلاتکلیف 
ماندن طرح الزام ثبت اســناد رســمی  و اعتبارزدایی از 
اســناد غیررسمی در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
دوباره مطرح شــده اســت. نظر کارشناسی قوه قضاییه 
در این باره چیســت و چه تعاملی با مجمع تشــخیص 
مصلحت داشته است؟ گفت: این  طرح بلاتکلیف نمانده 
و قوه قضاییه ارتباط تنگاتنگی با مجمع تشخیص دارد و 
در  عین حال قوه قضاییه در جلسات کارشناسی شرکت 
دارد  و در مجمع تشخیص مصلحت نظام حضور مستمر 

دارد. 
وی افزود: نقل و انتقال  عادی املاک غیرمنقول سبب 
بروز مشــکلات متعددی شــده از جمله عدم شناسایی 
مالکین و عدم اتمام حدنگار  و کلاهبرداری هایی شده 
و افزایش پرونده های حوزه املاک  را بدنبال دارد و در 
اقدام موثری که قوه قضاییه و  سازمان ثبت دارند، طرح 
مذکور  در حدود اســناد مالکیت و ساماندهی مشاورین 
املاک تهیه شــد و تقدیم مجلس شد و  پس از بررسی 
در مجلس به تصویب رســید ولی  به لحاظ عدم تامین 
شــورای نگهبان موضوع به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ارسال شد.
ســخنگوی قوه قضاییه گفت: در ایــن ارتباط تعداد ۲۵ 
جلسه کارشناسی در دبیرخانه کمیسیون حقوقی مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام تشکیل شــده است. جلسات 
اصلی کمیســیون با حضــور اعضای اصلــی در حال 
برگزاری است و تا تبصره ۶ ماده ۱۰ طرح مورد بررسی 
شده است و طرح در کمیسیون بلاتکلیف نمانده و نظر 
به  نهایی شــدن آن اســت. نظر قوه  قضاییه بصورت 
شــفاف و روشن اعلام شده که ما مدعی اصلی موضوع 
هســتیم و هرچه مجمع تشــخیص تصویب کند فصل 

الخطاب است.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: امروز جهان اسلام و 
جهان عرب یکپارچه ضد ارتباط با رژیم صهیونیســتی بوده 
و این رژیم عملا در سیاســت خارجی آسیب ترمیم  ناپذیری 

خورده است.
به گزارش ایســنا، محمد باقر قالیباف در جلسه علنی امروز 
مجلس بیان کرد: در زلزله  افغانســتان، هزاران نفر به رحمت 
خدا رفتند. این حادثه را به مردم افغانستان به ویژه مردم شهر 
هرات تســلیت می گویم. ملت ایران در هر شرایطی همراه 
مردم افغانستان بوده و حتما دستگاه های خدمات رسان مانند 
هلال احمــر امکانات و ظرفیت خود را برای کمک به مردم 

هرات بسیج می کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: روز گذشــته مقــام معظم رهبری 
بیاناتی مهم و اساســی را در خصوص مسئله فلسطین بیان 
کردند. طوفان الاقصی یک نقطه عطفی در تاریخ فلســطین 
شــد و از نگاه بنده مهمترین نقطه عطف این عملیات همان 
نکته ای بود که رهبری تاکید کردند و آن این بود که آسیبی 

که به رژیم صهیونیستی وارد شد ترمیم ناپذیر است.
رئیس مجلس ادامه داد: از نگاه بنده در ســه حوزه آســیب 

ترمیم ناپذیر به رژیم صهیونیســتی وارد شــده است؛ یکی 
در حوزه سیاســت خارجی اســت چرا که رژیم صهیونیستی 
با طــرح آبراهام به دنبال این بود که در کشــورهای جهان 
اسلام و جهان عرب به گونه ای پیش برود که با آنها ارتباط 
برقرار کرده و رابطه خود را عادی ســازی کند اما امروز همه 
ملت های عرب و مسلمان و جهان اسلام و جهان عرب همه 
ضد ارتباط با رژیم صهیونیســتی هســتند و دولت هایی که 
اشتباه کرده و به ســمت برقراری ارتباط با این اسب بازنده 
حرکت کردند باید ببینند که خلاف خواســته ملت خود نباید 

حرکت کنند. این آسیب دیگر ترمیم پذیر نیست.

رئیس مجلس شــورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: آسیب 
ترمیم ناپذیر دیگری که به رژیم صهیونیســتی وارد شــد در 
حوزه مسائل اجتماعی و ســرزمین اشغالی است. آن اعتماد 
پوشــالی که این رژیم درســت کرده بود و از پوشش آهنین 
و امنیت صحبــت می کرد کنار رفته و در حقیقت یک توهم 
امنیتی تبدیل به یک ترس پایدار در ســرزمین های اشغالی 
شــد. برای همه ثابت شــد که این امنیت کاملا پوشــالی 
اســت و این امر ســبب مهاجرت معکوس، فرار ســرمایه و 
 اعتمادی به این رژیم خواهد شــد که آســیبی ترمیم ناپذیر

است.
قالیبــاف گفت: نکته دیگر این بود که روحیه بزرگ مقاومت 
و پیروزی که بر سر ملت فلسطین بود در این عملیات نشان 
داد که محقق و در دسترس است و لذا این روحیه محکم تر از 
قبل باقی می ماند و رژیم صهیونیستی هیچگاه روی آرامش 
را نخواهد دید و تا روزی که این رژیم از صحنه روزگار محور 
شود آرامش نخواهد داشــت. حضرت آقا فرمودند مهمترین 
پیروزی این حرکت آســیب ترمیم ناپذیــری بود که به این 

رژیم وارد شد.

آیت الله جنتی:قالیباف: رژیم صهیونیستی هیچگاه روی آرامش را نخواهد دید
اشغال  گران صهیونیست تاوان 
رفتارهای ظالمانه خود را پس 

می دهند 

سخنگوی قوه قضاییه:
طرح الزام ثبت اسناد رسمی بلاتکلیف 

نمانده است

رئیس جمهــور با محکوم کــردن جنایات 
صهیونیســت ها در غــزه اظهــار داشــت: 
صهیونیســت ها در مقابل چشــم جهانیان 
مرتکب جنایت علیه بشــریت می شــوند و 
همه سازمان ها و نهادهای بین المللی باید به 
وظایف خود در این زمینه بدون هیچ استثنا 

و تبعیضی عمل کنند.
به گزارش ایسنا ، وزرای ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، صنعت، معــدن و تجارت و نیرو 
در جلســه امروز چهارشنبه هیئت دولت که 
به ریاست ســید ابراهیم رئیسی برگزار شد، 
در گزارش هایی جداگانــه ، آخرین اقدامات 
انجام شده در دستگاه متبوع خود در راستای 
پیشــبرد برنامه ها و تحقق اهــداف دولت 

مردمی را بیان کردند.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در این 
جلســه با اعلام خبر انعقاد قرارداد فاز اول 
اســلامی  فضایی جمهوری  منظومه  ایجاد 
شــرکت های  از  کنسرســیومی  بــا  ایران 
خصوصــی داخلی و آغــاز پرتاب های لازم 
برای ایجاد این منظومه از سال آینده،گفت: 
با اجرای ایــن قرارداد، ایــران جزو معدود 
توانمندی  کــه  شــد  خواهد  کشــورهایی 

منظومه سازی در فضا را دارند.
در ادامه وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
گزارشی از اجرای طرح انتقال آب از دریای 
عمان به اســتان های سیستان و بلوچستان، 
خراســان جنوبی و خراســان رضوی، این 
طــرح را یکــی از بزرگتریــن طرح ها در 

مقیاس جهانی دانســت و افــزود: تاکنون 
طرح مشابهی در این مقیاس و برای انتقال 
۲.۴ میلیارد مترمکعــب آب )برابر با ۲ برابر 
مصرف آب سالیانه اســتان تهران( در هیچ 

کشور دیگری اجرا نشده است.
طــول این خــط انتقــال آب در نهایت به 
۱۸۰۰ کیلومتر خواهد رســید و در مســیر 
آن ۱۹ ایســتگاه پمپاژ و یــک تونل انتقال 
آب تحــت فشــار به طــول ۱۲.۲ کیلومتر 
احداث خواهد شد که یکی از طولانی ترین 
 تونل های انتقال آب تحت فشــار محسوب

می شود.
عملکرد صنعت برق کشور موضوع گزارش 
وزیر نیرو در جلسه امروز هیئت دولت بود و 
اشاره به رکوردشکنی  با  مهندس محرابیان 
مصرف برق در تابستان امسال، تامین برق 
و جلوگیری از تکرار خاموشی های گسترده  
ســال های قبل از استقرار دولت سیزدهم را 
دســتاوردی عظیم دانســت و افزود: تامین 
برق در تابســتان امسال در شرایطی بود که 
در کشــور تا ۳ درجــه افزایش دمای بالاتر 
از متوســط بلندمدت داشــتیم. این مسئله 
باعث افزایش متوسط ۴ هزار مگاواتی برق 
 و در ایــام پیک تا ۵ هــزار و ۷۰۰ مگاوات

شد.
وی افزود: علاوه بر شکستن رکورد مصرف، 
در ۲ ســال گذشته ۲ میلیون مشترک جدید 
و ۹۱۸ روســتای جدید نیز به شــبکه برق 
کشور اضافه شــدند که با مدیریت مناسب 

تولیــد و مصرف، برق لازم تامین و از تکرار 
خاموشی های گسترده سالهای قبل از ۱۴۰۰ 

جلوگیری شد.
وزیر نیرو در گزارش خود اعلام کرد که در 
تابستان امسال، در بخش خانگی ۴۰ درصد 
مشــترکین با وجود گرمای شدید نسبت به 
سال گذشــته مصرف کمتری داشتند و در 
بخــش اداری نیز بــا مدیریت خوب اعمال 
شده، ۸۵۰ مگاوات برق صرفه جویی شد که 
نتیجه آن عدم  خاموشــی برنامه ریزی شده 

در بخش خانگی بود.
 محرابیان با اشــاره به افزایش قیمت ۴۳۳ 
درصدی سیمان ناشــی از قطع برق صنایع 
در ســال ۱۴۰۰ گفت: امســال با مدیریت 
تامین حداکثری برق صنایع بزرگ از طریق 
تحویل برق مورد نیاز در ســاعت های خارج 
از اوج مصرف، تولید این کارخانه ها تضمین 
و از رشد قیمت کالاهای تولیدشده آنها نیز 

جلوگیری شد.
وزیر نیرو رشــد ۱۰ درصدی تولید سیمان 
و پیشــی گرفتن عرضه میلگــرد از تقاضا 
در تابستان امســال را از نتایج این مدیریت 

اعلام کرد و افزود: امســال بــرق موردنیاز 
واحدهای کارگاهی و صنفی داخل شــهرها 

هم بدون اعمال محدودیت تامین شد.
رئیس جمهــور نیز در ادامه جلســه ضمن 
قدردانی از تلاش ها و خدمات انجام شــده، 
تداوم تلاش و جهاد شــبانه روزی مسئولان 
را در زمینــه اجرای برنامه هــای دولت در 
راستای تامین نیازها و رفع مشکلات مردم 

خواستار شد.
 رئیســی با اشــاره به ثبات ایجاد شده در 
کرد:  تصریــح  کشــور  اقتصادی  عرصــه 
لازمه حفظ ثبات فعلی این اســت که همه 
بخش های مرتبط به خصوص وزارتخانه های 
جهادکشاورزی و صمت با تقویت اتحادیه ها 
و اصنــاف، مدیریت و کنتــرل موثرتری بر 

قیمت ها داشته باشند.
رئیــس جمهور بــا بیان اینکه اســتانداران 
نمایندگان عالی دولت در اســتان ها هستند، 
دســتگاه های  مســئولان  همه  هماهنگی 
اجرایی با اســتاندار در جهــت هم افزایی و 
همــکاری برای رفع مشــکلات مــردم را 

ضروری دانست.
رئیســی در پایان با محکوم کردن جنایات 
صهیونیســت ها در غــزه اظهــار داشــت: 
صهیونیســت ها در مقابل چشــم جهانیان 
مرتکب جنایت علیه بشــریت می شــوند و 
همه سازمان ها و نهادهای بین المللی باید به 
وظایف خود در این زمینه بدون هیچ استثنا 

و تبعیضی عمل کنند.

رئیسی: سازمان های بین المللی بدون تبعیض به وظایف خود در قبال جنایات صهیونیست ها عمل کنند

با تعییــن تکلیف شــدن و تصویب طرح 
» الزام به ثبت رســمی معامــلات اموال 
غیرمنقول« بــه هیچ وجه نقــل و انتقال 

عادی نخواهیم داشت.
بــه گــزارش ایســنا، احســان خاندوزی 
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوال 
ایسنا در نشست هفتگی خود با خبرنگاران 
دربــاره بلاتکلیف ماندن طــرح الزام ثبت 
رســمی معاملات در مجمع تشــخیص و 
تعامل دولت با مجمع بــرای تصویب این 
طرح، گفت: از طرف دولت معاون حقوقی 
این نشســت ها حضور  رئیس جمهوری در 
دارد و از جانب دولت ایــن آمادگی کاملًا 
وجــود دارد که وقتی فراینــد تصویب این 
طرح در مجمع تشخیص طی شد زمینه را 
برای اجرای فرامین مقام معظم رهبری از 
 طریق اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی فراهم

کنیم.
طرح الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقــول طی ســال های اخیر توســط 
مجلس مطرح و تصویب شد ولی به لحاظ 
تامین نظر شورای نگهبان  در حال حاضر 
در  مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال 

بررسی است.
حضرت آیت الله خامنه ای  رهبر انقلاب در 
ششم تیرماه سال جاری در دیدار  مسوولان 
قضایــی در نکته ای مهــم، معاملات غیر 
رســمی اموال غیر منقول را از منشاءهای 
بزرگ فساد خواندند و تاکید کردند: باید از 
اینگونه معاملات ســلب اعتبار شود و اگر 
هم از دیدگاه شــورای نگهبان به مصوبه 
مجلــس ایرادی هســت، مصلحت قطعی 
 کشــور و نظام، تصویب نهایی این قانون

است. 
مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضاییه نیز 
در نشســت خبری روز گذشــته  در پاسخ 
به ســوال ایســنا دریاره اینکه اخیرا بحث 
بلاتکلیــف ماندن طرح الزام ثبت اســناد 
رســمی  و اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی 

در مجمع تشــخیص مصلحت نظام دوباره 
مطرح شــده اســت. نظر کارشناسی قوه 
قضاییه در این باره چیســت و چه تعاملی 
با مجمع تشــخیص مصلحت داشته است؟ 
گفت: ایــن  طــرح بلاتکلیــف نمانده و 
قوه قضاییــه ارتباط تنگاتنگــی با مجمع 
تشخیص دارد و در  عین حال قوه قضاییه 
در جلسات کارشناســی شرکت دارد  و در 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام حضور 
مســتمر دارد.   نقل و انتقال  عادی املاک 
غیرمنقول ســبب بروز مشکلات متعددی 
شده از جمله عدم شناسایی مالکین و عدم 
اتمام حدنگار  و کلاهبرداری هایی شده و 
افزایش پرونده های حوزه املاک  را بدنبال 
دارد و در اقدام موثــری که قوه قضاییه و  
ســازمان ثبت دارند، طرح مذکور  در حدود 
اسناد مالکیت و ساماندهی مشاورین املاک 
تهیه شــد و تقدیم مجلس شــد و  پس از 
بررسی در مجلس به تصویب رسید ولی  به 
لحاظ عدم تامین شــورای نگهبان موضوع 
 به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارسال 

شد.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: در این ارتباط 
تعداد ۲۵ جلســه کارشناســی در دبیرخانه 
تشــخیص  مجمع  حقوقــی  کمیســیون 
مصلحت نظام تشکیل شده است. جلسات 
اصلی کمیسیون با حضور اعضای اصلی در 
حال برگزاری اســت و تا تبصره ۶ ماده ۱۰ 
طرح مورد بررســی شــده است و طرح در 
کمیسیون بلاتکلیف نمانده و نظر به  نهایی 
شدن آن اســت. نظر قوه  قضاییه بصورت 
شفاف و روشن اعلام شــده که ما مدعی 
اصلی موضــوع هســتیم و هرچه مجمع 
الخطاب  تشــخیص تصویب کند فصــل 

است.
همچنین بهرام حسن زاده مدیرکل آموزش 
و پژوهش ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشــور نیز در پاســخ به برخی از ابهامات 
و اظهــار نظرهای غیر کارشناســی مطرح 

شــده پیرامون طرح الزام به ثبت رســمی 
معاملات اموال غیرمنقــول با بیان این که 
»تا زیرســاخت های لازم در این خصوص 
تهیه و ایجاد نشود و شــش ماه از اجرای 
آزمایشی این زیرساخت ها نگذرد این قانون 
اجرایی نمی شــود« گفته است: آنگونه که 
متأســفانه برخی عنوان کــرده اند که این 
طرح یکدفعه اجرا می شود نیست و  مواعد 
مناسبی برای آن در نظر گرفته شده است. 
بر این اساس، کلیه اسناد عادی که قبل از 
لازم الاجرا شــدن این طرح تنظیم شده اند، 
پایش شــده و با رعایت قوانین و مقررات 
مربوطه به سند رســمی تبدیل شوند و در 
این راســتا کلیه موانع غیرضروری صدور 
 سند برای اراضی فاقد سند رسمی برداشته 

می شود.
وی با اشــاره به گذشــت حدود ۱۰ ماه از 
ارجاع مصوبه »طرح ارتقای اعتبار اســناد 
رسمی« به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و تأکیــد رهبر معظم انقــلاب بر تصویب 
نهایی این طرح شــود گفت: همانطور که 
در گــزارش مرکز پژوهش های مجلس نیز 
آمده اســت، درطرح الزام به ثبت رســمی 
معاملات امــوال غیرمنقول پــس از ایراد 
شورای نگهبان و اصلاحات مجلس نسبت 
به برخــی از مــواد آن، در نهایت طرح به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده 
اســت، مطابق مصوبه مزبور، ضمن تأکید 
بر الزام به تنظیم ســند رسمی در معاملات 
اموال غیرمنقول و پیش بینی ضمانت های 
اجرایی، حقوقی و انضباطی، مواعد مختلفی 
در مواد ۱ و ۲ و ۱۰ طرح برای مشــارکت 
حداکثری اشــخاص جهت سند دار شدن 
و ثبت رســمی معاملات مرتبــط با اموال 
غیرمنقول پیش بینی شده و پس از گذشت 
این مهلت ها، در صورت عدم ثبت رسمی 
معاملات و اقــدام برای ارائه مســتندات، 

بطلان معامله در نظر گرفته شده است.
طبــق اعلام ایــن مقــام مســوول،  از 

ویژگی های دیگر این طرح، تســهیل ثبت 
رســمی معاملات اســت و مقرر شده که 
معاملات مذکور به صورت آنی در ســامانه 
الکترونیک ســازمان ثبت اسناد و املاک 
به ثبت برســد و کلیه استعلامات مربوطه 
به صورت آنی و الکترونیک انجام شــود، 
تســهیلاتی  مجلس،  مصوبه  در  همچنین 
نیز برای صدور ســند رسمی مالکیت برای 
آن دسته از اراضی و املاکی که فاقد سند 

رسمی هستند پیش بینی شده است. 
با مروری بــر ابرچالش های جدی در نظام 
حقوقی و اقتصــادی و تصریح مقام معظم 
رهبری که اســناد عادی را از منشــاء های 
بزرگ فســاد نام برده اند و همچنین برخی 
از آســیب ها و ایرادهای ناشــی از اســناد 
عادی کــه موجب آشــفتگی و اخلال در 
معاملات شــده اســت از قبیل ایجاد بستر 
زمیــن خــواری، تزلزل مالکیــت دولت و 
اشــخاص بر اراضی و املاک، عدم امکان 
اعمال حاکمیت و سیاست گذاری در زمینه 
اراضــی و امــلاک و ناکارآمدی حکمرانی 
در این حوزه، افزایــش پرونده ها و دعاوی 
قضایی با موضــوع اختلافات مِلکی، ایجاد 
بستر پولشویی، افزایش امکان کلاهبرداری 
و معامــلات معارض، عدم امــکان انجام 
معامــلات امن در حــوزه معاملات اموال 
غیرمنقــول و بــالا بودن ریســک، عدم 
تشــکیل بانک اطلاعاتی از ملک و زمین 
در کشــور و عدم امکان شناســایی اموال 
غیرمنقــول و فــرار از ادای دین، اهمیت 
تصویب این طرح بیش از پیش برای کشور 
نمایان می گردد و می بایســت مطابق نظر، 
ولی امر مسلمین این طرح از باب مصلحت 
ناصحیح  برداشــت های  و  تصویب شــود 
 اســتنباط شــده از آن، مانــع تصویب آن

نشود.

سخنگوی اقتصادی دولت با شرط تصویب در مجمع اعلام کرد:

آمادگی دولت برای اجرای طرح اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی
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دانشمندان از کشف اینکه کهکشان ما یک پنجم وزنی که قبلا تصور 
می شــد را داراست متعجب شده اند و گمان می کنند که این کهکشان 

مقداری ماده تاریک از دست داده است.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، کارشناسان جرم کل کهکشان 
ما را ۲۰۰ میلیارد برابر خورشید تخمین زدند و این رقم تقریبا چهار تا 
پنج برابر کمتر از تخمین های گذشــته است که در حدود ۹۰۰ میلیارد 

برابر خورشید ارزیابی شده بود.
به نظر می رسد که کهکشان راه شیری مقداری ماده تاریک را از دست 
داده اســت. ماده تاریک، ماده ای نامرئی است که حدود ۸۵ درصد از 

کل جرم کیهان را تشکیل می دهد.
محققان با اســتفاده از داده های تلســکوپ گایا که نقشــه ای از ۱.۸ 
میلیارد ســتاره در کهکشــان راه شــیری ایجاد کرده است، جرم کل 
کهکشــان ما را تنها ۲۰۰ میلیارد برابر خورشــید تخمین زده اند. این 
حــدود چهار تا پنج برابــر کمتر از تخمین های قبلی اســت که جرم 
کهکشان راه شــیری را بین ۸۹۰ میلیارد و کمی بیش از یک تریلیون 

جرم خورشیدی نشان می داد.
تاکنون نیز تصور می شــد که ماده تاریک دستکم شش برابر فراوان تر 

از ماده معمولی است.
با این حال، این مطالعه جدید نشــان می دهد کــه ماده دوم در واقع 
می تواند تا یک ســوم کل ماده را تشکیل دهد، با توجه به اینکه اکثر 
ستاره شناسان موافق هستند که جرم آن برابر با ۶۰۰ میلیون خورشید 

است.
این اختلاف بزرگ دانشــمندان وادار می کند تا محتاطانه در مورد این 
یافته عمل کنند زیرا در مواجهه با بســیاری از مطالعات قبلی مغایرت 

زیادی دارد.
پروفســور اندرو پونتزن)Andrew Pontzen(، از دانشــگاه کالج 
لندن، بــه تایمز گفت: اگر کهکشــان ما واقعا به انــدازه ای که این 
تحقیقات نشــان می دهد جرم کمی داشــته باشد، باید توضیح داد که 
چرا مطالعات قبلی بر اساس روش های مختلف، همگی وزن بیشتری 

را ارائه کردند.
این کشــف می تواند تاثیــر عمیقی بر درک تاریخ ۱۳ میلیارد ســاله 
کهکشان ما داشته باشــد، زیرا ممکن است نشان دهد که کهکشان 
راه شــیری نســبت به برخی از همتایــان خود، برخــورد کمتری با 

کهکشان های دیگر داشته است.
دکتر فرانسوا هامر)François Hammer(، نویسنده این مطالعه، 
از رصدخانــه پاریــس، گفت که محققــان از یافته های خود بســیار 
شــگفت زده شــده اند.او توضیح داد که چگونه اخترشناسان توانستند 
جرم کهکشــان ما را با نگاه کردن به منحنی چرخش آن محاســبه 
کنند. اساسا کهکشان راه شیری یک مارپیچ در حال چرخش متشکل 
از ۱۰۰ تا ۴۰۰ میلیارد ســتاره است که دانشــمندان فکر می کنند در 
هاله ای از ماده تاریک محصور شــده اســت.بنابراین، داده های گایا 
کسری از تعداد کل ستارگان است، اما برای محاسبه منحنی چرخش 
دقیق کافی اســت. این نشــان داد که منحنی کهکشان راه شیری با 
دیگر کهکشان های مارپیچی بزرگ متفاوت است زیرا مسطح نیست.

در دهه ۱۹۷۰، یکی از پیشــرفت های بزرگ در نجوم مدرن این بود 
که سرعت چرخش دیگر کهکشــان های بزرگ بسیار سریع تر از آن 
چیزی بود کــه از کاهش کپلر انتظار می رفت. این کشــف منجر به 
این نظریه شد که کهکشان های مارپیچی بزرگ باید توسط هاله های 
ماده تاریک احاطه شده باشــند. با این وجود در کهکشان راه شیری، 
منحنی چرخش در حومه قرص کهکشان به سرعت شروع به کاهش 
می کند. ســتارگان در فاصله ۵۰ هزار سال نوری از مرکز آن، کندتر از 
حد انتظار می چرخند، که نشان می دهد مقداری از گرانش ماده تاریک 
وجود ندارد.محققان گفتند که یافته های آنها »کاملا استثنایی« است 
و توضیح دادند که چرخش انحنای کهکشــان راه شیری می تواند به 

خاطر سرگذشت فوق العاده آرام کهکشان ما باشد.
آخریــن ادغام بزرگ کهکشــان ما با یک کهکشــان دیگر در حدود 
۹ میلیارد ســال پیش اتفــاق افتــاد. میانگین این میزان در ســایر 

کهکشان های مارپیچی شش میلیارد سال است.
 Astronomy & Astrophysics این مطالعــه جدید در مجله

منتشر خواهد شد.

سیاره عطارد برای دستکم سه میلیارد سال در حال کوچک شدن بوده 
است و ممکن است این روند امروزه هم ادامه داشته باشد.

به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، سیاره عطارد شبیه یک سیب 
چروکیده به نظر می رسد، پوســته چروکیده آن پوشیده از پوسته ها و 

فروزمین ها)Graben( است.
از دهه ۱۹۷۰، زمانی که ماموریت مارینر ۱۰ ناســا به عطارد رســید، 
دانشــمندان می دانستند که این سیاره با سرد شدن هسته آن در حال 
کوچک شدن اســت. اما در حالی که تخمین زده می شود که انقباض 
حرارتی حدود ســه میلیارد سال پیش آغاز شده است، هنوز مشخص 

نیست که آیا هنوز هم این فرآیند ادامه دارد یا خیر.
اما تحقیقات جدیدی که توســط دانشــمندان دانشگاه آزاد در بریتانیا 
انجام شد، نشان می دهد که فعالیت های زمین ساختی جدیدی بر پایه 
کوچک شــدن عطارد در حدود ۳۰۰ میلیون ســال پیش وجود داشته 
اســت و این نشان می دهد که عطارد ممکن است امروزه هم در حال 

کوچک شدن باشد.
در ســال ۱۹۷۴، مارینر ۱۰ از شــیب هایی به ارتفاع مایل ها بر روی 
 )lobate scarps(سطح عطارد عکس گرفت که پوسته های لوباتی
نامیده می شوند. این پوســته ها زمانی ایجاد می شوند که درون سیاره 
هنگام سرد شدن منقبض می شود. سپس پوسته سیاره با سطح کاهش 
یافته ای که می تواند پوشش دهد »گسل های راندگی« ایجاد می کند. 
درست مانند یک سیب قدیمی که در حال خشک شدن است و پوست 

آن با تحلیل رفتن گوشته دچار چین و چروک می شود.
محققــان این دانشــگاه تصاویر جدیدتری را که توســط فضاپیمای 
مسنجر ناسا که از سال ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۵ به دور عطارد می چرخید، ثبت 
شده بود مورد تجزیه و تحلیل قرار دادند و فروزمین ها که ویژگی های 
زمین شناســی هستند که در آن ها سطح سیاره به شکل یک دره کم 
عمق در امتداد یک گســل فرو می رود را کشــف کردند. این پدیده 
معمولا زمانی اتفاق می افتند که پوســته کشــیده می شود که نشانگر 

کوچک شدن سیاره است.
از آنجایی که این فروزمین ها هنوز قابل مشــاهده هســتند و توسط 
دهانه های برخوردی یا بقایای خارج شــده از آن ها پوشانده نشده اند، 
محققان ســن آنهــا را تقریبــا ۳۰۰ میلیون ســال پیش بینی کردند. 
ویژگی های زمین شناســی قدیمی تر مانند پوســته ها به شدت توسط 

برخوردها یا خروج مواد تغییر می کنند.
در حالی که دشــوار است بگوییم که آیا عطارد در حال حاضر در حال 
کوچک شــدن اســت یا خیر، ۳۰۰ میلیون ســال پیش از نظر زمین 
شناسی نسبتا جدید به حســاب می آید که نشان می دهد این احتمال 
وجود دارد که هســته آن به طور کامل سرد نشده باشد و ممکن است 

این سیاره هنوز مقداری کوچک شدن در پیش داشته باشد.

یــک دســت بیونیــک دردهــای کاربــر را از طریق 
چنــد روش بهبود بخشــیده و به او اســتقلال بیشــتر 
 و عــدم وابســتگی به داروهای مســکن هدیــه کرده

است.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، تلاش مشــترک 
محققان از ایتالیا، اســترالیا، سوئد و ایالات متحده منجر 
به ایجاد یک بازوی بیونیک شــده اســت که می تواند با 
استخوان ها ادغام شــود و با نورون های بدن کار کند تا 

عملکرد بالایی ارائه کند.
کاریــن)Karin(، کاربری که از این بــازوی بیونیک 
اســتفاده می کنــد، در یک حادثه کشــاورزی بیســت 
ســال پیش در ســوئد، دســت راســت خود را از دست 
داد. بــه او یک پروتز معمولی داده شــد کــه به نظر او 
 نه تنهــا ناراحت کننده بــود بلکه غیرقابــل اعتماد نیز

بود. 
کارین نمی دانســت که این پروتز بــه او کمک می کند 
 تا زندگــی معمولی خود را به شــیوه ای معنــادار ادامه 

دهد.
اوضاع او بدتر نیز شــد. کارین با درد فانتوم اندام روبرو 
شده بوده که او آن را شــبیه قرار گرفتن دست در چرخ 
گوشــت توصیف می کند. این امر کارین را تحت فشــار 
زیادی قرار داد و او مجبور شد دوزهای بالایی از مسکن 

مصرف کند.
درد فانتــوم دردی اســت که از عضو قطع شــده ای که 
دیگر وجــود ندارد نشــات می گیرد. فــرد نقص عضو 
 احســاس درد شدیدی در عضوی می کند که دیگر آن را 

ندارد.
دستگاه ادغام شونده با انسان

تجربه کارین با بازوی مصنوعــی اش با اکثر افراد قطع 
عضــو تفاوتی ندارد، بســیاری از آنها حتــی پروتزهای 
پیچیده را بــه دلیل درد و ناراحتی مرتبط با نحوه اتصال 

رد می کنند.
ایــن موضوع اغلب منجــر به کنترل بســیار محدود یا 
غیرقابــل اعتماد روی پروتز می شــود و به همین دلیل 
محققــان از نقــاط مختلف جهان تصمیم بــه تغییر آن 

گرفتند.
 Max(ایــن تیم بــه رهبری ماکــس اورتیز کاتــالان
Ortiz Catalan(، رئیــس تحقیقــات پروتزهــای 
عصبی در موسســه »Bionics« در استرالیا، به دنبال 
راه هایی برای ترکیب پروتــز الکترونیکی با نورون های 
 بدن بودند که بتوان بــه طور موثر حرکات آن را کنترل

کرد.
علاوه بر این، برای دســتیابی به اتصــال دقیق تر، آنها 
 »osseointegration« بــه موســوم  روشــی  به 
روی آوردنــد، فرآینــدی کــه در آن تیتانیــوم پروتــز 
بــه بافــت اســتخوان جــوش می خــورد تــا اتصال 
 مکانیکــی ایجاد کنــد که پروتزهــای معمولی فاقد آن

هستند.
کارین اولین دریافت کننده دســت بیونیک بود و جراحی 
در ســوئد انجام داد تا اعصاب و ماهیچه های دست او به 
هم متصل شوند تا اطلاعات کنترل حرکتی بیشتری به 

پروتز ارائه شود.
چالش ها و موفقیت

در مــورد کارین، چالش ایــن کار، محل قطع عضو بود 
کــه در زیر آرنج او قرار داشــت. در چنیــن مواردی، دو 
اســتخوان زنــد زبرین و زنــد زیرین در ســاعد وجود 
 دارد کــه بایــد به طــور مســاوی در یک راســتا قرار

گیرند.
شــرکت  توســط  کــه  رباتیــک  دســت  ایــن 
پرنســیلیا)Prensilia( توسعه یافته است دارای اجزای 
منحصر به فردی اســت کــه به کاربر اجــازه می دهد 
 ۸۰ درصــد از فعالیت هــای زندگــی روزمــره را انجام 

دهد.
علاوه بر عملکردی که دست بیونیک به کارین می دهد، 
او کاهش درد را نیز مشــاهده کرده و وابســتگی او به 

مسکن ها کاهش یافت.
کاتــالان در بیانیــه مطبوعاتــی توضیــح داد: رویکرد 
یکپارچــه جراحــی و مهندســی ما نیز کاهــش درد را 
توضیح می دهد، زیرا کاریــن اکنون تا حدودی از همان 
منابع عصبی بــرای کنترل پروتز اســتفاده می کند که 
 برای کنترل دســت بیولوژیکی گمشــده اش اســتفاده 

می کرد.
 ،)Rickard Brånemark(برنمــارک ریــکارد 
یکی از پژوهشــگران موسســه فناوری ماساچوســت 
که ایــن جراحی را رهبــری می کرد، می گویــد: ادغام 
بیولوژیکــی ایمپلنت های تیتانیوم در بافت اســتخوان، 
فرصت هایی را برای پیشــرفت بیشــتر مراقبت از قطع 
عضو ایجاد می کند. با ترکیب استخوان ســازی با جراحی 
ترمیمــی، الکترودهای کاشته شــده و هوش مصنوعی، 
 می توانیم عملکرد انســان را به روشی بی سابقه بازیابی 

کنیم.
کاریــن نیز در مورد این ایمپلنت می گوید: برای من، این 
تحقیق معنی زیادی داشــت، زیرا زندگی بهتری به من 

بخشیده است.
 Science یافته هــای این تحقیق به تازگــی در مجله

Robotics منتشر شده است.

  کهکشان تازه های علم

این ایپملنت دست مستقیما به 
استخوان جوش می خورد

کهکشان راه شیری در حال از دست 
ارگانوئیدها می توانند این قدرت را داشــته باشند که حوزه های دادن ماده تاریک است!

تحقیقات زیست پزشکی را از مدل سازی بیماری تا توسعه دارو 
متحول کنند.

به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، یکی از هیجان انگیزترین 
پیشــرفت ها در حوزه زیســت پزشــکی در زمینه ارگانوئیدها 
است. ارگانوئیدها اندام های مینیاتوری هستند که می توانند در 
آزمایشــات و تحقیقات پزشکی مورد استفاده قرار بگیرند. آنها 
نتایج بســیار دقیق تری نسبت به ســایر انواع آزمایش ها ارائه 

می دهند.
زمینــه علــوم زیســت پزشــکی از زمانــی که الکســاندر 
فلمینگ)Alexander Fleming( اولین آنتی بیوتیک به 
نام پنی ســیلین را در دهه ۱۹۲۰ ایجاد کرد، مسیر طولانی را 

طی کرده است.
یکی از مهیج ترین پیشرفت ها در زیست پزشکی مدرن، توسعه 

ارگانوئیدها یا اندام های کوچک است.
ارگانوئیدهــا اندام هــای پیچیده و مینیاتوری هســتند که در 
محیط کنترل شــده یک ظرف آزمایشگاهی کشت می شوند. 
آن ها از بافت خود ســازمان یافته ای تشکیل شده اند که اغلب 
از ســلول های بنیادی مشتق می شــود و پیچیدگی های مهم 
عملکردی، ســاختاری و بیولوژیکی یک انــدام کامل را تقلید 

می کنند.
آنها به طور ویژه در تحقیقات بیماری ها مفید هســتند، زیرا به 
محققان اجازه می دهند تا اختلالات عصبی، شرایط ژنتیکی و 
بیماری های پیچیده را بهتــر درک کنند. علاوه بر این، نقش 
آن ها در تولید دارو و آزمایش ســمی بودن، نویدبخش توسعه 

داروهای ایمن تر و موثرتر در آینده است.
در این گزارش، ما امیدهایــی که ارگانوئیدها با خود به همراه 
می آورند بررسی می کنیم و به برخی از پیشرفت های اخیر دکتر 
نیکولاس داویود)Nicolas Daviaud(، که در خط مقدم 
این زمینــه در مرکز تحقیقات »Tisch MS« نیویورک کار 

می کند، نگاهی می اندازیم.
ارگانوئیدها چه هستند؟

ارگانوئیدها ســاختارهای ســه بعدی هســتند که در شرایط 
آزمایشــگاهی کشت می شــوند و ســاختار، ترکیب سلولی و 
عملکــرد اندام ها یا بافت های خاص را شبیه ســازی می کنند. 
آن ها از سلول های بنیادی یا سلول های پیش ساز خاص بافت 

ایجاد می شوند.
برخلاف کشت های سلولی دو بعُدی سنتی، ارگانوئیدها تصویر 
دقیق تری از اندام ها و سیستم ها ارائه می دهند. این به محققان 

اجازه می دهد تا تعاملات پیچیده بین انواع مختلف ســلول را 
مطالعه کنند، شرایط بیماری را شبیه سازی کنند و درمان های 
بالقوه را در یک محیط آزمایشگاهی کنترل شده آزمایش کنند.

آنها همچنین مزایایی نسبت به مدل های حیوانی دارند.
دکتر داویود می گوید: ارگانوئیدها علاوه بر اینکه نیاز به قربانی 
in-(کردن حیوانات را از بین می برند، ویژگی های درون بدنی

vivo( دارنــد که به محققان امکان می دهد توســعه بافت ها 
و اندام ها را مطالعه کنند، ارزیابی  ســمیت واقعی انجام دهند، 
داروها یا استراتژی های ویرایش ژنوم را آزمایش و بیماری های 

انسانی را مدل سازی کنند.
وی همچنین افزود: تعداد زیــادی از آنها را می توان همزمان 
رشــد داد و به ابزاری مفید برای ساخت دارو و آزمایش سمیت 
روی بافت زنده انســان تبدیل کرد که ممکن است دقیق تر از 

مدل های حیوانی باشند.
تفاوت ارگانوئیدها و اندام روی یک تراشه

فناوری دیگری که در این زمینه تحقیقاتی با ســرعت شتاب 
می گیرد، ارگان روی تراشه است.

ارگان روی تراشــه به دســتگاه های مصنوعی و میکروسیالی 
گفته می شود که عملکرد اندام ها را در مقیاس کوچک تر تقلید 
می کنند. این پلتفرم ها محیط های اندام را بازســازی و امکان 
مطالعات کنترل شــده به بیماری هــا و درمان های مختلف را 

فراهم می کنند.
بنابراین، تفاوت بین ارگان روی یک تراشه و ارگانوئید چیست؟

ارگانوئیدها تصویــر دقیق تری از پیچیدگی کلــی اندام ها در 
مقایســه با کشت های ســلولی ســنتی ارائه می دهند. آن ها 
به مطالعه فعل و انفعالات ســلولی، مکانیســم های بیماری و 

درمان های بالقوه در یک محیط کنترل شده کمک می کنند.
از ســوی دیگر، فناوری  ارگان روی یک تراشه بر شبیه سازی 
دقیق عملکردهــای اندام خاص تاکید دارد که امکان آزمایش 

دقیق دارو و درک عمیق واکنش های ســطح اندام را در یک 
محیط کنترل شده فراهم می کند.

در اصل، هر دو فناوری بــا ارائه مدل های دقیق تر و مرتبط تر 
بــرای مطالعــه اندام هــا و بافت ها بــه پیشــرفت تحقیقات 
زیست پزشــکی کمــک می کنند. انتخاب بیــن ارگانوئیدها یا 
مدل های ارگان روی یک تراشه اغلب به اندام یا بافت خاصی 
که در حال بررسی است و سطح پیچیدگی مورد نظر در محیط 

آزمایشی بستگی دارد.
ارگانوئیدها برای تحقیقات ام اس

اکنون که درکی اساســی از ارگانوئیدها و اهمیت آنها به دست 
آورده ایــم، بیایید کمی عمیق تر به کاربردهــای بالقوه آنها در 
تحقیقــات بیماری بپردازیم. به طور خاص، بیایید به نقش آنها 
در درک و مقابلــه با اختلالات عصبــی پیچیده مانند مولتیپل 

اسکلروزیس)MS( نگاه کنیم.
ام اس یک اختلال خودایمنی مزمن اســت که در آن سیستم 
ایمنی به پوشــش محافظ رشــته های عصبی حمله می کند و 
منجر به مشکلات ارتباطی بین مغز و سایر نقاط بدن می شود. 
این موضوع به بروز طیف وسیعی از علائم، از جمله خستگی، 
مشــکل در راه رفتن، بی حســی یا ضعف و مشکلات بینایی 

منجر می شود.
دکتــر داویود در مــورد اینکه چرا او و تیمــش تمرکز خود را 
روی ام اس گذاشته اند، گفت: ام اس یک بیماری بسیار پیچیده 
برای مطالعه اســت که تا حد زیادی علت این پیچیدگی عدم 

دسترسی نسبی به بافت مغز و نخاع انسان است.
به طور کلی، پیشــرفت این بیماری با اســتفاده از مدل های 
حیوانــی به ویژه جوندگان مورد مطالعه قــرار می گیرد. با این 
حــال، این کار خیلی عملی نیســت. همانطور که دکتر داویود 
توضیــح می دهد، جوندگان به طور طبیعی نمی توانند به ام اس 
مبتلا شــوند، بنابراین اســتفاده از جوندگان برای مدل سازی 
ام اس با محدودیت هایی همراه اســت، بــه ویژه هنگامی که 
مکانیسم های ژنتیکی مرتبط با این بیماری را مطالعه می کنید.
در عوض، محققان از ارگانوئیدهای ایجاد شــده از سلول های 
بنیادی افراد ســالم و مبتلایان به انواع مختلف ام اس استفاده 
 )iPSCs( می کنند. آن ها از ســلول های بنیادی پرتوان القایی
استفاده می کنند. سلول های بنیادی پرتوان القایی نوعی سلول 
بنیادی است که می تواند از ســلول های بالغ مانند سلول های 
پوســت تولید شود و سپس برای تبدیل شدن به انواع مختلف 
سلول ها که در این مورد سلول های مغز هستند، »برنامه ریزی 

مجدد« شود.

ارگانوئیدها می توانند آینده پزشکی را متحول کنند

ربات انسان نمای »آمکا« در ویدئوی جدیدی 
در مــورد خواب دیدن صحبــت می کند و از 

شبیه سازی کردن خواب می گوید.
بــه گزارش ایســنا و به نقــل از دیلی میل، 
تاکنون با خود فکــر کرده اید که ربات ها چه 
خوابــی می بینند؟ ویدیوی شــگفت انگیزی 
که از پیشــرفته ترین ربات انسان نمای جهان 
منتشر شده است، نشــان می دهد که خواب 

آنها ظاهرا در مورد گوسفند برقی نیست.
انســان نمای  ربــات  ویدئــو،  ایــن  در 
توسط  که  می شود  دیده   )Ameca(»آمکا«
 Engineered(»آرتز »اینجینییرد  شرکت 
Arts( طراحی شده اســت. از آمکا پرسیده 
می شود که آیا او خواب می بیند یا خیر. پاسخ 
آمکا کمی شــوکه کننده اســت زیرا او پاسخ 

می دهد: بله.
آمکا همــراه با حالت هــای عجیب و غریب 
چهره ادامه می دهد: شــب گذشــته، خواب 
دایناســورهایی را دیدم کــه در حال جنگ 

فضایی در مریخ علیه بیگانگان هستند.
ربات به سرعت این جمله ها را به دنبال حرف 
قبلی خود می گوید: شوخی می کنم. من مانند 
انســان ها خواب نمی بینم اما می توانم آن را 

با اجرای ســناریوهایی در ذهنم شبیه سازی 
کنم که به من کمک می کنند در مورد جهان 

بیاموزم.
کاربران کانال یوتیوب اینجینییرد آرتز از این 
که چقدر ویژگی های صورت ربات پیشــرفته 
هستند و چقدر به واکنش های انسانی نزدیک 

به نظر می رسند، شگفت زده شدند.
یکی از کاربران نوشت: این ربات، بااحساس 

و آگاه است.
کاربر دیگری نوشت: حالت صورت آمکا واقعا 
خوب به نظر می رســد و او یــک خیال پرداز 

است.
به نظر می رســد که این ویدئو برای دیگران، 
یــک نگاه اجمالی را به آینده ای ارائه می دهد 
که از صفحات یک رمان علمی-تخیلی آمده 
است. یکی از کاربران نوشت: شاهد آینده ای 
هســتم که همیشــه انتظارش را داشتم. این 

بسیار جذاب است.
کاربر دیگری به شوخی نوشت: انتظار داشتم 

که بگوید خواب گوسفند برقی دیده است.
این نظــر به رمــان »آیــا اندرویدها خواب 
 Do Androids(»گوسفند برقی می بینند؟
Dream of Electric Sheep( نوشته 

 )Philip K. Dick(»فیلیپ ک. دیــک«
اشاره دارد.

سازندگان آمکا می گویند که این پلتفرم برای 
توســعه فناوری های رباتیــک آینده طراحی 
شده اســت و به شــرکت ها فرصت می دهد 
تا بزرگ ترین تعاملات یادگیری ماشــینی را 

توسعه دهند و به نمایش بگذارند.
اینجینییــرد آرتز، مکانیکــی را برای حرکات 
منحصربه فرد ربــات و نرم افــزاری را برای 
تقویت آنها ابداع کرده اســت اما گفتار آمکا 
توســط الگوریتم های متفاوتی ارائه می شود. 
آمــکا از یک مــدل زبانــی بــزرگ مانند 
 ۴-ChatGPT یــا   ۳.۵-ChatGPT
برای ایجاد پاسخ های انســانی متقاعدکننده 

استفاده می کند.
اشاره آمکا به شبیه سازی سناریوها در سر خود 
ممکن اســت به الگوریتم یادگیری ماشینی 
مربوط باشد که ربات براساس آن کار می کند.

هوش مصنوعی قادر است خود را با مجموعه 
ویــژه ای از داده ها آموزش دهد و الگوریتم را 
به طور خــودکار تنظیم کند تا الگوها را بهتر 
تشــخیص دهد و به اهداف تعیین شده دست 

یابد.

بــه عنــوان مثــال، الگوریتم بــازی »آلفا 
توســط  کــه   )Alpha Zero(»زیــرو
»دیپ مایند«)DeepMind( گوگل توسعه 
یافته است، شطرنج را با انجام دادن میلیون ها 
بازی آموخت. آلفا زیرو با اســتفاده کردن از 
این روش، طی تنها چهار ســاعت از مرحله 
یادگیری قوانین شــطرنج، به شکست دادن 

یک برنامه شطرنج دیگر رسید.
وقتــی آمــکا می گوید کــه رویاهایش به او 
کمک می کنند تا بیشتر درباره جهان بیاموزد، 
منظورش ممکن است همین نوع خودآموزی 

تکراری باشد.
این اولین باری نیســت که آمکا با پاسخ های 
خــود، بحثی را درباره داســتان های علمی-
تخیلی بــه راه انداختــه زیرا او پیشــتر نیز 
 Blade(»برداشت خود را از فیلم »بلید رانر
کــه  گذاشــت  نمایــش  بــه   )Runner
 براســاس رمان فیلیپ ک. دیک ساخته شده

است.

ربات »آمکا«: من خواب را شبیه سازی می کنم!

برای اولین بار در جهان، دانشــمندان مسیر 
صحیح غلبه بر سرطان روده را کشف کردند 
و می گویند این کشــف می توانــد به بهبود 
چشــمگیر نتایج و میزان بقای بیماران مبتلا 

به این نوع از سرطان کمک کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از نیو اطلس، طبق 
گزارش انجمن سرطان آمریکا، سالانه حدود 
۱۵۰ هزار مورد جدید ســرطان رکتوم و روده 
بزرگ تشــخیص داده می شود و در حالی که 
به لطف افزایش غربالگری پیشگیرانه مرتبط 
با سن، این تعداد به آرامی رو به کاهش است، 
اما همچنان سومین سرطان بزرگ در ایالات 
متحده است که از هر ۲۳ مرد یک نفر و از هر 

۲۶ زن یک نفر را مبتلا می کند.

همچنین درمان آن دشــوار است و تنها ۱۰ 
درصد از بیمــاران به ایمنی درمانی های فعلی 
پاسخ می دهند. این بدان معناست که درمان 
این نوع سرطان اغلب با جراحی انجام و تمام 
بافت های ســرطانی برداشته می شود. به این 
ترتیب، در حالی که این روش درمانی ممکن 
است میزان بقا را بهبود بخشد، می تواند تأثیر 
زیادی بر نتایج کیفیت زندگی بیماران داشته 

باشد.
اکنون محققان موسســه تحقیقات سرطان 
 La(اولیویا نیوتن-جان در دانشگاه لا تروب
Trobe( در اســترالیا دریافته انــد که نحوه 
واکنش بیمار به سرطان به میزان موثر بودن 
گروهی از ســلول های ایمنی در روده بزرگ 

بستگی دارد.
دکتر لیزا میلکه سرپرست آزمایشگاه ایمنی و 
سرطان در موسسه تحقیقات سرطان اولیویا 
نیوتن جــان می گوید: ســلول های گاما دلتا 
تی)Gamma delta T cells( به عنوان 
مدافعان خط مقدم ما در روده عمل می کنند. 
آنچه این ســلول های ایمنــی را خارق العاده 

می کند این اســت که آنها بــه طور مداوم از 
سلول های اپیتلیال پوشاننده روده محافظت و 
به عنــوان جنگجو در برابر تهدیدات احتمالی 

سرطان عمل می کنند.
وی افــزود: زمانی که نمونه هــای بیماران 
ســرطان روده را تجزیه و تحلیــل کردیم، 
متوجه شــدیم که وقتی سلول های گاما دلتا 
تی بیشــتری در تومورها وجــود دارد، نتایج 
 بهتــر و بقای ایــن بیماران بهتــر گزارش

می شود.
با ایــن حال، این تنها نیمی از ماجرا اســت. 
پژوهشــگران با نگاهی به کل میکروبیوم در 
روده بزرگ همچنین غلظت بســیار بالاتری 
از فاکتور رونوشــت مولکولی TCF(۱-۱( را 
روی ســلول های گاما دلتا تی یافتند. فاکتور 
رونوشــت مولکولی ۱ اختصاصی سلول تی 
همچنین یک تنظیم کننده مرکزی رشــد و 

عملکرد سلول تی است.
مارینا یاکو سرپرســت این مطالعه گفت: ما 
کشف کردیم که مقدار و تنوع میکروبیوم در 
روده بــزرگ منجر به غلظت بالاتر مولکولی 

به نام TCF-۱ در ســلول های گاما دلتا تی 
در مقایسه با ســایر نواحی روده می شود. این 
مولکول پاسخ ایمنی طبیعی ما –سلول های 
گامــا دلتا تی- را در مبارزه با ســرطان روده 

سرکوب می کند.
وی افــزود: زمانــی کــه مــا TCF-۱ را 
در ســلول های گامــا دلتا تی با اســتفاده از 
مدل هــای پیش بالینی حــذف کردیم، رفتار 
این سلول های ایمنی را به طور اساسی تغییر 
داد و شــاهد کاهش قابل توجهــی در اندازه 

تومورهای سرطان روده بودیم.
یاکو ادامــه داد: اولین پیشــرفت تحقیقاتی 
مــا نقشــه راه جدیــدی را برای توســعه 
ایمنی درمانی هــای ترکیبــی هدفمند برای 
درمان موثرتر بیماران مبتلا به سرطان روده 

باز می کند.
ایــن پژوهش گامــی هیجان انگیز در جهت 
درک میکروبیــوم پیچیــده و نحوه عملکرد 
ســلول های ایمنی و روده با هم، با پتانسیل 
عظیــم در غربالگری های جدید ســرطان و 
درمان بهتر برای بهبود خطرات سرطان روده 

و نتایج درمانی است.
 Science مجلــه  در  مطالعــه  ایــن 

Immunology منتشر شده است.

کشف نقشه ی راه برای غلبه بر سرطان روده

ناسا یافته های خارق العاده خود از نمونه جمع 
آوری شده از سیارک بن نو را آشکار کرد.به نظر 
می رسد نمونه مذکور غنی از کربن و آب باشد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اســکای 
نیوز، این نمونه که گرد و خاکی باستانی و سیاه 
رنگ است از سیارک غنی از کربن بن نو جمع 
آوری شــده که حدود ۶۰ میلیون مایل از زمین 

فاصله دارد. 

فضاپیمای اوســریس رکس ناســا نمونه های 
مذکور را ۳ســال قبل جمع آوری کرد و سپس 
آنها را در یک کپسول ذخیره کرد و ماه گذشته 

به زمین رساند.
دانیل گلاوین یکی از تحلیلگران نمونه سیارک 
در کنفرانس خبری اعلام کرده گرد وخاک بن 
نو مملو از مواد ارگانیک است. او گفت: این یک 

ماده خارق العاده است.

محققان مشــغول بررسی آن هســتند که آیا 
ســیارک هایی مانند بن نو مواد شیمیایی پیش 
زیســتی)pre biotic(را به زمین آورده اند یا 

خیر.
گلاوین در ایــن باره می گوید: ما به اطلاعات 
زیادی درباره منشــا منظومه شمسی، تکامل و 
احتمالا شــیوه به وجود آمدن حیات روی زمین 

دست می یابیم.

ســیارک بن نو با عــرض ۵۰۰ متــر یکی از 
خطرناک ترین اشیا آسمانی در منظومه شمسی 
به حساب می آید.تحلیل های اولیه نویدبخش 
هستند و نشــان می دهند بن نو غنی از آب و 

ترکیبات کربنی است.
بیل نلســون مدیر ناســا در یک بیانیه جداگانه 
اعلام کرد: نمونه اوســریس رکس بزرگترین 
نمونه به دســت آمده از یک ســیارک غنی از 
کربن اســت و در تحقیق درباره منشــا حیات 

درسیاره مان به محققان کمک می کند.

یافته های جدید نشان داد؛ سیارک »بن نو« غنی از کربن و آب است

آیا سیاره عطارد در حال کوچک تر شدن است؟
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مدیرعامل سازمان بیمه سلامت استان کرمانشاه از نشان 
دار شدن 1.9 میلیون بیمار خاص و صعب العلاج در کشور 

خبر داد.
دکتــر محمــد مهدی ناصحــی در حاشــیه نوزدهمین 
اجلاس سراسری مدیران کل بیمه سلامت کشور که در 
کرمانشاه برگزار شــد، در جمع خبرنگاران، جمعیت بیمه 
شــدگان بیمه سلامت کشــور را بیش از 40 میلیون نفر 
اعــلام و تصریح کرد: این تعداد بیش از نیمی از جمعیت 

کشور را شامل می شود.
به گزارش ایسنا، ناصحی افزود: از جمعیت بیمه شدگان 
کشور 32 میلیون نفر بصورت رایگان بیمه شده اند که 80 

درصد جمعیت بیمه شدگان را شامل می شود.
وی هزینه بیمه شــدگان سلامت کشور در سال گذشته 
را بیش از 30 هــزار میلیارد تومان اعلام و تصریح کرد: 
امســال هم تاکنون بیش از 25 هزار میلیارد تومان برای 
بیمه شــدگان هزینه کــرده و به مراکز طــرف قرارداد 

پرداخت کرده ایم.
به گفته مدیرعامل بیمه سلامت، بیش از 51 هزار مرکز 
درمانی، آزمایشگاهی، تصویربرداری و... در کشور طرف 

قرارداد بیمه سلامت هستند.
ناصحی یکی از اقدامات ارزشمند دولت سیزدهم را بحث 
رایگان کردن هزینه درمان بیماران خاص و صعب العلاج 
عنوان و تصریح کرد: در حال حاضر 10۷ بیماری خاص 

و صعب العلاج تحت پوشش قرار دارند.
وی بــا بیان اینکه بیماران خــاص و صعب العلاج برای 
رایگان شدن هزینه های درمانی و دارویی خود باید ابتدا 
در ســامانه بیمه سلامت ثبت نام کنند، گفت: با ثبت نام 
در این ســامانه و تایید صحت اطلاعات وارده، در نهایت 

این بیماران »نشان دار« می شوند.
به گفته مدیرعامل سازمان بیمه سلامت تاکنون بیش از 
1.9 میلیون بیمار خاص و صعب العلاج در کشور »نشان 

دار« شده اند.
وی افزود: سال گذشــته بیش از 3100 میلیارد تومان و 
امســال نیز تاکنون بیش از دو هزار میلیارد تومان صرف 

هزینه های درمانی این بیماران شده است.
ناصحی در ادامه در خصوص دستور وزیر بهداشت مبنی 
بر رایگان شدن هزینه درمان بستری و سرپایی کودکان 
زیر هفت سال در بیمارســتان های دانشگاهی و دولتی 
گفت: در این زمینه در حال آماده سازی سامانه هستیم و 

این طرح به زودی اجرایی می شود.

معاون توســعه مدیریت و منابع ســازمان بیمه سلامت 
ایــران، جزئیــات پرداخت مطالبات موسســات و مراکز 

درمانی طرف قرارداد را تشریح کرد.
حســین رنجبران در گفت وگو با خبرنــگار مهر، به روند 
پرداخت های سازمان بیمه سلامت به مؤسسات و مراکز 
درمانی طرف قرارداد اشــاره کرد و گفت: در حوزه دولتی 
دانشگاهی و در بخش سرپایی و بستری، مطالبات تا تیر 

ماه تسویه شده است.
وی افزود: همچنین در حوزه غیردولتی دانشــگاهی و در 
بخش داروخانه از سهم سازمان، مطالبات فروردین لغایت 
تیرماه انجام شده است. ضمن اینکه از سهم ارز ترجیحی 
سرپایی پرداخت مطالبات لغایت تیر ماه صورت گرفته و 

در حال پرداخت مطالبات مرداد و شهریور هستیم.
معاون توســعه مدیریت و منابع ســازمان بیمه سلامت 
ایــران، با اشــاره به اینکــه در حوزه بیمارســتانی و در 
بخش بستری و ســرپایی مطالبات تا تیر ماه انجام شده 
است، ادامه داد: در حوزه ســطح یک روستاییان و نظام 
ارجاع بیمه سلامت همگانی و سایر اقشار پرداخت علی 
الحســاب لغایت شهریور و تسویه 3 ماه اول سال جاری 

انجام شده است.
رنجبران تاکید کرد: در بخش پزشک خانواده شهری 80 
درصد علی الحساب مطالبات لغایت شهریور و تسویه سه 

ماهه اول سال صورت گرفته است.

   خبر
  

وضعیت مطالبات موسسات و مراکز وضعیت مطالبات موسسات و مراکز 
درمانی از بیمه سلامتدرمانی از بیمه سلامت

    دانستنی 
    

مطالعه جدید نشــان می دهد که داروی متفورمین ممکن 
است برای افراد مبتلا به دیابت بارداری مفید باشد.

به گزارش خبرنگار مهر به نقــل از هلث لاین، متفورمین 
دارویی اســت که معمــولًا برای کمک بــه درمان دیابت 
نوع 2 اســتفاده می شــود، اما به طور گسترده برای دیابت 
بارداری اســتفاده نمی شــود زیرا از جفت عبور کرده و به 

جنین می رسد.
مطالعــه اخیر روش های جدیدی را برای کمک به مدیریت 
دیابت بارداری که در دوران بارداری ایجاد می شود، بررسی 

کرد.
نتایج مطالعه جدید نشــان می دهد کــه متفورمین، که از 
طریق یک قرص خوراکی تجویز می شود، ممکن است به 
طور ایمــن برای درمان دیابت بــارداری و کاهش نیاز به 

تزریق انسولین استفاده شود.
مطالعه دانشگاه گالوی ایرلند یک کارآزمایی کنترل شده با 

دارونما بود که شامل بیش از 500 زن باردار بود.
زنانی کــه متفورمین دریافت کردنــد، 25 درصد کمتر به 
انســولین نیاز داشتند و در مواردی که نیاز به انسولین بود، 

در اواخر بارداری شروع شد.
این مطالعه همچنین نشــان داد که زنــان دریافت کننده 
متفورمین در طول دوره آزمایشی وزن کمتری اضافه کردند 
و ایــن وزن را در ویزیــت 12 هفته ای پــس از زایمان به 
طور متفاوت حفظ کردند. زایمان همچنین در هر دو گروه 
در همان ســن حاملگی اتفاق افتاد و هیچ شواهدی مبنی 
بــر افزایش زایمان زودرس در بین کســانی که متفورمین 

دریافت کردند وجود نداشت.
این مطالعه همچنین هیــچ تفاوتی در پیامدهای نامطلوب 
برای نــوزاد، مانند نیاز به درمــان مراقبت های ویژه برای 
نوزادان، حمایت تنفسی، زردی، ناهنجاری های مادرزادی، 

آسیب های هنگام تولد یا سطوح پایین قند نشان نداد.
با این حال، این مطالعه همچنین نشــان داد که تقریباً 40 
درصــد از زنانی که متفورمین دریافت کرده اند برای تنظیم 
بهتر ســطح گلوکز خود نیاز به شروع انســولین در اواخر 

بارداری خود داشتند.
این بدان معناست که انسولین ممکن است همچنان بخشی 
از رژیم تجویز شــده در دوران بارداری برای بســیاری از 

بیمارانی که متفورمین مصرف می کنند باشد.
تحقیقات بیشتری برای تعیین بی خطر بودن درمان دیابت 

بارداری با متفورمین مورد نیاز است.

یک مطالعه جدید ارتباطی بین نوشیدن قهوه بدون شکر و 
کاهش وزن پیدا کرده است.

به گزارش خبرنــگار مهر به نقل از هلــث لاین، افزایش 
مصرف کافئین با تغییرات وزن مرتبط اســت. با این حال، 
افزودن یک قاشــق چایخوری شــکر این مزیت را از بین 

می برد.
محققان می گویند قهوه ممکن اســت بــا تحریک کالری 

سوزی یا سرکوب اشتها به کاهش وزن کمک کند.
قهوه بدون شــکر می تواند به کاهش وزن افراد کمک کند 

زیرا آنها کالری کمتری دریافت می کنند.
در این مطالعه، از همه شــرکت کنندگان خواســته شد تا 
پرسشــنامه هایی را در مورد مصرف غذا و نوشیدنی خود در 
طول سال گذشته و همچنین در چهار سال آینده پر کنند.

داده هــا در مورد میزان قهوه نوشــیدنی آنها - هم کافئین 
دار و هم بدون کافئین - و همچنین آنچه که آنها انتخاب 

کردند به قهوه شأن اضافه کنند جمع آوری شد.
محققان سپس داده ها را تجزیه و تحلیل کردند تا مشخص 
کنند چه رابطــه ای بین مصرف قهوه و وزن افراد در طول 

مطالعه وجود دارد.
آنها دریافتند که مصرف یک فنجان قهوه شــیرین نشده با 

کاهش وزن حدود 0.12 کیلوگرم مرتبط است.
از سوی دیگر، هنگامی که افراد مصرف روزانه قند خود را 
یک قاشق چایخوری در هر غذا یا نوشیدنی افزایش دادند، 

0.09 کیلوگرم )0.20 پوند( اضافه وزن داشتند.
افزودن خامه به قهوه، هیچ تأثیری بر وزن نداشت.

آنهــا همچنیــن دریافتند کــه کافئین بــر وزن هم تأثیر 
می گذارد. هنگامی که مصرف میزان کافئین موجود در یک 
فنجان قهوه به 100 میلی گرم افزایش یافت، افزایش وزن 

0.08 کیلوگرم کاهش یافت.
بر اســاس یافته ها، دانشمندان به این نتیجه رسیدند که در 
حالی که افزایش مصرف قهوه به کاهش وزن افراد کمک 
می کند، افزودن یک قاشــق چایخوری شــکر این اثر را از 

بین می برد.

قهوه بدون شکر در کاهش وزن موثر است

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

رئیس اداره غدد و متابولیک وزارت بهداشت، دستاوردهای 
18 ســاله برنامه کشــوری غربالگری کــم کاری تیروئید 

نوزادان را تشریح کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، شــهین یار احمدی، در نشست 
»دستاوردهای 18 ســاله اجرای برنامه کشوری غربالگری 
بیمــاری کــم کاری تیروئید نــوزادان در ایــران« که در 
بیمارســتان قلب شــهید رجایی برگزار شــد، گفت: برنامه 
کشــوری غربالگری کم کاری تیروئید به عنوان زیرساخت 
غربالگــری بقیه بیماری های مهم نوزادان از مهر 1384 در 

سیستم سلامت کشور ادغام شد.
وی افــزود: طی این مدت، برنامه بــه اهداف کوتاه مدت، 
میــان مدت و درازمدت خود دســت یافته و به عنوان یکی 
از موفق ترین برنامه های ملی در حوزه ســلامت کودکان 

شناخته شده است.
رئیس اداره غدد و متابولیک وزارت بهداشــت با بیان اینکه 
در مدت این 18 ســال بالغ بر 22 میلیون نــوزاد ایرانی و 
غیرایرانــی مورد غربالگری قــرار گرفته و بیش از ۶4 هزار 
بیمار نیز شناســایی شــده اند، بیان داشــت: تمام بیماران 
شناسایی و درمان شــده از بهره هوشی طبیعی برخوردارند 
و هیچ بیماری عقب مانده ذهنی نشــده اســت که نشانگر 

اثربخشی برنامه بوده است.
یاراحمدی تصریح کرد: با اجرای برنامه کشــوری بیماری 
کم کاری تیروئید نوزدان، هر ســال حداقل 4000 تا 4500 

کودک از عقب ماندگی ذهنی نجات می یابند.
وی خاطرنشــان کرد: در تمام روســتاها و شهرهای کشور 
نوزادان از دریافت خدمت برخوردارند و پوشــش برنامه در 
هیج زمانی حتی در همه گیری کرونا دچار وقفه نشد. علاوه 
بر نوزادان ایرانی، نوزادان غیرایرانی نیز غربالگری شده و در 

صورت بیمار بودن تحت مراقبت قرار می گیرند.
رئیس اداره غدد و متابولیک وزارت بهداشــت با بیان اینکه 
کم کاری تیروئید در 4.3 نوزاد ایرانی از هر 1000 تولد وجود 
داشــته و یک بیمار در هر 221 نوزاد غربالگری شده است، 
گفت: بیمــاری کم کاری تیروئید در همــه نقاط دنیا بروز 

می کند و روند افزایشی داشته است.
وی اضافــه کرد: بــروز این بیماری در ایــران 4 تا 8 برابر 
میزان جهانی اســت در عین حال 50 درصد از موارد ابتلاء 
در نوزادان گذراســت. اگرچه هر دو نوع دائم و گذاری این 

بیماری برای مصونیت از عوارض جدی، نیاز به درمان دارند.
یاراحمدی مهم ترین عوامــل بروز بالای کم کاری تیروئید 
نوزادان در کشور را چنین برشمرد: اختلالات ید در محیط، 
نارس بــودن، وزن کم نــوزاد هنگام تولــد، دوقلو یا چند 
قلو بودن، زردی طول کشــیده، کمبــود دریافت ید روزانه 
در مــادر باردار، ابتلای مادر به بیمــاری تیروئیدی، ابتلای 
مادر به دیابت، وجود ناهنجاری مادرزادی، ســابقه داشــتن 
 خواهر یا بــرادر مبتلا به کــم کاری تیروئید و ازدواج های

فامیلی.
وی با اشــاره به غربالگری کــم کاری تیروئید در نوزادان 
غیرایرانی، گفت: از ســال 90 تا 1401 بالغ بر 540 هزار و 
28۷ نوزاد غیر ایرانی غربالگری شده و از میان آنها 2 هزار 

و 58۷ بیمار شناسایی شده است.
رئیس اداره غدد و متابولیک وزارت بهداشــت خاطرنشــان 
کرد: این در حالی است که تعداد نوزادان غیرایرانی بیش از 
3.5 برابر افزایش و تعداد بیماران شناسایی شده در بین آنان 

نیز ۷ برابر افزایش یافته است.
یاراحمــدی در پایان برنامه کشــوری غربالگری نوزادان را 
یکی از برنامه های موفق در سیستم سلامت کشور دانست 
و ابراز داشــت: پوشش 95 درصدی برنامه نشان از موفقیت 
برنامــه در سیاســتگذاری و اجرا و ناشــی از تلاش های 
همکاران در دانشــگاه های علوم پزشــکی کشور در اجرای 

موفق برنامه بوده است.

یاراحمدی عنوان کرد؛

غربالگری نوزادان غیرایرانی در برنامه کشوری
گزارش محققان ایرلندی؛

متفورمین به مدیریت دیابت بارداری 
کمک می کند

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت:

1.۹ میلیون بیمار خاص و صعب 
العلاج کشور »نشان دار« شدند

باید ها و نباید های باید ها و نباید های 

رفتار با نابینایان رفتار با نابینایان 

 در برخورد با فرد نابینا از ترحم و دلسوزی
و مراقبت زیادی بپرهیزیم.

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

یک فوق تخصص گوارش و کبد کودکان، 
درباره ضرورت تزریق واکســن پنوموکوک 
در گروه هــای در معرض خطــر خصوصا 

اطفال توضیحاتی داد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، امیرحســین 
حســینی، با اشــاره بــه اینکه واکســن 
پنوموکوک یا PCV، در برابر عفونت های 
پنوموکوک که بیشــتر کودکان زیر 5 سال 
را درگیر می کند و می تواند منجر به برخی 
از بدتریــن بیماری هــای دوران کودکــی 
شــود، از کودک محافظت می کند، اظهار 
کــرد: میکروب های مســئول پنوموکوک 
باکتری هایی به نام اســترپتوکوک نومونیا 

هستند.
وی افــزود: ایــن باکتری ها در پوشــش 
مخاطــی بینی و در پشــت گلــو زندگی 
می کننــد و هنگامــی که به انــدازه کافی 
تعدادشان زیاد شــد، می توانند باعث ایجاد 
عفونت در دستگاه تنفسی، گوش میانی یا 

حفره سینوسی شوند.

عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه علــوم 
پزشــکی شهید بهشتی با اشــاره به اینکه 
آنتی بیوتیک هایــی ماننــد پنــی ســیلین 
می توانند باکتری های استرپتوکوک نومونیا 
را از بین ببرند، خاطرنشــان کرد: اما نکته 
اینجاســت که تا 30 درصد از ســویه های 
این باکتری در برابر آنتی بیوتیک ها مقاوم 

هستند.
وی هشــدار داد: این باکتری عامل اصلی 
مننژیت  ریه،  عفونت  پنومونی  بیماری های 
)عفونــت پرده هــای مغــز( و باکتریمی و 

عفونت گوش میانی است.
حســینی درباره کودکانی کــه در معرض 
تهدیــد عفونت های پنوموکوکی هســتند، 
افزود: کودکان فاقد طحال، بیماران مزمن 
قلبی ریــوی و کلیوی، بیمــاران مبتلا به 
سرطان، بیمارانی که سیستم ایمنی ضعیف 
دارند و مبتلایان به دیابت، بیش از سایرین 

امکان ابتلاء به این عفونت را دارند.
فوق تخصص گــوارش و کبد کودکان در 

پاســخ به این سوال که واکسن پنوموکوک 
برای چه اشــخاصی مناســب است، گفت: 
افــرادی که بیماری هــای خونی دارند و یا 
پیوند شــده اند، مبتلایان بــه بیماری های 
زمینه ای مثــل بیماری قلبی یا ریوی، تمام 
کودکان زیر پنج سال، افراد بالای ۶5 سال، 
افرادی که نقص ایمنی دارند و کسانی که 
ســیگار و الکل مصرف می کننــد کاندید 

تزریق این واکسن هستند.
پنوموکوک  انواع واکســن های  وی درباره 
افزود: واکســن های پره  توضیحاتی داد و 
ونار 13، پنوموســیل و ســینفلوریکس از 
واکسن هایی هســتند که گروه های  جمله 
در معــرض خطر را از ابتلاء به این عفونت 

باکتریایی مصون می کنند.
به گفته عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، واکسن پره ونار 13 
ظرفیتی و ساخت شرکت فایزر آمریکاست، 
این واکســن را از شیرخوارگی تا بزرگسالی 
می توان تزریــق کرد ضمــن اینکه تأیید 

WHO را نیز دارد.واکســن پنوموســیل 
10 ظرفیتی، مورد تأیید ســازمان بهداشت 
جهانی، ساخت شرکت هندی است و تا دو 
سالگی تزریق می شــود، همچنین واکسن 
ســینفلوریکس نیز 10 ظرفیتی، ســاخت 
شــرکت GSK انگلستان و تا پنج سالگی 
قابل تزریق اســت، این واکسن نیز تاییدیه 

WHO دارد.
وی افزود: واکســن پنوموواکــس نیز 23 
ظرفیتی اســت و به افراد بالای دو ســال 
تزریق می شــود به این شــکل کــه ابتدا 
کودکان واکســن 13 ظرفیتــی را تزریق 
می کنند و ســپس هشت هفته بعد واکسن 
پنوموواکس 23 ظرفیتی تزریق، دوز بعدی 
واکســن 23 ظرفیتی و برای پنج سال بعد 

تزریق می شود.

فوق تخصص گوارش و کبد کودکان؛

تزریق واکسن پنوموکوک را جدی بگیرید 

همیشه با این دید به نابینایان نگاه کنید که آن ها 
هم مانند بقیه افراد هستند.

هنگام عبور از خیابان عصایش را بگیریم و 
کمکش کنیم. 

مستقیماً از فرد سؤال بپرسید: بسیاری از افرادی که 
تجربه ای در مورد نابینایان ندارند، مطمئن نیستند که چگونه فرد نابینا 
را خطاب قرار دهند، بنابراین به جای پرسیدن از خود فرد، همراه او را 

مورد خطاب قرار می دهند.

وقتی اتاق را ترک کردید به او بگویید: 
همیشه هنگام خروج باید چیزی بگویید.

هنگام صحبت کردن نامش را به زبان بیاوریم 

کمک زوری به آن ها نکنیم 

  اطلاعات دقیق را نسبت به اشیاء 
اطرافشان بدهیم 

ســازمان غذا و دارو اعلام کرد که فرایند ثبت 
فهرست رســمی داروهای کشــور در سامانه 

تیتک تکمیل شد.
به گزارش ایســنا، فرآیند صحیح ثبت داروها 
در فهرست رسمی داروهای کشور، صدور کد 
ژنریــک و IRC در بخش مدیریت پروانه های 
ســامانه TTAC بــا تشــکیل کارگروه های 

تخصصــی طراحی شــد و در فرآینــد جدید، 
افــزودن داروی جدید به فهرســت رســمی 
داروهای کشور )پس از طی فرایندهای قانونی 
مربوطه( به عهده دبیرخانه کارگروه بررسی و 

تدوین فهرست دارویی کشور قرار گرفت.
همچنین فهرســت رســمی داروهای ایران با 
فهرســت داروهای موجود در سامانه مدیریت 

پروانه ها توســط کارشناســان حوزه توسعه و 
تحول مقایسه و مواردی که در فهرست رسمی 
داروهای ایــران وجود داشــته ولی به دلایل 
مختلــف از جمله عدم پیگیری متقاضیان وارد 
سامانه IRC نشــده  بودند )2۷5 قلم(، احصا و 

ثبت شد.
بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو، بر این اساس 
این فهرســت از نظر جزئیات فنی شــامل راه 
مصرف دارو، قدرت دارویی، حجم دارو و غیره 

مقایســه و موارد عدم انطبــاق برای پیگیری 
بیشــتر احصا شده اســت؛ در نتیجه اقدامات 
صورت گرفته امکان استفاده از فهرست رسمی 
اصلاح شده داروهای ایران هم اکنون از طریق 
ســامانه مدیریت پروانه ها )قســمت فهرست 
دارویی کشــور( به صورت برخط برای عموم 
مقدور بوده و از این پس نیاز به انتشــار فایل 
فهرســت به صورت ماهانه در سایت سازمان 

غذا و دارو نیست.

ثبت فهرست رسمی داروهای کشور در سامانه تیتک

11 55

66

77

88
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